
همتی در نامه ای به وزیر دفاع خواستار شد؛

شفاف سازی قیمت گذاری 
مواد ناریه

جهان اقتصاد: وزیر اقتصاد در نامه ای به وزیر دفاع، خواستار شفاف سازی 
نحوه قیمت گذاری مواد ناریه برای حمایت از معادن کوچک و متوسط شد.
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بررسی وضعیت سرمایه گذاری خارجی 
نشان می دهد؛

طلسم 20 ساله 
اخیرا مرکز آمار در گزارشی که از شاخص های کلان اقتصادی و اجتماعی کشور 
منتشر کرده از کاهش میزان سرمایه گذاری خارجی کشور در سال  ۱۴۰۱ خبر 
می دهد که به پایین ترین سطح خود در ۲۰ سال گذشته رسیده است موضوعی 
که به گفته کارشناسان مهمترین دلیل  آن عدم  انگیزه برای کشورهای خارجی 
به دلایل مختلفی از جمله عدم امنیت سرمایه گذاری در ایران، پایین بودن رتبه 
فضای کسب و کار،تحریم های اقتصادی و عدم مبادلات تجاری با همه دنیا 
است که سبب عدم سرمایه گذاری خارجی ها در ایران می شود که تنها راه 

حل آن رشد شاخص های کسب و کار توسط دولت است.
با توجه به اینکه   مرکز آمار می گوید میزان سرمایه  گذاری خارجی کشور در 
سال ۱۴۰۱، حتی به یک میلیارد دلار هم نرسیده و ۶۸۷.۵ میلیون دلار بوده 
است. این در حالی است که همین امسال، احسان خاندوزی وزیر اقتصاد دولت 

سیزدهم بار ها مدعی شکسته شدن...

رئیس کل بانک مرکزی در دومین اجلاس 
گروه بریکس تاکید کرد:

ضرورت اصلاح حاکمیت 
اقتصادی و مالی جهانی

بررسی ها نشان می دهد؛

رویای برقی سازی 
قطار تهران مشهد

یادداشت یادداشتسرمقاله
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 صفحه4 صفحه3 صفحه2

شهرداری بم در نظر دارد مناقصه عمومی پياده روسازی باقيمانده کمر 

برگزار  دولت  الكترونيكی  تدارکات  سامانه  طريق  از  را  وليعصر  بندی 

ارائه  تا  مناقصه  اسناد  دريافت  از  مناقصه  برگزاری  مراحل  ،کليه  نمايد 

سامانه  درگاه  طريق  از  ها  پاکت  بازگشايی  و  گران  مناقصه  پيشنهاد 

  www.setadiran.ir   : آدرس  دولت)ستاد(به  الكترونيكی  تدارکات 

انجام  خواهد شد و لازم است  مناقصه گران در صورت عدم عضويت 

امضای  گواهی  دريافت  و  مذکور  سايت  در  نام  ثبت  قبلی،مراحل 

الكترونيكی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .

فهرست  اساس  بر  ريال  مبلغ.86.596.432.744  کار  اجرای  -برآورد 

بهای واحد پايه رشته ابنيه سال 1403 می باشد.

-مدت اجرای پروژه 6  ماه شمسی می باشد.

وجه  در  ريال    4.330.000.000 ميزان  به  بانكی  نامه  ضمانت  -ارائه 

شهرداری بم به عنوان سپرده شرکت در مناقصه الزامی می باشد .

-شهرداری در رد يا قبول هريك از پيشنهادات مختار است.

-ساير اطلاعات وجزئيات مربوط به مناقصه در اسناد مندرج است .

-تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ  1403/07/17می باشد .

مورخ   19:00 سايت:ساعت  از  مناقصه  اسناد  دريافت  زمانی  -مهلت 

1403/07/25.

-مهلت زمانی ارائه پيشنهاد:ساعت 19:00 مورخ 1403/08/05

-زمان بازگشايی پاکت ها :ساعت 09:00 مورخ  1403/08/07

-محل تحويل پاکات الف ، دبيرخانه حراست شهرداری بم می باشد . 

اطلاعات  دريافت  جهت  گزار  مناقصه  دستگاه  تماس  اطلاعات 

بم  الف:آدرس  های  پاکت  ارائه  و  مناقصه  اسناد  خصوص  در  بيشتر 

حراست خانه   دبير  بم  –شهرداری  اداری  سايت  رجايی  شهيد   بلوار 

 –تلفن:034-44345214

سامانه  در  عضويت  مراحل  انجام  جهت  ستاد  سامانه  تماس  اطلاعات 

:مرکز تماس 41934-021 دفتر ثبت نام :85193768-88969737

شناسه آگهی: 1801281

علیرضا  ریاضی شهردار بم

»سال جهش تولید با مشارکت مردم«

ت دومفراخوان مناقصه عمومی یك مرحله ای 
نوب

اداره کل امور مالیاتی مودیان بزرگ

آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای جمع آوری کامل 
خرید نصب وراه اندازی یك دستگاه آسانسور

ت دوم
نوب

اداره کل امور مالياتی موديان بزرگ در نظر دارد بر اساس قانون برگزاری مناقصات، انجام امور مربوط به جمع آوری کامل  
خريد، نصب و راه اندازی يك دستگاه آسانسور را از طريق مناقصه عمومی يك مرحله ای و انعقاد قرارداد به شرکتهای 
واجد شرايط واگذار نمايد. کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران از طريق 
درگاه انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی در سامانه مناقصات الكترونيكی دولت 
به آدرس www.setadiran.ir مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و دريافت گواهی امضاء الكترونيكی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند .
1 _ کارفرما: اداره کل امور مالياتی موديان بزرگ به نشانی شهرک غرب بلوار شهيد دادمان روبروی درختی پلاک 104

2_ مشخصات کلی پروژه عبارت است از : جمع آوری کامل ، خريد نصب و راه اندازی يك دستگاه آسانسور .
3_ ميزان سپرده شرکت در فرآيند ارجاع کار مبلغ 3.000.000.000 ريال )سه ميليارد ريال( مقطوع و به صورت واريز نقدی 
به شماره حساب 4174001033860115 نزد بانك مرکزی به نام اداره کل امور مالياتی موديان بزرگ و يا ضمانتنامه معتبر 

)بدون قيد و شرط( دريافت خواهد شد. 
4_ مهلت دريافت اوراق شرايط مناقصه ظرف مدت 6 روز از تاريخ انتشار اولين آگهی ) تا تاريخ 1403/07/26( از طريق 

مراجعه به سامانه مناقصات الكترونيكی دولت به نشانی اينترنتی www.setadiran.ir می باشد.
5_مناقصه گران می بايست پاکتهای پيشنهادی خود را به صورت فيزيكی فقط پاکت )الف( به نشانی مذکور: طبقه چهارم 

- واحد تدارکات و ساختمان اداره کل تلفن : 2181742424 0 و همچنين به صورت الكترونيكی هر سه پاکت
 ) الف ب و ج( از طريق سامانه مناقصات الكترونيكی دولت حداکثر تا ساعت 14:00 روز چهارشنبه مورخ 1403/08/09 

ارسال نمايند.
6_ زمان گشايش پيشنهادات به صورت فيزيكی و هم به صورت الكترونيكی از طريق سامانه مناقصات الكترونيكی دولت 
رأس ساعت 14:00 روز شنبه ، مورخ 1403/08/12 در محل سالن جلسات مدير کل محترم امور مالياتی موديان بزرگ به 

آدرس مذکور.

شهردار مهدی قنائی مقدم 

شهردار مهدی قنائی مقدم 

موضوع مزايده: شهرداری سفيدشهر در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 404 /ش/س مورخ 1403/04/10 شورای محترم اسلامی شهر، نسبت به اجاره يك دستگاه لودر و مطابق شرح مندرج در اسناد و مدارک 
و شرايط مزايده از طريق سامانه تدارکات الكترونيكی دولت اقدام نمايد: 

۱۰درصد سپرده )ریال(اجاره ماهیانهکارشناسی سالانه جمعاً به مبلغ )ریال(کارکرد ماهانهموضوع

 ۲۵۲۲.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰۱.9۰۰.۰۰۰.۰۰۰۲/۲۸۰/۰۰۰/۰۰۰ روز به همراه رانندهZL50اجاره یک دستگاه لودر مدل 
 کليه مراحل برگزاری مزايده از دريافت و تحويل اسناد مزايده تا بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الكترونيكی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضيان شرکت در مزايده در صورت عدم عضويت در سامانه نسبت به ثبت نام و دريافت گواهی امضای الكترونيكی )به صورت برخط( برای کليه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند
مهلت دريافت اسناد حداکثر تا تاريخ 1403/08/08، مهلت قبول پيشنهادات حداکثر تا تاريخ 1403/08/19 و بازگشايی پاکت ها در تاريخ 1403/08/20 خواهد بود.

تضمين شرکت در مزايده: مبلغ معادل 10 درصد قيمت مبنا به صورت ضمانتنامه بانكی با اعتبار حداقل سه ماهه يا سپرده نقدی در وجه شهرداری  سفيدشهر نزد پست بانك شعبه سفيدشهر
- هرگاه برندگان اول تا سوم مزايده حاضر به انجام معامله در مهلت مقرر نشوند، سپرده شرکت در مزايده ايشان به نفع شهرداری به ترتيب ضبط خواهد گرديد.

- شهرداری در رد يا قبول هريك از پيشنهادها مختار است.
- ساير اطلاعات و جزئيات مورد معامله در اسناد مزايده درج شده است.

موضوع مزايده: شهرداری سفيدشهر در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 1014 مورخ 1403/07/17 شورای محترم اسلامی شهر، نسبت به فروش سه قطعه زمين طبق جدول ذيل 
و مطابق شرح مندرج در اسناد و مدارک و شرايط مزايده از طريق سامانه تدارکات الكترونيكی دولت اقدام نمايد: 

 کارشناسی جمعاً بهکاربریمتراژ مترمربعمشخصات ملک
مبلغ )ریال(

 کارشناسی به ازای هر
مترمربع

  درصد سپرده5آدرس
)ریال(

 سفیدشهر ضلع جنوبی بلوار ملامحمد نصرآبادی7.984.000.00040.000.000مسکونی199.60قطعه شماره 23
حدفاصل شرکت گاز تا اورژانس

399.200.000

 سفیدشهر ضلع جنوبی بلوار ملامحمد نصرآبادی7.944.000.00040.000.000مسکونی198.60قطعه شماره 24
حدفاصل شرکت گاز تا اورژانس

397.200.000

 سفیدشهر ضلع جنوبی بلوار ملامحمد نصرآبادی7.860.000.00040.000.000مسکونی196.60قطعه شماره 25
حدفاصل شرکت گاز تا اورژانس

393.000.000

آدرس به  )ستاد(  دولت  الكترونيكی  تدارکات  سامانه  درگاه  طريق  از  پاکت ها  بازگشايی  تا  مزايده  اسناد  تحويل  و  دريافت  از  مزايده  برگزاری  مراحل   کليه 
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضيان شرکت در مزايده در صورت عدم عضويت در سامانه نسبت به ثبت نام و دريافت گواهی امضای الكترونيكی )به صورت برخط( برای کليه صاحبان امضای مجاز و مهر 
سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مهلت دريافت اسناد حداکثر تا تاريخ 1403/08/08، مهلت ارائه پيشنهادات حداکثر تا تاريخ 1403/08/19 و بازگشايی پاکت ها در تاريخ 1403/08/20 خواهد بود.
تضمين شرکت در مزايده: مبلغ معادل 5 درصد قيمت مبنا به صورت ضمانتنامه بانكی با اعتبار حداقل سه ماهه يا سپرده نقدی در وجه شهرداری سفيدشهر نزد پست بانك 

شعبه سفيدشهر
- هرگاه برندگان اول تا سوم مزايده حاضر به انجام معامله در مهلت مقرر نشوند، سپرده شرکت در مزايده ايشان به نفع شهرداری به ترتيب ضبط خواهد گرديد.

- شهرداری در رد يا قبول هريك از پيشنهادها مختار است.
- ساير اطلاعات و جزئيات مورد معامله در اسناد مزايده درج شده است.

آگهی مزایده عمومی نوبت سومآگهی مزایده عمومی نوبت سوم ت اول
نوب

ت اول
نوب

با وجود کاهش قیمت اونس جهانی؛با وجود کاهش قیمت اونس جهانی؛

بازار داخلی قصد بازار داخلی قصد 
عقب نشینی نداردعقب نشینی ندارد



WWW.JAHANEGHTESAD.COMاقتصاد

22 مهر 1403 سال سی ودوم  شماره 8533 یکشنبه 

 Sunday   2024 13 October 2
سرمقاله

اخبار

امــا و اگرها قیمت طلا در بازار داخلی
سهراب اشرفی - کارشناس بازار طلا

طی روزهای اخیر اخیر قیمت جهانی طلا با تغییر همراه بوده است. گفته می شود تنش 
های ژئوپولیتیکی، جزو اصلی ترین عوامل تغییرات قیمت طلاست. اما در ایران قیمت 
طلا تقریبا ثابت مانده و افزایش یا کاهش چندانی نداشته است. این مساله به این خاطر 
اتفاق افتاده که قیمت طلا در بازار داخلی، از دو فاکتور تاثیر می پذیرد. فاکتور اول قیمت 
طلا در جهان است و انس طلای جهانی، بر روی قیمت طلا در داخل تاثیر گذار است. 
فاکتور مهم دیگر، قیمت دلار در بازار آزاد است. برآیند این دو فاکتور با هم اهمیت دارد و 
تاثیرگذار است. یعنی اگر برآیند مثبت باشد، قیمت افزایش پیدا می کند و اگر برآیند به 
سمت پایین میل داشته باشد، قیمت کاهشی می شود. حوادث چند روز اخیر تاثیر دلار و 
برآیند قیمت طلا و دلار بر روی قیمت طلا در داخل را به وضوح نشان می دهد. چند روز 
پیش قیمت طلا در جهان کاهش پیدا کرد، اما به دلیل اینکه قیمت دلار بالا بود، قیمت طلا 
کاهشی نشد. برعکس این مسیر هم دیده شد یعنی طی چند روز اخیر، اگرچه قیمت طلا 
در دنیا رشد داشت، اما چون قیمت دلار در ایران کاهشی شد، قیمت طلا افزایش پیدا نکرد

در حال حاضر قیمت جهانی طلا در اوج است و به حدود ۲ هزار و ششصد دلار رسیده است. 
در یک ماه آینده در سطح جهان فاکتورهای زیادی اتفاق می افتند که بر روی قیمت طلا 
موثر هستند. یکی از مهمترین این فاکتورها، انتخابات آمریکاست. در واقع حوادث ماه 
آینده، تعیین کننده شاخصه های اقتصادی مهمی در دنیا هستند. اگر طی ماه های آینده 
قیمت طلا در دنیا روند افزایشی داشته باشد، با توجه به اینکه به طور سنتی در ایران در 
نیمه دوم سال قیمت دلار افزایشی می شود، پیش بینی می شود قیمت طلا در ماه های 
آینده افزایش پیدا کند. اما در صورتی که سیاستگذار بخواهد به صورت دستی قیمت دلار 

را کاهشی کند، آنگاه احتمال دارد قیمت طلا نیز کاهش پیدا کند.

پورمحمدی در حاشـیه جلسـه هیئت دولت خبر داد:
تصویب همسان سازی حقوق 

بازنشستگان در دولت
جهـان اقتصـاد: رئیس سـازمان برنامـه و بودجه و معـاون رئیس جمهـور در حاشیه 
جلسـه هیئـت دولـت بـا حضور خبرنـگاران گفـت: موضـوع همسان سـازی حقوق 

بازنشستگان در جلسه دولت مصوب شد و با ابلاغ، احکام صادر خواهد شد.
سیـد حمیـد پورمحمدی رئیس سـازمان برنامـه و بودجه و معـاون رئیس جمهور در 
حاشیـه جلسـه امروز چهارشـنبه هیئـت دولت با حضـور خبرنگاران گفـت: موضوع 
همسان سـازی حقـوق بازنشسـتگان در جلسـه دولت مصوب شـد و با ابـلاغ، احکام 

صادر خواهد شد.
وی افـزود: موضـوع مطالبات گندمکاران امروز در جلسـه سـران قـوا مطرح خواهد 
شـد قـرار اسـت بـه سـازمان برنامـه و بودجـه مجـوزی دهنـد که بـه فوریـت این 

مطالبات پرداخت شود.
وی ادامـه داد: افزایـش حقوق کارمندان ۲۰ درصد اسـت اما معافیت حقوق بگیرانی 
کـه کمتریـن حقـوق را می گیرنـد ۱۰۰ درصـد افزایش پیـدا می کند. کسـانی که تا 

۲۴ میلیون حقوق می گیرند از پرداخت مالیات معاف می شوند.
پورمحمـدی گفـت: بـه میـزان ۸ درصـد پرداخـتی تحـت عنـوان قانون جـوانی و 

جمعیت اضافه می شود. متوسط پرداخت دولت ۲۸ درصد خواهد بود.
پورمحمـدی گفـت: در فصـل زراعی جـاری ۱۲ میلیـون تـن گنـدم از کشـاورزان 
خریـداری و مقـرر شـد دولـت ۲۲۰ هـزار میلیـارد تومان پرداخـتی بابت آن داشـته 

باشد.
وی افـزود: تاکنـون ۱۶۷ هـزار میلیـارد تومـان از رقـم یاد شـده کـه در بودجه پیش 
بیـنی شـده بـود پرداخت شـده اسـت، امـا پرداخت مابـقی آن نیـاز به اجـازه قانونی 

دارد.
معـاون رئیـس جمهـور بیـان کـرد: این مسـاله در جلسـه سـران قوا مطـرح خواهد 
شـد تـا سـازمان برنامـه و بودجـه بتوانـد مجـوزی در ایـن زمینه داشـته باشـد تا به 

ویژه کشاورزان مناطق سردسیر بتوانند مطالباتشان را دریافت کنند.
وی گفـت: دولـت پرداخـتی بابت اجرای قانون جـوانی و جمعیت خواهد داشـت که 
هشـت درصـد بـه پرداختی هـای دولت اضافه خواهد شـد؛ بر این اسـاس متوسـط 
پرداختی هـای دولـت ۲۸ درصـد افزایـش خواهـد یافت.رئیـس سـازمان برنامـه و 
بودجـه تصریـح کـرد: تاکنـون در خصـوص حامل های انـرژی و تغییـر قیمت آنها 

تصمیم گیری نشده است.
وی اظهـار داشـت: بخـش مهـمی از بودجه کشـور صـرف پرداخت یارانه مسـتقیم 

می شود و تغییری در پرداخت یارانه ها نخواهیم داشت.
پـور محمـدی بـا بیـان آنکـه در جلسـات دولت بـه موضوع لایحـه بودجـه پرداخته 
می شـود و ارقـام مربوطـه در دولـت بحـث شـده اسـت، اظهـار کـرد: در این راسـتا 
جلسـاتی بیـن حوزه هـای اقتصـادی دولـت و مجلـس برگزار شـده و بـه فوریت به 

احکام خواهیم پرداخت تا بتوانیم لایحه بودجه را در موعد مقرر تقدیم کنیم.

پورمحمدی در حاشـیه جلسـه هیئت دولت خبر داد:
تصویب همسان سازی حقوق 

بازنشستگان در دولت
جهـان اقتصـاد: رئیس سـازمان برنامـه و بودجه و معـاون رئیس جمهـور در حاشیه 
جلسـه هیئـت دولـت بـا حضور خبرنـگاران گفـت: موضـوع همسان سـازی حقوق 

بازنشستگان در جلسه دولت مصوب شد و با ابلاغ، احکام صادر خواهد شد.
سیـد حمیـد پورمحمدی رئیس سـازمان برنامـه و بودجه و معـاون رئیس جمهور در 
حاشیـه جلسـه امروز چهارشـنبه هیئـت دولت با حضـور خبرنگاران گفـت: موضوع 
همسان سـازی حقـوق بازنشسـتگان در جلسـه دولت مصوب شـد و با ابـلاغ، احکام 

صادر خواهد شد.
وی افزود: موضوع مطالبات گندمکاران امروز در جلسـه سـران قوا مطرح خواهد شـد 
قـرار اسـت بـه سـازمان برنامـه و بودجه مجـوزی دهند که بـه فوریت ایـن مطالبات 
پرداخـت شـود.وی ادامـه داد: افزایـش حقوق کارمنـدان ۲۰ درصد اسـت اما معافیت 
حقـوق بگیـرانی کـه کمترین حقـوق را می گیرنـد ۱۰۰ درصـد افزایش پیـدا می کند. 
کسـانی کـه تـا ۲۴ میلیـون حقـوق می گیرنـد از پرداخـت مالیـات معـاف می شـوند.
پورمحمـدی گفـت: به میـزان ۸ درصد پرداختی تحت عنوان قانـون جوانی و جمعیت 
اضافه می شـود. متوسـط پرداخت دولـت ۲۸ درصد خواهـد بود.پورمحمدی گفت: در 
فصـل زراعی جـاری ۱۲ میلیـون تن گنـدم از کشـاورزان خریداری و مقرر شـد دولت 
۲۲۰ هـزار میلیارد تومان پرداختی بابت آن داشـته باشـد.وی افـزود: تاکنون ۱۶۷ هزار 
میلیارد تومان از رقم یاد شـده که در بودجه پیش بینی شـده بود پرداخت شـده اسـت، 
امـا پرداخـت مابقی آن نیـاز به اجازه قانـونی دارد.معاون رئیس جمهور بیـان کرد: این 
مسـاله در جلسـه سـران قـوا مطـرح خواهد شـد تـا سـازمان برنامـه و بودجـه بتواند 
مجـوزی در ایـن زمینه داشـته باشـد تـا به ویـژه کشـاورزان مناطق سـردسیر بتوانند 
مطالباتشـان را دریافـت کننـد.وی گفت: دولـت پرداختی بابت اجرای قانـون جوانی و 
جمعیـت خواهد داشـت که هشـت درصـد به پرداختی هـای دولت اضافه خواهد شـد؛ 
بر این اسـاس متوسـط پرداختی هـای دولت ۲۸ درصـد افزایش خواهـد یافت.رئیس 
سـازمان برنامـه و بودجه تصریح کـرد: تاکنون در خصوص حامل هـای انرژی و تغییر 
قیمـت آنهـا تصمیـم گیری نشـده اسـت.وی اظهـار داشـت: بخش مهـمی از بودجه 
کشـور صرف پرداخت یارانه مسـتقیم می شـود و تغییری در پرداخت یارانه ها نخواهیم 
داشـت.پور محمـدی با بیان آنکه در جلسـات دولت به موضوع لایحـه بودجه پرداخته 
می شـود و ارقام مربوطه در دولت بحث شـده اسـت، اظهار کرد: در این راسـتا جلساتی 
بیـن حوزه هـای اقتصادی دولت و مجلس برگزار شـده و به فوریت بـه احکام خواهیم 

پرداخت تا بتوانیم لایحه بودجه را در موعد مقرر تقدیم کنیم.

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

اخیرا مرکز آمار در گزارشی که از شاخص های کلان اقتصادی 
و اجتماعی کشور منتشر کرده از کاهش میزان سرمایه گذاری 
خارجی کشور در سال  ۱۴۰۱ خبر می دهد که به پایین ترین 
سطح خود در ۲۰ سال گذشته رسیده است موضوعی که به 
گفته کارشناسان مهمترین دلیل  آن عدم  انگیزه برای 
کشورهای خارجی به دلایل مختلفی از جمله عدم امنیت 
سرمایه گذاری در ایران، پایین بودن رتبه فضای کسب و 
کار،تحریم های اقتصادی و عدم مبادلات تجاری با همه دنیا 
است که سبب عدم سرمایه گذاری خارجی ها در ایران می 
شود که تنها راه حل آن رشد شاخص های کسب و کار توسط 

دولت است.
با توجه به اینکه   مرکز آمار می گوید میزان سرمایه  گذاری 
خارجی کشور در سال ۱۴۰۱، حتی به یک میلیارد دلار هم 
نرسیده و ۶۸۷.۵ میلیون دلار بوده است. این در حالی است که 
همین امسال، احسان خاندوزی وزیر اقتصاد دولت سیزدهم 
بار ها مدعی شکسته شدن رکورد سرمایه گذاری خارجی کشور 
در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ شده و حتی گفته بود » در طول 
۱۷ سال گذشته بالاترین میزان سرمایه گذاری محقق شده 
متعلق به سال ۱۳9۶ بود، آن هم با کمتر از ۲ میلیارد و ۸۰۰ 
هزار دلار سرمایه گذاری خارجی، این در حالی است که رکورد 
این مساله در سال ۱۴۰۱ شکسته و به ۴ میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
دلار و در سال ۱۴۰۲ به ۵.۵میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
تبدیل شد.«، اما حالا و با آمار تازه مشخص شده که چنین 

ادعایی نادرست است.

هرچند پیش از این هم گفته شده بود که تحریم ها عامل اصلی 
نوسان سرمایه  گذاری خارجی بوده اند و ضعف قوانین مربوط 
به سرمایه  گذاری خارجی و شفاف نبودن حقوق مالکیت باعث 
به وجود آمدن فضایی مه  آلود و نامشخص در اقتصاد کشورشده 
است، از همین رو نمی توان انتظارداشت که سرمایه گذاری 
خارجی در اقتصاد ایران با تحول روبه  رو شود. آمار ها نشان 
می دهند که بیشترین سطح سرمایه  گذاری خارجی در کشور 
در سال 9۱ اتفاق افتاده است. در این سال ۴.۵ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری خارجی در اقتصاد ایران انجام گرفته است.
در این راستا مسعود دانشمند عضو اتاق بازرگانی ایران در گفتگو 

با خبرنگار” روزنامه جهان اقتصاد “ اظهار داشت: معمولا سرمایه 
گذاران خارجی با انگیزه سود بیشتر در ایران سرمایه گذاری 
میکنند و در ابتدا با ورود سرمایه گذار به آن ها گفته می شود 
که در این بخش نیاز به سرمایه گذاری دارند و سرمایه گذار 
تحقیقاتی انجام می دهد تا مشخص شود  که سودی دارد یا 
خیر .وی افزود: همچنین برای سرمایه گذار مهم است که در 
کنار سود دهی، امنیت سرمایه گذاری نیز فراهم شود و قوانینی 
که برای امد و رفت سرمایه موجود است باید ثبات داشته باشد

به گفته دانشمند در واقع باید رتبه فضای کسب و کار در ایران 
قابل قبول باشد و در سال های اخیر و شاید یک دهه گذشته 

به صورت مرتب رتبه فضای کسب و کار کاهش داشته است 
وی ادامه داد: زمانیکه رتبه فضای کسب و کار کاهش می یابد 
به این معناست که شاخص های رتبه فضای کسب و کار که 
مربوط به مجوزهی لازم و مقررات موجود ، تصفیه مالی و تامین 
اجتماعی که با احتساب زیر مجموعه های آن هاست به یک 
عددی می رسد و زمانیکه این رتبه پایین باشد در صورت 
مشاوره سرمایه گذار با  با مشاوران سرمایه گذاری بانکی توصیه 
می شود به دلیل  رتبه پایین سرمایه گذاری در ایران و همچنین 
عدم امنیت سرمایه گذاری از این کار صرف نظر کرده و 
پیشنهاد کشورهای دیگری داده می شود که امنیت سرمایه 

گذاری و ثبات مقررات در آن ها وجود دارد.
دانشمند تاکید کرد: بر این اساس دولت که تمام شاخص ها نیز 
به آن مربوط می شود باید تلاش کند تا شاخص ها را افزایش 
دهد این در حالیست که در خصوص پروسه موافقت نامه پروژه 
ای  از مرحله تصویب در وزارت صمت تا زمان تولید و عرضه 
در بازار میانگین زمانی ۵ تا ۱۰ ساله لازم است  اما در کشورهای 
دیگر این بازه زمانی  به ۶ ماه و در چین بین ۶ ماه تا ۱ سال 
میرسد .به گفته این اقتصاددان با این اوصاف  صرفه اقتصادی 
برای سرمایه گذاران وجود ندارد و دولت باید از صفر تا ۱۰۰ 

برای پروژه ها تلاش کند تا به ثمر بنشیند .
وی  خاطر نشان کرد: در میان همه این مشکلات نباید از بحث 
تحریم ها و نبود روابط خارجی گذر کرد  چراکه نه تنها  مواد 
اولیه به راحتی نمی تواند وارد کشور شده و همچنین  تولیدات 
صادر شوند بلکه با توجه به اینکه نظام بانکی  و مراودات بانکی 
با بسیاری از کشورها در دنیا وجود  ندارد و همه این موارد  
معضلاتی است که صاحبان سرمایه،  ایران را برای سرمایه 
گذاری انتخاب نمیکنند و دولت باید در رفع این موارد بکوشد 

و هیچ یک در دست بخش خصوصی نیست .

بررسی وضعیت سرمایه گذاری خارجی نشان می دهد؛

طلسم 20 ساله 

جهان اقتصاد: وزیر اقتصاد در نامه ای به وزیر دفاع، خواستار 
شفاف سازی نحوه قیمت گذاری مواد ناریه برای حمایت از 

معادن کوچک و متوسط شد.
عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی در نامه ای به 
سرتیپ عزیز نصیرزاده وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، 
خواستار شفاف سازی بهای تمام شده مواد ناریه و ایجاد چارچوبی 
برای نظارت بر قیمت گذاری آن شد. این موضوع از مدت ها قبل 
با هدف حمایت از معادن در دستور کار شورای گفت وگو قرار 
داشته است.همتی در این نامه به چالش های ناشی از افزایش 
قیمت مواد ناریه در بخش معدن پرداخته و خواستار شفاف سازی 

بهای تمام شده این مواد و ایجاد چارچوبی برای نظارت بر 
قیمت گذاری آن ها شد.او با اشاره به تأثیر مستقیم قیمت، کیفیت 
و تأمین به موقع مواد ناریه بر فعالیت معادن کوچک و متوسط، 
از وزارت دفاع درخواست کرد که اقدامات فوری در این زمینه 

صورت گیرد.
در بخشی از این نامه آمده است که »بر اساس قانون مجازات 
قاچاق اسلحه و مهمات و دارندگان سلاح و مهمات غیرمجاز 
مصوب ۱۳9۰ و آئین نامه اجرایی آن، وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح مرجع انحصاری صدور مجوز، فروش، واردات، 
صادرات و ساخت مواد تحت کنترل از جمله مواد ناریه و انفجاری 

است.همتی در این نامه افزوده: با افزایش تقاضا برای مواد ناریه 
در بخش معدن و تأثیرات تورم و نرخ ارز بر قیمت این مواد، 
ابهاماتی درباره احتمال انحراف قیمت آن ها نسبت به بهای تمام 

شده ایجاد شده است که نیاز به شفاف سازی فوری دارد.
وزیر اقتصاد تاکید کرده که با توجه به اثرگذاری قیمت مواد ناریه 
بر فعالیت معادن در استان های محروم و همچنین معادن کوچک 
و متوسط، این موضوع بارها در نشست های شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی مطرح شده، اما هنوز پاسخی از سوی 
وزارت دفاع دریافت نشده است.همتی در نامه خود خواستار 
معرفی نماینده ای تام الاختیار از سوی وزارت دفاع برای هماهنگی 

و ارائه مستندات مربوط به بهای تمام شده مواد ناریه شد و 
پیشنهاد کرد که فرمولی مشخص برای پیش بینی قیمت این 
مواد تدوین و به شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
ارائه شود.گفتنی است، افزایش ناگهانی و مداوم قیمت مواد ناریه 
در سال های اخیر، به بحرانی تازه برای معدن کاران به ویژه معادن 
کوچک و متوسط تبدیل شده است. بر همین مبنا نیز طی جلسات 
اخیر شورای رقابت و شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی، درخواست تشکیل کارگروهی با همکاری وزارت 
دفاع، اتاق بازرگانی و خانه معدن ایران برای مدیریت و نظارت 

بر قیمت گذاری مواد ناریه مطرح شده است.

جهان اقتصاد: رئیس کل بانک مرکزی کشورمان در دومین اجلاس روسای بانک 
مرکزی کشورهای عضو گروه بریکس در مسکو به کارگیری هوش مصنوعی در 
بانکداری الکترونیک و استفاده از پول های دیجیتال را از پیشنهادهای فنی و عملیاتی 

به روسای بانک های مرکزی بریکس عنوان کرد.
محمدرضا فرزین در دومین اجلاس روسای بانک مرکزی کشورهای عضو گروه 
بریکس در مسکو با اشاره به ضرورت استفاده از  هوش مصنوعی در بانکداری 
الکترونیک و آمادگی ایران برای انتقال تجربیات خود به اعضای بریکس گفت: ما 
معتقدیم با توجه به خواست و اراده سیاسی که در گروه بریکس وجود دارد و انجام 
سرمایه گذاری های فنی و زیرساختی، به خوبی می توانیم به سمت »سیستم های 
ارتباط مالی مختص بریکس« و تسهیل پرداخت های فرامرزی در گروه حرکت کنیم 
و در نهایت به افزایش سرعت، کاهش در هزینه ها، دسترسی فراگیرتر به نظام پرداخت 

بین المللی و ایجاد فضای رقابتی تر نائل شویم.
رئیس کل بانک مرکزی کشورمان با اشاره به چشم انداز اقتصادی بریکس و نقش 
کشور های عضو در آن تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از اعضای 
جدید بریکس در سالهای ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ و علی رغم محدودیت های موجود، از رشد 

تولید ناخالص داخلی قابل قبولی برخوردار بود.
وی تصریح کرد: بررسی اقتصاد سایر اعضای بریکس نیز نشان دهنده آن است که در 
بازه زمانی مشابه، علی رغم اینکه کشورهای عضو بریکس با تنش های ژئوپلیتیکی 
بالا و خطرات ناشی از تجزیه ژئواکونومیک، از جمله حمایت گرایی و اعمال تحریم ها 
و نرخ های بهره بالا مواجه بودند، به خوبی به فعالیت خود ادامه دادند و با وجود این 
شرایط تولید ناخالص داخلی کشورهای گروه از رشد کشورهای توسعه یافته و هم 

چنین رشد جهانی بیشتر بوده است.
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه کشورهای عضو بریکس در مجموع ۴۱ 
درصد جمعیت جهان، ۲۶ درصد مساحت زمین در پهنای چهار قاره جهان را به خود 
اختصاص داده و در مجموع بیش از ۲۵ درصد نفت جهانی و ۵۰ درصد سنگ آهن 
جهان را تولید می کنند گفت: امیدواریم با افزایش هماهنگی های راهبردی در اعضای 
بریکس شاهد جهانی قوی تر، پایدارتر، منصفانه تر و متعادل تر باشیم و قطعاً بریکس 

این توانایی و ظرفیت و پتانسیل را داراست.  
فرزین پیرامون موضوع بهبود سیستم پولی و مالی بین المللی هم گفت: در دوره ریاست 
بانک مرکزی روسیه در سا ل ۲۰۲۴ شاهد تلاشهای ارزشمند و مجدانه ای در رابطه با 
بررسی نواقص و کاستی های موجود در سیستم پولی و مالی بین المللی جهان، آسیب 
شناسی موضوع و ارائه پیشنهادات راهبردی و عملیاتی برای مرتفع کردن این 
کاستی ها بودیم. باید به این نکته اذعان کرد که اصلاح حاکمیت اقتصادی و مالی 
جهانی و اصلاح جامع معماری مالی جهانی برای بهتر شنیده شدن صدای کشورهای 
در حال توسعه برای مشارکت موثرتر، فراگیر، معتبرتر، پاسخگوتر و منصفانه تر 

ضروری است.
وی تصریح کرد: نظم پولی و مالی کنونی جهان در اصل بر پایه توافق “برتون وودز “ 
و با شکل گیری بانک جهانی و صندوق بین المللی پول بسط یافته است؛ اما آنچه 
واضح است خواست و اراده سیاسی کشورهای غربی به طور عام و آمریکا به طور 
خاص در این نهادها بروز و ظهور داشته است. علاوه بر این، صندوق بین المللی پول 
واجد ظرفیت کافی وام دهی نیست و با ظرفیت موجود از عهده  بحران های مالی 

جهانی بر نمی آید.
رئیس کل بانک مرکزی کشورمان در ادامه افزود: توجه به این نکته ضروری است که 
اعضای جدید بریکس بتوانند از شرایط عضویت و همکاری در ترتیبات ذخیره احتیاطی 

)CRA( و بانک توسعه جدید )NDB( بهره مند شود.
با توجه به جایگاه مناسب بانک توسعه جدید در بسیج منابع برای پروژه های زیرساختی 
و توسعه پایدار کشورهای بریکس و سایر اقتصادهای نوظهور و کشورهای در حال 
توسعه، طی چند سال گذشته، حمایت بیشتر اعضاء برای تسهیل و تسریع روند 

عضویت ایران که در حال طی فرایند عضویت است مورد درخواست است.
فرزین همچنین در رابطه با ابتکار پرداخت فرامرزی بریکس)BCBPI( و پایاپای 

بریکس)BRICS Clear( و اینکه نمود عملیاتی کردن تعهدات قبلی رهبران 
بریکس مبنی بر ارائه راه حل های عملی برای بهبود سیستم پولی و مالی بین المللی 
است گفت: انتظار می رود راهکارهای عملیاتی در زمینه پرداخت بریکس با مرتفع 
نمودن انحصار موجود در سازکارهای پرداخت فعلی، در نهایت عدالت، استقلال و 

انعطاف پذیری را در یک اکوسیستم رقابتی و عادلانه فراهم کند.
رئیس کل بانک مرکزی کشورمان تصریح کرد: موضوع ابزار پرداخت در بریکس و 
یادداشت مقدماتی موسوم به BCBPI با هدف ایجاد یک پلتفرم تسویه برای 
پرداخت های فرامرزی بر اساس سیستم های تسویه ناخالص آنی)RTGS( و یا 
پول های دیجیتال بانک های مرکزی )CBDCs( اعضاء بریکس پیشنهاد شده 
است که با توجه به جایگاه و تاثیر پرداخت های فرامرزی در سایر موضوعات، اهمیت 

بسیار زیادی دارد و انتظار می رود با جدیت و فوریت بیشتری پیگیری شود.
فرزین گفت: همانطور که در بیانیه ژوهانسبورگ ۲ تاکید شده است افزایش سهم 
پرداخت ملی، تقویت همکاری کشورهای بریکس در زمینه سیستم های پرداخت، 
مسیر حرکت و فعالیت های آتی بریکس را مشخص کرده است. بنابراین امیدواریم 
برزیل به عنوان ریاست گروه در سال ۲۰۲۵  با جدیت بر جنبه های عملیاتی موضوع 
تمرکز کند. پیشنهاد می شود کارگروهی با هدف تدوین white paper به عنوان 
گام بعدی مورد پیگیری قرار گیرد و برای اطمینان از پیشبرد اهداف تعیین شده برنامه 

زمانبندی مشخص تدوین و ارائه شود.
 BRICS(بریکس سازی  پایاپای  گفت:  همچنین  مرکزی  بانک  رئیس کل 
Clear( و اطمینان از وجود شرایط لازم برای مشارکت اعضای جدید بریکس و 

بهره مندی از این طرح از اهمیت زیادی برخورداراست.
وی خاطرنشان کرد: ایجاد پلتفرمی برای تسویه بین دولتها و زیرساخت سپرده گذاری 
مبتنی بر فناوری دفاتر کل توزیع شده برای انجام معاملات فرامرزی با اوراق بهادار به 

عنوان پروژه ای با پیچیدگی های فنی و عملیاتی و با اهمیت زیاد ارزیابی می شود.
فرزین افزود: معتقدیم که از طریق گفت وگو و همکاری مستمر، می توانیم زمینه های 
مشترکی را پیدا کنیم که منعکس کننده منافع همه کشورهای بریکس باشد. تعهد 
مشترک ما به تقویت همکاری های اقتصادی، تجاری و مالی برای دستیابی به توسعه 

و رفاه مشترک، حیاتی است.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین در ادامه این اجلاس بین المللی در خصوص ترتیبات 
ذخیره احتیاطی)CRA( که با هدف پاسخ گویی به فشارهای کوتاه مدت تراز 
پرداختها)BoP( ایجاد شده است، گفت: این ابتکار با هدف تکمیل تسهیلات فعلی 
صندوق بین المللی پول بوده و می تواند برای کشورهای بریکس با شرایط سهل تر و 

سرعت بیشتر نسبت به وام های صندوق بین المللی پول پرداخت شود.
وی افزود: در رابطه با CRA دو اصل اصلی شامل کارایی تخصیص مالی و امنیت 
به طور کلی، اهمیت قابل توجهی دارند. همانطور که مشخص است در ساختار فعلی 
با مسدود شدن منابع کشورهای مختلف، امنیت به عنوان یک اصل مهم مخدوش 
شده است. باید اذعان داشت که امروزه تهدیدات ناشی از زیرساخت های مالی تحت 
سلطه غرب تنها مربوط به ایران، روسیه و ... نیست. در سال های گذشته تنها برخی 
از اقتصادها از جمله ایران با فشارها و تهدیدهای خارجی از سوی غرب مواجه بودند، 
اما امروزه این تهدیدات به راحتی به اقتصاد کشورهای دیگر مانند روسیه نیز تسری 

یافته است.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: با توجه به تاکید اعضای CRA مبنی بر تعهد برای 
بهبود انعطاف پذیری سازکار CRA و امکان استفاده از ارزهای متعدد در پرداخت ها 
و با توجه به اهمیت وجود این ترتیبات برای مدیریت BoP کشورها در شرایطی که 
نظام صندوق بین المللی پول نقایصی در این زمینه دارد، اعضای جدید بریکس نیازمند 
دریافت اطلاعات، مستندات مرتبط و همکاری در ارزهای واجد شرایط جایگزین و هم 
چنین اصلاحات ذی ربط هستند و انتظار می رود در این حوزه از اعضای جدید حمایت 

بیشتری انجام شود.  
فرزین در ادامه پیرامون گروه اقدام پرداخت بریکس )BPTF( تصریح کرد: ما نقش 
و جایگاه رو به رشد گروه اقدام پرداخت بریکس برای مرتفع کردن عملیاتی چالش های 

فعلی در همکاری های پرداخت بین اعضاء را به صورت کامل تصدیق می کنیم. با 
توجه به محورهای مرتبط با BCBPI، تسویه حساب با ارزهای ملی اعضاء بریکس، 
نظارت بر سیستم های پرداخت و اجرای استاندارد ISO۲۰۰۲۲ انتظار می رود این 

گروه و برنامه های ذی ربط آن از حمایت و توجه بیشتری بهره مند شود.
فرزین گفت: ما معتقدیم با توجه به خواست و اراده سیاسی که در گروه بریکس وجود 
دارد و انجام سرمایه گذاری های فنی و زیرساختی، به خوبی می توانیم به سمت 
سیستم های ارتباط مالی مختص بریکس و تسهیل پرداخت های فرامرزی در گروه 
حرکت کنیم و در نهایت به افزایش سرعت، کاهش در هزینه ها، دسترسی فراگیرتر 

به نظام پرداخت بین المللی و ایجاد فضای رقابتی تر نائل شویم.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین در رابطه با کانال امنیت اطلاعات سریع اعضای 
بریکس هم گفت:خوشبختانه بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تجربیات خوبی 
در زمینه امنیت اطلاعات در حوزه مالی دارد و در مانورهای سایبری بریکس که در 
کازان روسیه برگزار شد، مشارکت کرد. این نوع مانورهای سایبری تاب آوری سایبری 
بخش مالی کشورهای بریکس را تقویت می کند و جا دارد از بانک مرکزی روسیه در 

این زمینه قدردانی کرد.
وی افزود: با توجه به رشد سریع تهدیدها و مخاطرات سایبری و نیاز به افزایش دانش 
و به کارگیری تجربیات کشورهای عضو بریکس در مقابله با این چالش ها، پیشنهاد 
می شود بستری برای تبادل تجربیات در مورد حملات سایبری، تهدیدات و اقدامات 
متقابل موثر توسط اعضای بریکس ایجاد شود. این پلتفرم به همه متخصصان مربوطه 
اجازه می دهد تا از آخرین و رایج ترین تکنیک های هک مطلع شوند. این، آنها را قادر 
می سازد تا اقدامات پیشگیرانه انجام دهند و سطح بالایی از آمادگی را در برابر فعالیت 

های مخرب حفظ کنند.
فرزین در خصوص گروه پژوهشی فن آوری های مالی در بریکس هم تصریح کرد: 
قطعاً فرصت های زیادی در این زمینه وجود دارد. هوش مصنوعی تاثیر قابل توجهی 
بر بازارهای مالی خواهد داشت. ما از هوش مصنوعی به طور گسترده در بخش بانکی 
برای اهداف مرتبط با آن استفاده می کنیم. AML/CFT، امتیازدهی اعتباری، 

مدیریت کلاهبرداری و خدمات مشتری از جمله این موارد است.
وی افزود: در عین حال، کاربرد هوش مصنوعی در بازارهای مالی خطراتی را نیز به 
همراه دارد، مانند ریسک های مربوط به گردش داده  ها و ریسک های امنیت اطلاعات 
و همچنین ریسک های مرتبط با سوءاستفاده بازیگران اصلی بازار مالی از موقعیت 
مسلط خود در بازار. در رابطه با مدیریت این ریسک ها، به نظر می رسد کشورهای 
بریکس نیاز به بحث بیشتر در مورد توسعه برخی استانداردهای خاص در مورد استفاده 

از هوش مصنوعی در بازار مالی دارند.
فرزین در خصوص بسترهایی برای رویدادها و سمینارهای آموزشی بانک های مرکزی 
بریکس هم گفت: اگرچه برگزاری سمینارهای آزاد با محورهای اعلامی رویکردی 
مناسب برای بهبود ارتباطات و اشتراک دانش در بریکس است، ایجاد ساختار تشکیلاتی 
منسجم تر در حوزه آموزش برای توسعه فعالیتهای بریکس قابل بررسی به نظر 

می رسد.
 رئیس کل بانک مرکزی کشورمان همچنین پیشنهاد داد به منظور پیشرفت سریع تر 
و عملیاتی شدن آنها، ترتیبات پیگیری موارد در بریکس به طور کلی و با توجه به 
اهمیت و فوریت بحث پرداخت به طور خاص، به گونه ای بازطراحی شوند که امکان 

دستیابی به خروجی مشخص در زمان مشخص را فراهم آورند.
فرزین گفت: در شرایط فعلی، نام ”تسک فورس“ بر گروه های مربوط به موضوعاتی 
چون پرداخت گذاشته شده است،   در حالیکه در وضع موجود صرفا کارگروه هایی برای 
تحقیق و بررسی هستند و با تغییر ریاست سالانه موارد تحقیق شده نیز به صورت 
مستمر پیگیری نمی شوند و نهایتا اجرایی و عملیاتی شدنشان بی نتیجه بماند، در 
نتیجه نام تسک فورس نیز مصداق چندانی ندارد. برای پیگیری موثرتر و نتیجه بخش تر 
پیشنهاد می شود در هر موضوع یک کمیته یا دبیرخانه دائمی با حضور کشورهایی که 
تمایل بیشتری در به نتیجه رساندن آن موضوع دارند تشکیل شود. در موضوع پرداخت 

نیز کشور ما برای نقش آفرینی موثر در این موضوع اعلام آمادگی می کند.

همتی در نامه ای به وزیر دفاع خواستار شد؛

شفاف سازی قیمت گذاری مواد ناریه

رئیس کل بانک مرکزی در دومین اجلاس گروه بریکس تاکید کرد:

ضرورت اصلاح حاکمیت اقتصادی و مالی جهانی
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حرکت بازار ارز روی لبه تیغ
کامران ندری - کارشناس اقتصادی

با توجه به اینکه همه فاکتورهای اقتصادی این روزهای کشور بیانگر رشد قیمت ارز تا 
پایان سال است باید گفت که برخی از عوامل همچون نرخ رشد نقدینگی به صورت 
نسبی کنترل شده اند اما به صورت  کامل همچنان کنترل نشده است. همچنین یکی 
دیگر از مشکلات این روزها تورم انباشته شده طی دو سال اخیر است که که درجه رقابت 

پذیری کالاهای ایرانی را نسبت به کالاهای خارجی کاهش داده است.
بر این اساس ممکن است در اثر فشار صادرکنندگان تا حدودی بانک مرکزی نسبت به 
برنامه تثبیت نرخ ارز عقب نشینی کند.بنابراین با عقب نشینی بانک مرکزی نسبت به 
تثبیت نرخ ارز  می توان گفت  نرخ ارز افزایش می یابد اما به نظر می رسد مهمترین عاملی 
که سبب  افزایش نرخ ارز را طی ماه های آینده می شود و تقویت نیز میکند مسائل سیاسی 

منطقه است .
در واقع  تشدید درگیری ها و تنش های منطقه ای  موجود که  ایران نیز از این قاعده 
مستثنی نیست و متاسفانه درگیر این مناقشات شده است ، تشدید تحریم ها علیه ایران 
و نتیجه انتخابات امریکا و موفقیت جمهوری خواهان و  بر روی آن ها  که موضع 
سختگیرانه تری نسبت به ایران دارند همه این عوامل کلیدی  و تاثیر گذاربه نظر می 

رسد.
از سوی دیگر نمی توان به طور قطع پیش بینی کرد که ایران درگیر جنگ تمام عیار می 
شود یا نمی شود چراکه نتیجه انتخابات امریکا  روشن نیست و نظر سنجی ها نشان می 

دهد که دو نامزد کاندید شده رقابت تنگاتنگ و شاید نسبت ۵۰ به ۵۰ دارند .
بنابراین به طور قطع نمی توان برای ماه های اینده جهش ارزی را پیش بینی کرد اما این 
احتمالات نیز دور از ذهن نیز نیست که ایران شاید درگیر تنش فرسایشی شود اما با توجه 
به اتفاقات روزهای اخیر ، احتمال رشد قیمت ارز نسبت به سال گذشته ضعیف نیست و 
شاید نرخ ارز تا به بیش از  ۷۰ هزار تومان برسد و  یک روند صعودی به نظر می رسد 
وثابت ماندن نرخ ارز در کانال ۶۳ هزار تومان احتمال بسیار کمی دارد و احتمال افزایش 

آن قوی تر است .
 بر این اساس روند صعودی و افزایشی خواهد بود و احتمال ثابت ماندن و یا کاهش نرخ 
ارز بسیار ضعیف است اما احتمال جهش نیز قطعی نیست و  ۵۰ درصد به نظر می رسد  
و جدی تر از سال گذشته  خواهد بود و چشم انداز افزایش نرخ ارز احتمال بالاتری نسبت 

به سال گذشته دارد .

روند نزولی ماهیانه صادرات فولاد 
ایران در نیمه نخست امسال

بـه گزارش چیلان و بر اسـاس اطلاعات منتشـر شـده توسـط انجمـن تولیدکنندگان 
فـولاد ایـران، رونـد ماهیانـه صـادرات فـولاد کشـور در ۶ ماهه نخسـت سـال جاری 
حـاکی از کاهـش قابـل ملاحظـه حجـم صـادرات فـولاد در تابسـتان به نسـبت بهار 
سـال جـاری در اثـر محدودیت های برقی اسـت بـه طوری که حجم صـادرات فولاد 

میانی و محصولات فولادی در شهریور ماه تقریبا نصف خردادماه بوده است.
به گزارش  چیلان  و بر اسـاس اطلاعات منتشـر شـده توسـط انجمن تولیدکنندگان 
فـولاد ایـران، رونـد ماهیانـه صـادرات فـولاد کشـور در ۶ ماهه نخسـت سـال جاری 
حـاکی از کاهـش قابـل ملاحظـه حجـم صـادرات فـولاد در تابسـتان به نسـبت بهار 
سـال جـاری در اثـر محدودیت های برقی اسـت بـه طوری که حجم صـادرات فولاد 

میانی و محصولات فولادی در شهریور ماه تقریبا نصف خردادماه بوده است.
هـر چنـد روند حجـم صادرات فولاد کشـور طی بهار سـال جـاری صعودی بـوده اما 
بـررسی هـای  چیـلان  نشـان می دهـد این رونـد افزایـشی در نتیجـه فعالیت کارت 
هـای بـازرگانی اجـاره ای و صـادرات توسـط شـرکت های غیـر تولیدی بـه ویژه در 
حـوزه مقاطـع طویل فولادی بـوده و در این مدت صادرات مسـتقیم اکثر کارخانجات 

نوردی نزولی بوده و در برخی موارد حتی به صفر سیده است!
حجـم صـادرات ماهیانه فولاد ایران در مقایسـه با ماه مشـابه در سـال گذشـته نیز در 
اکثـر ماههـا کاهـشی بـوده اسـت. الـزام بـه بازگشـت ارز صـادراتی بـه نـرخ نیما از 

مهمترین دلایل این مسئله محسوب می شود.

سرپرسـت معاونـت بهره بـرداری شـرکت فـولاد 
هرمـزگان درخصـوص توانمنـدی بومی سـازی و 
دانـش فـنی ایـن مجموعـه بـرای سـاخت داخـل 
تجهیـزات اظهار کرد: شـرکت فـولاد هرمزگان طی 
چند سـال گذشـته و هـم گام با صنعت فولاد کشـور، 
بـه صـورت جـدی بـه مقوله بومی سـازی و سـاخت 
داخـل توجـه کرده و توانسـته در چند سـال گذشـته 
ده ها قطعه و تجهیز اسـتراتژیک را بومی سـازی کند 
و ضمـن ارتقـای دانـش فـنی در زمینـه مهنـدسی و 
ارتباط با شـرکت های سـازنده داخلی طی چند سـال 
گذشـته عملکـرد مثبـت و قابـل قبـولی را بـه ثبـت 
برسـاند.به گـزارش روابـط عمـومی شـرکت فـولاد 
هرمـزگان، مجیـد ابوعطیـوی با بیان ایـن مطلب در 
ادامـه افـزود: مـا در فـولاد هرمـزگان، در زمینـه 
بومی سـازی، رویکـرد کاهـش انحصـار در تامیـن 
قطعـات خـارجی، کاهش وابسـتگی تامیـن قطعات 
به ارز خارجی طی سـال گذشـته موفق شـدیم بیش 

از ۴میلیـون دلار قطعـه و تجهیز را برای نخسـتین بار 
بومی سـازی کنیـم که در ۶ماه نخسـت امسـال این 

میزان به بیش از ۳میلیون دلار رسیده است.
وی با اشـاره به اهمیت بومی سـازی در صنعت فولاد 
کافی  همـکاری  مانـع  تحریم هـا  گفـت: 
تامین کننـدگان خـارجی با شـرکت های ایرانی شـد 
و بسیـاری از شـرکت های خـارجی ارتباط خـود را با 
فولادسـازان ایـرانی قطـع کردنـد. در ایـن شـرایط، 
تولیدکننـدگان ایـرانی مجبـور بـه تأمیـن بـرخی 
قطعـات و مـواد اولیـه مـورد نیـاز خـود از تجـار بـا 
هزینه هایی بیشـتر از قبل شـدند و در نهایت افزایش 
نـرخ ارز نیـز به عنوان یـک مولفه مهـم در واردات بر 

پیچیدگی این موضوع افزود.
ابوعطیـوی تصریـح کـرد: بـرای مقابلـه بـا ایـن 
وضعیـت، تولیدکنندگان ایرانی آسـتین نیز همت بالا 
زدنـد و راهکارهـای جایگزین بهتر از واردات را دنبال 
کردنـد کـه در این زمینـه، بهترین راهکار اسـتفاده از 

سـاخت داخل و بومی سـازی تجهیزات، ماشین آلات، 
قطعـات، مواد اولیه و حـتی تکنولوژی هـای روز دنیا 
بـود. یـکی از صنایـعی کـه بـه عنـوان پیشـگام در 
نهضـت بومی سـازی و قطـع وابسـتگی بـه واردات 
مطـرح شـد، صنعـت فـولاد بـود. بـه طـوری کـه 
تولیدکننـدگان ایـن صنعـت دسـت در دسـت هم با 
کمـک سـازندگان و تامین کننـدگان داخـلی، موفق 
بـه برطـرف شـدن بسیـاری از نیازهـای خـود بدون 

کمک گرفتن از خارجی ها و واردات شدند.
سرپرسـت معاونـت بهره بـرداری شـرکت فـولاد 
هرمـزگان در پایـان تصریـح کـرد: رویکـرد فـولاد 
هرمـزگان توسـعه توانمنـدی سـازندگان داخـلی، 
رونق اقتصادی کشـور و حرکت در راسـتای توسـعه 
پایدار اسـت. امیدواریم در ادامه بتوانیم باز هم سـهم 
بومی سـازی را در فـولاد هرمـزگان افزایـش دهیم و 
بـه صرفه جـویی ارزی و جلوگیـری از خـروج ارز از 

کشور کمک کنیم.

وهـب مختـاران در مراسـم افتتاح مرکز آمـوزش جوارکارگاهی در شـرکت تعاونی 
هگمتـان تیـزرو پـرش ماماهـان واقع در شـهرک صنعتی ویان با اشـاره بـه اینکه 
مراکـز جـوار و بیـن کارگاهی بـا هدف آمـوزش نیـروی کار و ارتقای مهـارت آنان 
راه انـدازی می شـوند، اظهار کرد: در بازدید از شـرکت تعـاونی هگمتان تیزرو پرش 
ماماهـان و پـس از شـنیدن توضیحـات مدیریت این شـرکت از میزان اشـتغالزایی 

این واحد خرسند شدم.
وی ضمـن تشـکر از رضا وکیلی؛ مدیرعامل شـرکت تعاونی هگمتـان تیزرو پرش 
ماماهـان بـا تاکیـد بـر اینکـه مدیریـت شـرکت با وجـود مشـکلات زیاد توانسـته 
شـرکت را بـه سـمت توسـعه سـوق دهـد، گفـت: امیدواریـم روز بـه روز توسـعه 

بیشتری پیدا کند.
مدیـرکل آمـوزش فنی و حرفه ای اسـتان همدان با اشـاره به اینکه نیروی انسـانی 
در زمینه توسـعه حرف نخسـت را می زند، ادامه داد: مراکز جوارکارگاهی مسـئولیت 
دارنـد تـا نیـروی انسـانی مـورد نیـاز بنگاه هـای اقتصـادی را بـا کمـک مربیان و 

تجهیزات تربیت کند و چرخ صنعت و بنگاه های اقتصادی را به حرکت در آورد.
وی در ادامـه بـا تاکید بر اینکه مشـکلات و درخواسـت های شـرکت هگمتان تیزرو 
پـرش ماماهـان را در کارگـروه توسـعه مهـارت اسـتان با ریاسـت اسـتاندار مطرح 
می کنـم، افـزود: آمـار مربـوط بـه تولیـد و اشـتغال واحـد تیـزرو پـرش ماماهـان 

مسئولیت ما را در قبال تولید کننده و نیروی کار بیشتر می کند.
مختـاران در ادامـه درخصـوص کمبـود نیـروی کار در واحد های تولیدی با اشـاره 
بـه اینکـه فرهنـگ کار تغییر کـرده اسـت، بیـان کرد: فرهنـگی در بیـن جوانان جا 
افتـاده کـه تـن بـه کار نمی دهنـد و در فضـای مجـازی و از طریـق رمـز ارز هـا به 

دنبال کسب درآمد هستند.
وی بـا بیـان اینکـه تولیـد کننـده حقـوق پرداخـت می کنـد و حـتی آمـوزش هـم 
می دهـد و فـنی و حرفـه ای هـم امـوزش می دهـد امـا باز هـم کمبود نیـروی کار 
وجـود دارد، افـزود: بـا اسـتفاده از نیـروی دسـتگاه هایی ماننـد بهزیسـتی و کمیته 

امداد می توان تا حدی کمبود نیروی کار را جبران کرد.
مدیرعامـل شـرکت هگمتان تیزرو پـرش ماماهان گفـت: برای ورود بـا بازار های 

بیـن الملـلی و صـادرات و ارز آوری بایـد ماشیـن آلات و سـرمایه در گـردش خوبی 
داشته باشیم.

رضـا وکیلی در مراسـم افتتاح مرکز جوارکارگاهی در شـرکت هگمتان تیزرو پرش 
ماماهـان با اشـاره بـه اینکه برای ارز آوری به داخل کشـور و ایجاد اشـتغال و تولید 
بـا کیفیـت نیـاز بـه حمایـت مسـئولان وجـود دارد، اظهـار کـرد: سـال گذشـته 
درخواسـت ۱۵ میلیـارد سـرمایه در گـردش دادیـم کـه این تسـهیلات بعـد از یک 
سـال بـه واحـد مـا پرداخـت شـد، در حـالی که تضامیـن هم آمـاده بود و مشـکلی 
وجـود نداشـت.وی بـا اشـاره بـه اینکـه بـا توجـه بـه تـورم و مشـکلات اقتصادی 
پرداخـت ۱۵ میلیـارد تومـان سـرمایه در گـردش بعـد از یک سـال نوشـدارو بعد از 
مـرگ سـهراب بـود، افـزود: امـروز یک واحـد تولیـدی ما به اسـم اسـپات کاغد با 
۲۰۰ میلیـارد تومـان سـرمایه گـذاری تعطیـل شـد، در حـالی کـه ایـن واحـد 
می توانسـت برای ۱۰۰ نفر اشـتغال ایجـاد کند.مدیرعامل شـرکت هگمتان تیزرو 
پـرش ماماهـان بـا تاکیـد بـر اینکـه در صـورتی کـه شـرکتی اهلیـت دارد بایـد 

تسـهیلات پرداخـت شـود، بیان کـرد: ۱۵ میلیارد تومـان در فعالیـت تولیدی رقمی 
به حساب نمی آید.

وکیـلی بـا بیـان اینکـه در سـال 9۵ ورق آهـن را کیلـویی ۱۵۰۰ تومـان خریداری 
می کردیـم و امسـال کیلـویی ۵۰ هـزار تومـان خریـداری می کنیـم، اضافـه کرد: 
هزینـه یـک دسـتگاه لیـزر فقـط ۵ میلیـارد تومـان اسـت و از طـرفی بـا توجـه به 
مشـکلات بـرق برای خرید ژنراتـور ۱۰ میلیارد سـرمایه نیاز بود، کمبـود برق تولید 

ما را با مشکل مواجه کرد.
وکیـلی بـا بیـان اینکـه بـا کمـک نیرو هـا توانسـتیم شـرکت را بـه جایـگاه خوبی 
برسـانیم، افـزود: بـرای ورود بـا بازار هـای بیـن الملـلی و صـادرات و ارز آوری باید 
ماشیـن آلات و سـرمایه در گـردش خـوبی داشـته باشیـم.وی بـا بیـان اینکـه 
موفقیت هـای شـرکت تیزرو پـرش ماماهان در ۱۰ سـال رقم خورده اسـت، افزود: 

هم اکنون ۳۰ هزار متر مربع سالن تولید داریم.
مدیرعامـل شـرکت هگمتـان تیزرو پـرش ماماهـان وی با بیـان اینکـه از ابتدای 
سـال یـک ریـال تسـهیلات دریافـت نکردیـم، افـزود: سـرمایه در گـردش سـال 
گذشـته را امسـال تسـویه کردیـم و LC شـرکت به مشـکل خـورده و در صورتی 

که با این منوال پیش برویم تا یکی و دو ماه آینده به مشکل خواهیم خورد.
رئیـس اداره کار تعـاون و رفـاه اجتمـاعی شهرسـتان کبودرآهنـگ در ادامه گفت: 
شـرکت تعـاونی هگمتـان تیزرو پـرش ماماهان اواخـر فروردین ماه امسـال حدود 
۱9۰ نفـر نیـرو داشـت کـه در پایـان خـرداد مـاه بـه ۲۳۰ نفـر نیـروی بیمه شـده 

افزایش پیدا کرد.
عاشـوری با اشـاره به اینکه براسـاس آمار به دسـت آمده از شـهرک صنعتی ویان، 
شـرکت تیـزرو پـرش ماماهـان رتبـه دوم را در افزایش تعـداد نیـروی کار در مدت 
سـه ماه داشـته اسـت، بیان کرد: تسـهیلات تبصره ۱۸ درهفته جاری ابلاغ می شـود 

و دریافت این تسهیلات برای واحد تیزرو پرش ماماهان حیاتی است.
وی بـا بیـان اینکـه در فامنیـن چند نفـر از آقای وکیـلی الگو گرفتنـد و کار تولیدی 
راه انـدازی کردنـد، افـزود: کمبود نیروی کار وجـود دارد و دو فـولادی که به زودی 

افتتاح می شوند هم نیاز به یک هزار نفر نیروی کار دارند.

سرپرست معاونت بهره برداری شرکت فولاد هرمزگان مطرح کرد: 

انحصار تامین قطعات از خارج را شکستیم

افتتاح مراکز آموزشی جوار کارگاهی در شرکت هگمتان تیزرو پرش ماماهان

در سالیان متمادی گذشته عدم  توجه به بهینه  سازی مصرف و 
بهره وری انرژی در بخش های مختلف برق، گاز و فرآورده  های 
نفتی در مصارف صنعتی، کشاورزی، خانگی و حمل و نقل و 
ناترازی رو به  تزاید، تولید و مصرف انرژی به چالش بزرگ کشور 
تبدیل شده است و این روند ضمن هدر رفت سرمایه ها و منابع 
کلان موجب وارد آمدن صدمات اقتصادی فراوانی به کشور شده 
است.به گزارش ” جهان اقتصاد“  با توجه به لزوم ایجاد اجماع 
میان آحاد جامعه و نهادهای مختلف ذی نفع و تصمیم گیر، با 

هدف بررسی ابعاد مختلف بهره وری انرژی )برق، گاز و فرآورده -
های نفتی( در کشور، انجمن انرژی  های تجدیدپذیر ایران و 
کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
با همکاری و با مشارکت دیگر انجمن  ها و تشکل  های مرتبط 
صنفی و علمی در نظر دارد سومین کنفرانس و نمایشگاه 
بین المللی بهینه سازی مصرف و بهره وری انرژی ایران را در 
تاریخ ۲۳ و ۲۴ مهرماه سال جاری در محل مرکز همایش  های 
بین  المللی برج میلاد را برگزار نماید.همچنین این کنفرانس با 

مشارکت حداکثری سیاست گذاران، فعالان اجرایی و صنعتی، 
شرکت های دانش بنیان، دانشگاهیان و پژوهشگران علمی، به 
عنوان بزرگترین گردهمایی فعالان این حوزه و محملی برای 
هم اندیشی و ارائه راهکار توسعه بهره وری انرژی در کشور 
می  باشد.بر این اساس در این رویداد دو روزه که با حضور مقامات 
مسئول در مرکز همایش  های برج میلاد برگزار خواهد شد در 
پنل  های تخصصی موضوعاتی از جمله »بررسی احکام برنامه 
هفتم توسعه در بهینه  سازی مصرف انرژی«، »بهینه  سازی 

مصرف انرژی در حوزه حمل و نقل با رویکرد سوخت  های مایع«، 
»بهینه  سازی مصرف انرژی در صنعت«، »پنل بین  المللی 
بررسی تجربیات دیگر کشورها در بهینه  سازی مصرف انرژی«، 
»بررسی رویکردهای نوین فناورانه در بهینه  سازی مصرف 

انرژی« مورد بحث و بررسی کارشناسان قرار می  گیرد.
گفتنی است باتوجه به بالا بودن شدت انرژی در کشور و لزوم 
ارتقای بهره  وری در سیستم انرژی کشور، دعوت می  شود در این 

کنفرانس مشارکت فعالی صورت پذیرد.

سامانه جامع تجارت در اطلاعیه ای از آغاز درج برنامه تولید سال 
۱۴۰۴ و توقف پذیرش برنامه تولید سال جاری واحدهای 

تولیدی از ابتدای آبان ۱۴۰۳ خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سامانه جامع تجارت در اطلاعیه ای 
از آغاز درج برنامه تولید سال ۱۴۰۴ و توقف پذیرش برنامه تولید 

سال جاری واحدهای تولیدی از ابتدای آبان ۱۴۰۳ خبر داده 
است.در این اطلاعیه خطاب به واحدهای تولیدی آمده است: 
به استحضار می رساند، امکان درج برنامه سال ۱۴۰۴ واحدهای 
تولیدی از ابتدای آبان ماه سال جاری در سامانه جامع تجارت 
ایجاد خواهد شد.لذا به منظور پیشگیری از ایجاد وقفه در فعالیت 

این واحدها لازم است در اولین فرصت نسبت به درج برنامه تولید 
سال ۱۴۰۴ خود اقدام نمائید.ضمناً به منظور اجتناب از تداخل در 
ثبت برنامه تولید سال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴، از پایان مهرماه سال 
جاری امکان درج برنامه تولید سال ۱۴۰۳ در سامانه جامع 

تجارت غیر فعال خواهد شد.

لذا از واحدهای تولیدی که تاکنون اقدام به ثبت برنامه سال 
۱۴۰۳ خود ننموده اند درخواست می شود، با توجه به تأثیر برنامه 
تولید مصوب در سال ۱۴۰۳ بر روی نحوه تأیید برنامه تولید سال 
۱۴۰۴، در مهلت باقیمانده برنامه تولید خود در سال ۱۴۰۳ را در 

سامانه جامع تجارت درج نمایند.

شرکت های واردکننده منتخب از شنبه ۲۱ مهرماه به صورت 
تدریجی نسبت به انجام فرایند واردات خودروی جانبازان اقدام 

می کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، بر اساس آنچه که سازمان توسعه تجارت 
ایران هفته پیش اعلام کرد شرکت های منتخب این سازمان از 

شنبه ۲۱ مهرماه به صورت تدریجی نسبت به انجام فرایند واردات 
خودرو جانبازان مشمول جهت عقد قرارداد اقدام می کنند.

در این اطلاعیه آمده بود: با عنایت به مکاتبه واصله از سازمان توسعه 
تجارت ایران به شماره ۳۷۰۲۰۸۶ مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۱۷ در ارتباط 
با ادامه فرایند واردات خودرو جانبازان مشمول از طریق شرکت های 

واردکننده مقرر شد شرکت های منتخب آن سازمان از روز شنبه 
مورخ ۱۴۰۳/۰۷/۲۱ به صورت تدریجی نسبت به فراخوان 

جانبازان معزز جهت عقد قرارداد اقدام کنند.
بر این اساس، با ارسال فراخوانِ عقد قرارداد از سوی شرکت ها برای 
جانبازان، این افراد مشمول نسبت به عقد قرارداد با شرکت و انجام 

امور مربوطه نظیر تکمیل اطلاعات و مشخصات، تسویه حساب، 
انجام امور مربوطه به فرآیند واردات صورت گرفته و... اقدام خواهند 
کرد و پس از آن، طبق آنچه که شرکت در قرارداد فی مابین قید 
می کند، در موعد مقرر موظف به تحویل خودرو جانبازان خواهد 

شد

ترخیـص  از  اسـت  موظـف  گمـرک 
کالاهـایی کـه دارای قبض انبـار به تاریخ 
۱۴۰۳/۷/۱۵ و بعـد از آن بـوده و تاریـخ 
ثبت سـفارش آنهـا نیز بعد از ایـن تاریخ و 
باشـد  انبـار  تاریـخ قبـض  بـر  موخـر 

جلوگیری کند.
به گـزارش خبرنـگار مهر، گمـرک ایران 
در تکلیـف جدیدی موظف بـه جلوگیری 
از ترخیـص کالاهـایی کـه دارای قبـض 
انبـار بـه تاریـخ ۱۴۰۳/۷/۱۵ و بعـد از آن 
بـوده و تاریـخ ثبت سـفارش آنهـا نیز بعد 
از ایـن تاریـخ و موخر بر تاریـخ قبض انبار 
باشـد، شـده اسـت.در ایـن مصوبـه آمـده 
اسـت: بـا توجه به مفاد تبصـره )۴( ذیل ماده 
)۵( آئیـن نامـه اجـرایی قانـون مقـررات 

صـادرات و واردات موضـوع تصویـب نامـه 
مـورخ  ه   ۶۲۴۷۷ ت   ۵۳۵۳۵ شـماره 

۱۴۰۳/۳/۳۰ هیئـت محتـرم وزیـران در 
خصوص نحوه ترخیص کالاهای وارد شـده 

بـه اماکن گمـرکی یـا مناطـق آزاد تجاری 
صنعـتی و ویـژه اقتصـادی قبـل از انجـام و 
اخـذ مجـوز ثبـت سـفارش بـه آگاهی 
می رسـاند بـا عنایـت بـه اجـرایی شـدن 
مصوبه فـوق از تاریـخ ۱۴۰۳/۴/۱۴، مهلت 
اسـتفاده از مفـاد تبصـره )۴( ذیـل مـاده )۵( 
آئیـن نامه اجـرایی قانون مقـررات صادرات 
و واردات در تاریـخ ۱۴۰۳/۷/۱۴ پایـان 
می یابد.بـر این اسـاس گمـرک جمهوری 
اسـلامی ایـران موظـف اسـت از ترخیص 
کالاهـایی کـه دارای قبض انبـار به تاریخ 
۱۴۰۳/۷/۱۵ و بعـد از آن بـوده و تاریـخ 
ثبت سـفارش آنهـا نیز بعد از ایـن تاریخ و 
باشـد  انبـار  تاریـخ قبـض  بـر  موخـر 

جلوگیری کند.

با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار می شود:

سومین کنفرانس و نمایشگاه بین المللی بهینه سازی مصرف و بهره وری انرژی ایران 

آغاز درج برنامه تولید سال ۱۴۰۴ در سامانه جامع تجارت

آغاز عقد قرارداد واردات خودروی جانبازان

تکلیف جدید صمت برای گمرک درباره ترخیص کالا

قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص(-موسسه شهید رجایی

قرارگاه سازندگی خاتم الانبياء )ص( –هلدينگ تخصصی راه و شهرسازی-موسسه شهيد 
رجايی در نظر دارد "خريد انواع جدول و کانيوو پيش ساخته بتنی و تحويل در محل پروژه" 

را از طريق آگهی عمومی به مناقصه بگذارد.
مدت  زمان اجراء: از تاريخ انعقاد قرارداد به مدت 2 ماه شمسی تعيين می گردد.

مبلغ تضمين شرکت در مناقصه: مبلغ تضمين شرکت در مناقصه، مطابق ماده 5 تصويب 
نامه شماره 123402/ت50659 مورخه 94/09/22 آئين نامه تضامين معاملات دولتی مبلغ 
2.450.000.000 ريال می باشد که به صورت انواع تضامين مورد قبول در آئين نامه معاملات 

دولتی ارائه گردد.
نحوه پرداخت : بصورت 100درصد غير نقدی می باشد.

آخرين مهلت تحويل پيشنهاد قيمت: تا پايان وقت اداری روز شنبه مورخ 1403/07/28.   

تاريخ بازگشايی پاکات: بازگشايی پاکات توسط کميسيون مناقصه خريدار انجام خواهد شد 
و نتيجه بصورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد.

داوطلبان ميتوانند به منظوردريافت اسناد مناقصه از روز يكشنبه مورخ 1403/07/22 با در 
دست داشتن معرفی نامه به يكی از آدرس های زير مراجعه نمايند.

پروژه   – نورد  خيابان  ابتدای  فتح27–  روبروی   – متوسليان  بزرگراه شهيد   – 1-تهران 
تاسيسات تونل راه آهن تهران _ تبريز

تلفن: 021-66802900
2-استان زنجان، شهر زنجان، شهرک کوی فرهنگ-خيابان شقايق شمالی، خيابان ياسمن 
10- پروژه تقاطع شهيدان کريمی -واحد امور قراردادها )آقای مسلمی -09198803574(

هزينه چاپ آگهی مناقصه در روزنامه، بر عهده برنده مناقصه می باشد.                                                                                   

 آگهی تجدید مناقصه عمومی یك مرحله ای 

آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها  را در سایت جهان 
 اقتصاد دنبال کنید
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  مریم مرادی
 گروه زیربنایی

یادداشت

اهمیت مطالعه تاریخ اجتماعی 
ایران از منظر توسعه پذیری

مهدی استادی جعفری - کارشناس ارشد شهرسازی و مشاور توسعه
تاریخ همیشه در ذهنیت ایرانیان از اهمیت بالایی برخوردار بوده است. قرار گرفتن سرزمین 
ایران در گذرگاه رویدادها و جریان های مهم تاریخی و تاثیرگذاری این وقایع در زندگی 
روزمره مردم، در تمامی تحلیل های کارشناسی حایز اهمیت است. از سوی دیگر، توجه 
به موضوع توسعه و توسعه پذیری ایرانیان اگرچه در لایه ظاهری با مسائل روز و چالش های 
روزمره افراد سروکار دارد، لیکن ریشه این مسائل در تاریخ اجتماعی است که نیازمند 
تحلیل و بررسی است. با این وصف، مطالعه تاریخ اجتماعی ایران برای شناخت مسائل 
روز ایرانیان و توسعه پذیری آن ها از چند جهت اهمیت دارد. برخی از مهمترین آنها بصورت 

زیر است.
درک ریشه های مسائل اجتماعی و فرهنگی

بسیاری از مشکلات و چالش های اجتماعی ایران امروز، ریشه در تاریخ دارد. بررسی تاریخ 
اجتماعی به ما کمک می کند تا دریابیم چگونه ساختارهای اجتماعی، فرهنگی و حتی 
اقتصادی شکل گرفته اند و چگونه این ساختارها بر روابط فردی، گروهی و نهادی تأثیر 
گذاشته اند. به عنوان مثال، تفاوت های طبقاتی، توزیع قدرت، و نقش نهادهای در توسعه 

یا عدم توسعه جامعه نقش کلیدی دارند.
تحلیل روند توسعه و موانع آن 

تاریخ اجتماعی به ما امکان می دهد تا روندهای توسعه در گذشته را بشناسیم و متوجه 
شویم چرا در برخی دوره ها جامعه ایران به سمت توسعه حرکت کرده و در دوره های دیگر 
عقب گرد داشته است. تغییرات ساختار اجتماعی، نابرابری های اقتصادی، نقش دولت ها، 

و تأثیرات نیروهای خارجی همه عوامل مهمی در این تحلیل هستند.
شناسایی الگوهای مقاومت در مقابل تغییرات

یکی از چالش های اساسی در فرآیند توسعه در ایران، مسئله مقاومت فرهنگی و اجتماعی 
در برابر تغییرات است. مطالعه تاریخ نشان می دهد که چگونه گروه های مختلف اجتماعی 
در مقابل تغییرات سیاسی، فرهنگی و اقتصادی مقاومت کرده اند و یا برعکس، چه 
گروه هایی به تسهیل تغییرات کمک کرده اند. این الگوهای مقاومت یا پذیرش می توانند 

درس هایی برای برنامه ریزی توسعه امروز ارائه دهند.
فهم نهادهای اجتماعی و کارکرد آن ها

نهادهای اجتماعی ایران مانند خانواده، مذهب، قومیت ها، و طبقات اجتماعی نقش مهمی 
در تعیین مسیر توسعه کشور دارند. مطالعه تاریخ اجتماعی به ما کمک می کند تا بفهمیم 
چگونه این نهادها شکل گرفته اند، تغییر یافته اند و چگونه در زمان حال بر سیاست ها و 

برنامه های توسعه تأثیر می گذارند.
تقویت هویت ملی و اجتماعی

شناخت تاریخ اجتماعی نه تنها به درک مشکلات کمک می کند، بلکه باعث تقویت هویت 
ملی و اجتماعی نیز می شود. این شناخت می تواند به بهبود انسجام اجتماعی و تقویت 

ارزش های مشترک کمک کند که در فرآیند توسعه حیاتی هستند.
یادگیری از تجربیات موفق و ناکام گذشته

تاریخ اجتماعی ایران پر از تجربیات موفق و ناموفق در زمینه توسعه و پیشرفت است. 
مطالعه این تجربیات می تواند به تصمیم گیران و برنامه ریزان کمک کند تا از اشتباهات 

گذشته پرهیز کنند و از راهکارهای موفق بهره ببرند.
تجارب تاریخی ایرانیان در توسعه پذیری

تجارب تاریخی ایرانیان به طور مستقیم و غیرمستقیم در توسعه پذیری جامعه ایرانی نقش 
حیاتی ایفا می کند.  در واقع ایران در طول تاریخ خود، بارها با بحران های داخلی و خارجی 
نظیر حملات مغول، جنگ های خارجی، استعمار و... مواجه شده است. این تجربیات به 
جامعه ایرانی الگوهایی از »مقاومت« و »سازگاری« داده است. مردم ایران در بسیاری 
از موارد توانسته اند پس از دوره های بحران، خود را بازسازی کنند و از آن برای ایجاد 
تحول استفاده کنند. این توانایی برای بازسازی و انطباق با شرایط جدید یکی از 
ویژگی هایی است که می تواند در فرآیند توسعه پذیری امروز ایران نقشی مؤثر ایفا کند.

درس های تاریخی از نوسازی و مدرنیزاسیون
تجربه تلاش های نوسازی در دوره هایی مانند دوران قاجار و پهلوی، به خصوص در 
عرصه های صنعتی، فرهنگی و سیاسی، به جامعه ایرانی نشان داد که توسعه بدون توجه 
به زیرساخت های اجتماعی و فرهنگی قابل تحقق نیست. این تجربیات تاریخی نشان 
می دهد که هرگونه تلاش برای توسعه باید با توجه به نیازهای واقعی جامعه و مشارکت 

همه جانبه مردم انجام شود، وگرنه با مقاومت یا ناکامی مواجه خواهد شد.
رابطه با جهان خارج

تجربه های تاریخی ایران در مواجهه با جهان خارج، به ویژه در دوره های استعمار و 
نیمه استعمار، تأثیر مستقیمی بر توسعه پذیری ایران گذاشته است. این تجربیات منجر به 
شکل گیری نوعی نگرانی و احتیاط در رابطه با نیروهای خارجی و تأثیرات آن ها بر 
برنامه های توسعه ای شده است. این امر می تواند به عنوان عاملی برای محافظت از منافع 
ملی تعبیر شود، اما در عین حال اگر به درستی مدیریت نشود، می تواند منجر به انزواطلبی 

و عدم بهره برداری از فرصت های جهانی شود.
نهادهای تاریخی و توسعه

نهادهای مهم تاریخی مثل نهادهای دینی، طبقاتی، و قومی در تاریخ ایران نقش مهمی 
در شکل گیری توسعه پذیری داشته اند. این نهادها گاهی می توانند به عنوان عوامل 
بازدارنده در برابر تغییر عمل کنند، در حالی که در برخی مواقع نیز می توانند نیروی محرکه 

برای پیشرفت باشند. 
آموزش تاریخی از الگوهای موفق

در تاریخ ایران، نمونه های موفقی از توسعه در مقیاس های کوچک وجود دارد که می توانند 
به عنوان الگوهای کاربردی برای توسعه پذیری امروز ایران استفاده شوند. به عنوان مثال، 
شهرهایی که در دوره های مختلف تاریخی توانسته اند زیرساخت های خود را با موفقیت 
توسعه دهند و الگویی برای سایر مناطق باشند، مانند الگوی بومی سکونتگاه در شهرهای 
کویری، می توانند در برنامه ریزی توسعه منطقه ای و شهری امروز نیز الهام بخش باشند

 بـا اینکـه مدیرعامل سـابق راه آهـن با برقی سـازی راه آهن 
مشـهد تهـران مخالـف بـود، برنامه جدیـدی در دسـتور کار 
وزارت راه و شهرسـازی قـرار گرفـت کـه ایـن موضـوع، بـا 
فاینانس چین به سـرانجام برسـد. هرچند این پروژه از سـال 
۱۳۸۷ وارد بودجه کشـور شـده و چند دولـت از زمان تصویب 
آن عوض شـده اسـت، اما به گفته مدیرعامل سـابق راه آهن، 
قرارداد برقی سـازی مسیر تهران مشـهد انجام نشده و میزان 
پیشـرفت ایـن پـروژه، صفر درصد اسـت. کارشناسـان علت 
انجـام نشـدن این موضوع را به مسـائل مـالی و سیاسی ربط 
داده انـد. طبـق حداقـل برآوردهـا این پـروژه به یـک میلیارد 
دلار سـرمایه گـذاری نیاز دارد کـه با دلار ۶۰ هـزار تومانی، ده 
برابـر کل بودجـه راه آهـن اسـت. اگرچـه از سـرمایه گذاری 
خـارجی در ایـن طـرح صحبـت شـده اسـت، اما بـه نظر می 
رسـد بـه دلیـل تحریـم هـا، چنیـن مسـاله ای امـکان پذیر 
نیسـت. از طـرف دیگـر هـم راه آهـن بـا توجـه بـه سـاختار 
کنـونی، نمی تواند سـرمایه های خرد را جذب کند و سـرمایه 
گـذاران بـزرگ هـم از پس تامیـن چنین سـرمایه ای بر نمی 

آیند.
در دهـه ۸۰ تلاش هـایی بـرای جـذب سـرمایه چینی هـا، در 
جهـت تامین سـرمایه پروژه برقی سـازی مسیر ریـلی تهران 
مشـهد صورت گرفت. در برهه ای اسـامی کشـورهایی مانند 
میـان  در  اسـلوونی  حـتی  و  آلمـان  روسیـه،  چیـن، 
سـرمایه گذارهای احتمـالی پـروژه ریلی ایران مطـرح بود. در 
سـال ۱۳9۶ قـرارداد تجـاری برقـرار کـردن راه آهـن تهران 

مشـهد بین شـرکت راه آهن و یک کنسـرسیوم ایرانی چینی 
امضـا شـد. بنا شـد طـرف چینی بـا سـرمایه گذاری حـدود ۲ 
میلیـارد دلار و اسـتفاده از ظرفیت هـای داخلی ایران، سـرعت 

قطارهای این مسیر را به بیش از ۲۰۰ کیلومتر برساند.
طـرف ایـرانی ۶ هزار میلیارد تومان سـهم آورده خود را تامین 
کـرد امـا به دلیل تحریم هـا، امکان تبادل مالی و اسـناد وجود 
نداشـت و کـش و قوس هـای بروکـراسی زمان بـر شـد. در 
نهایـت در سـال ۱۳99 اعـلام شـد بـه دلیـل تحریم هـا 
سـرمایه گذاری خارجی در این پروژه منتفی شـده اسـت. طی 
دوره ای هـم بحـث سـریع السیر شـدن ایـن قطارهـا مطرح 
شـد کـه هزینـه های طـرح را بـه حـدود ۲۰ میلیـارد دلار می 

رساند. این طرح هم تاکنون نتیجه ای نداشت.

منابـع داخـلی، محدودیت هـای مـالی خاص خـود را دارند در 
لایحـه بودجـه ۱۴۰۳ اعتبـاری بالغ بر حـدود ۶ هـزار میلیارد 
تومان برای شـرکت سهامی راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
پیش بینی شـده اسـت این بودجه برای راه آهن سـریع السیر 
تهـران- قـم- اصفهـان، راه آهن هـای شیـراز - اصفهـان، 
کرمـان- زاهـدان، احداث قطـار حومه ای تهـران- ورامین- 
پیشـوا- گرمسـار، تهران- قـم و فرودگاه امـام خمینی، برقی 
کـردن راه آهـن تهـران- مشـهد، بهسـازی، نوسـازی و 

نگهداری خطوط راه آهن در نظر گرفته شده است.
در سـال 9۶ بـه ۶ هـزار میلیارد تومان از طرف ایـرانی و حدود 
۲ میلیـارد دلار از طـرف چیـنی سـرمایه نیاز بود تـا قطار برقی 
تهـران- مشـهد راه اندازی شـود. دلار تحت تاثیر تـورم ایران 

قـرار نمی گیـرد امـا ارزش ریـال، به دلیـل تورم کاهـش پیدا 
کـرده اسـت. ۶ هـزار میلیـارد تومان کـه بودجـه کل راه آهن 
در حـال حاضر اسـت، کمتـر از ۶ هزار میلیارد تومان در سـال 
9۶ که فقط برای راه آهن مشـهد تهران کنار گذاشـته شـده 

بود، ارزش دارد.
در نتیجـه حـتی اگـر کل بودجـه راه آهـن صرفا بـه این طرح 
اختصـاص پیـدا کند و فرض کنیم طی این شـش سـال تورم 
بـر روی ریال اثری نداشـته بـه دو میلیارد دلار )یـا حدود ۱۲۰ 
هـزار میلیارد تومان( سـرمایه گذاری خـارجی برای این طرح 

نیاز است.
 هرچنـد بـرخی از کارشناسـان معتقدند برقی کـردن خطوط 
موجـود تهـران- مشـهد، با هزینه کمتـر از یک میلیـارد دلار، 
در مدت ۳ سـال و با اسـتفاده از ظرفیت های داخلی، با حداقل 
ریسـک و مطلوبیت بالا قابل اجراسـت. با اسـتفاده از ظرفیت 
بخـش خصـوصی، می تـوان ایـن سـرمایه را در داخل تامین 
کـرد. ایـن راه آهـن مطلوب تریـن محـل درآمـد و کـم 
هزینه تریـن مسیـر بـرای بخـش خصـوصی مالـک واگـن 

مسافری است.
امـا سـرمایه گذاری در صنایـع ریـلی راحـت نیسـت. فراینـد 
سـرمایه گذاری در راه آهـن بسیـار پیچیـده اسـت و نیازمنـد 
اعتبـار، اسـناد و اوراق فـراوانی اسـت کـه تامیـن آنهـا، کار 
سـرمایه گذاران خـرد نیسـت. بـدون جـذب سـرمایه گذاران 
خرد، امکان توسـعه زیرسـاخت های ریلی، بـا اتکای محض 
بـه سـرمایه گذاران بـزرگ نیـز وجود نـدارد. بنابرایـن اگرچه 
می تـوان خطـوط را بـا اسـتفاده از ظرفیت های داخـلی برقی 
کـرد، امـا به دلیل مشـکلاتی کـه سـرمایه گذاری داخـلی در 
خطـوط راه آهـن دارد، چنین کاری عملی نیسـت. تحریم ها 
نیـز کمتر نشـده انـد که خبری از سـرمایه گذاری خـارجی در 
کار باشـد هـر چنـد از این سـرمایه گذاری زیاد حـرف زده می 

شود.

بررسی ها نشان می دهد؛

رویای برقی سازی قطار تهران مشهد

 مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کشور از ساخت ۸۴۰ کیلومتر بزرگراه در سال جاری خبر داد و 
گفت: نزدیک به ۴۰۰ کیلومتر گلوگاه ترافیکی در طول شبکه 
بزرگراهی کشور وجود دارد که با تزریق هفت هزار میلیارد 

تومان اعتبار رفع می شود.
به گزارش ایرنا از شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کشور، »خیرالله خادمی« تکمیل شبکه بزرگراهی کشور در 

همه استان ها را یک عدالت اجتماعی دانست و افزود: ساخت 
۱9 هزار کیلومتر بزرگراه در قانون بودجه جزو وظایف این 
شرکت است که بخشی از این مسیرها زیر عبور قرار دارد و ۶ 

هزار کیلومتر نیز در حال اجرا است.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در صورتی که متوسط 
سالیانه بهره برداری از مسیرهای بزرگراهی را یک هزار کیلومتر 
در نظر بگیریم، تکمیل شدن این پروژه ها ۶ سال زمان نیاز دارد 

که با اولویت بندی در موعد مقرر به بهره برداری می رسند.
خادمی، اولویت بندی پروژه ها را یکی از برنامه های مهم وزارت 
راه و شهرسازی اعلام کرد و گفت: برنامه اولویت بندی پروژه ها 
با هدف تسریع در ساخت کریدورهای بزرگراهی، گلوگاه های 
ترافیکی و حذف محورهای حادثه خیر با همکاری سازمان 
برنامه و بودجه کشور و وزارت راه و شهرسازی در حال تدوین 

است.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور:

۸۴۰ کیلومتر بزرگراه در سال جاری تکمیل می شود

بـر اسـاس گزارش هـا امسـال ۵۰۰۰ میلیـارد تومـان تسـهیلات به مشـاغل خانگی 
اختصاص یافته که پرداخت آن از دو ماه قبل آغاز شده است.

بـه گزارش ایسـنا، در حـال حاضر توجه به اشـتغال خانگی یـکی از زیرمجموعه های 
حوزه تولید و کارآفرینی به شـمار می رود که بیشـتر افراد فعال در آن را زنان تشـکیل 
می دهنـد. مشـاغل خانگی از تنوع بالایی در ایجاد اشـتغال، نـوآوری در تولید و عرضه 
کالا و خدمـات برخوردارنـد و ایـن مسـاله باعث شـده روز به روز بر تعـداد علاقمندان و 

متقاضیان این شیوه کسب و کار افزوده شود.
طبـق گفته معاون اشـتغال وزارت کار، امسـال مبلـغ ۵۰۰۰ میلیارد تومان تسـهیلات 
بـه حـوزه مشـاغل خانگی اختصاص یافتـه و پرداخت آن از دو ماه قبـل در حال انجام 
اسـت.به اعتقـاد کارشناسـان بازار کار، ایجاد خود اشـتغالی بین اعضـای خانوده، عدم 
نیـاز بـه دریافت تسـهیلات بانکی و کاهـش هزینه های بهره بـرداری از جمله مزایای 
ایجـاد کسـب و کارهـای خانـگی بـه شـمار می رود از ایـن رو با توجه بـه محدودیت 
فرصت های شـغلی و سـرمایه گذاری، اسـتقبال کارجویان از مشـاغل خانگی بیشـتر 

می شود.
یـکی از برنامه هـای در اولویـت دولـت سیزدهم ورود زنـان به بازار کار بـود و کاهش 
۲ درصـدی نـرخ بیـکاری زنان از جمله اثرات توجه به مشـاغل خانـگی بود. بر همین 
اسـاس در راستای گسترش مشـاغل خانگی و حمایت از صاحبان این کسب و کارها، 
وزارت کار بـه ایجـاد سـکوهای فـروش مجـازی محصـولات خانـگی و بازارسـازی 

مشاغل خانگی اقدام کرد.
طی ماه هـای گذشـته معاونـت اشـتغال وزارت کار از ابلاغ مبلـغ ۵۰۰۰ میلیارد تومان 
تسـهیلات در حـوزه مشـاغل خانگی خبر داد و اعـلام کرد که این تسـهیلات به زودی 

پرداخت می شود.
در همیـن راسـتا،  محمـود کریمی بیرانوند ـ معاون توسـعه کارآفرینی و اشـتغال وزیر 
کار از اختصـاص ۵۰۰۰ میلیـارد تومان به مشـاغل خانگی خبر داد و گفت: تسـهیلات 

مشـاغل خانـگی بـا تاخیـر ابـلاغ شـد ولی پرداخت ایـن منابـع از ۲ ماه قبـل در حال 
انجام اسـت.به گقته وی ۱۵۰۰ میلیارد تومان از منابع تسـهیلات مربوط به مددجویان 
کمیتـه امـداد امام خمینی )ره( اسـت که با تاییـد ادراه کل تعـاون،کار و رفاه اجتماعی 

به متقاضیان مشاغل خانگی پرداخت می شود.
معـاون اشـتغال وزیر کار بـا بیان اینکه وزارت کار موظف به ایجاد سـالانه یک میلیون 
شـغل اسـت،گفت: امیدواریم امسـال نیـز این عدد محقق شـود.ضمن آنکه امسـال 
ایجاد ۲۵ درصد از اشـتغال کشـور در بخش دانش آموختگان دانشگاهی برنامه ریزی 
و هدفگـذاری شـده اسـت.از نـگاه کارشناسـان مشـاغل خانـگی موجـب کاهـش 
هزینه هـای تولید و مدیریت مصرف انرژی می شـود و ضمن درآمـدزایی برای خانوار 

ـ فعال حوزه  ورود زنـان بـه بـازار کار را تسـهیل می کند.در همین راسـتا هادی ابوی ـ
کار - در گفت وگـو بـا ایسـنا، بـه مزیت های اشـتغال خانگی اشـاره کـرده و می گوید: 
مشـاغل خانـگی با سـرمایه اندک قابـل راه اندازی اسـت و نیازی به میـز و دفتر ندارد.
افـراد می تواننـد بـر اسـاس علاقمنـدی خـود به حوزه مشـاغل خانـگی وارد شـوند و 

ضمن اشتغالزایی و درآمدزایی، در کنار خانواده به تربیت فرزندان هم بپردازند.
از نـگاه کارشناسـان مشـاغل خانـگی موجـب کاهش هزینه هـای تولیـد و مدیریت 
مصـرف انـرژی می شـود و ضمن درآمـدزایی بـرای خانـوار ورود زنان به بـازار کار را 
تسـهیل می کند.وی از فروش صنایع دسـتی، گل سـازی، تولید گیاهان دارویی، بسته 
بنـدی محصـولات غـذایی و بافـت فـرش بـه عنـوان رشـته هایی نـام برد کـه فارغ 
التحصیـلان دانشـگاهی و کارجویان می توانند در آنها کسـب و کار خانـگی راه اندازی 
کنند.بـه گفتـه ایـن فعال حـوزه کار، مشـاغل خانگی هزینه هـای رفت و آمـد و ایاب 
و ذهـاب را کاهـش می دهـد و از درون خانه هـا و بـدون نیـاز به اجـاره کارگاه و مغازه، 

امکان فروش محصولات و تولیدات خانگی را فراهم می کند.
مبلـغ اعتبارات مشـاغل خانگی در سـال گذشـته ۴۰۰۰ میلیـارد تومان بود که رشـد 
۳۳ درصدی نسـبت به سـال ۱۴۰۱ داشـت. بانک مرکزی در نیمه دوم سـال ۱۴۰۲ 
مبلـغ ۱۰۰۰ میلیـارد تومـان دیگر به منظور تقویت مشـاغل خانـگی در اختیار وزارت 
کار قـرار داد تـا کل اعتبـار مشـاغل خانـگی بـه ۵۰۰۰ میلیـارد تومان برسـد، این در 
حـالی بـود که تسـهیلات مشـاغل خانگی در سـال ۱۳99 جمعـا ۲۰۰ میلیـارد تومان 
بـود.در حـال حاضر کسـب و کارهای خانگی در تمام کشـورهای دنیا بـه عنوان یک 
الگـوی موفـق در حـال پیاده سـازی اسـت و روز بـه روز بـه علاقمنـدان ایـن شیـوه 
کارآفریـنی افزوده می شـود. طبـق آمارها در ۱۵۰ کشـور دنیا قانون مشـاغل خانگی 
وجود دارد و چین، آمریکا، کانادا،  اسـترالیا و هند از جمله کشـورهای پیشـرو در حوزه 
مشـاغل خانگی هسـتند.در ایـالات متحده آمریکا بیـش از ۴۵ درصـد از کل جمعیت 

شاغل را صاحبان مشاغل خانگی تشکیل می دهند.

معاونـت امـور اجتمـاعی و فرهنـگی شـهرداری منطقـه یـک از برگـزاری ویـژه 
برنامـه هفتـه جهـانی فضـا و تجلیـل از مـدال آوران المپیاد جهـانی نجوم ۲۰۲۴ 

در مرکز علوم و سـتاره شناسی تهران خبر داد .
بـه گـزارش روابـط عمـومی شـهرداری منطقه یـک، ویـژه برنامه هفتـه جهانی 
فضـا بـا محوریـت شـعار »فضـا و تغییـرات اقلیـمی« همـراه بـا تجلیـل از مدال 
آوران المپیـاد جهـانی نجوم ۲۰۲۴ برزیل با حضور مهدی چمران رییس شـورای 
اسـلامی شـهر تهـران، سیـد مهدی صبـاغ شـهردار منطقه یـک و اسـاتید حوزه 

نجوم با هدف ترویج و توسـعه دانش فضایی برگزار شد. 
سـلیمه رودکی معـاون امـور اجتمـاعی و فرهنگی شـهرداری منطقـه یک گفت: 
هـر سـاله کشـورهای فعـال در زمینـه صنعـت هـوا و فضـا، همایش هـایی را در 
هفتـه جهـانی فضـا بـه منظـور اطـلاع رسـانی و ترویـج عمـومی فنـاوری های 
فضـایی و کاربـرد هـای آن در سـطح جامعـه برگـزار می کننـد کـه در این راسـتا 
امسـال، مرکـز علـوم و سـتاره شـناسی تهـران وابسـته بـه معاونـت اجتمـاعی و 
فرهنـگی شـهرداری منطقـه یک  ویژه برنامـه ای را در تالار کهکشـان این مرکز 

بـا اجرای برنامه های متنوع برگزار کرد.
 رودکی ضمـن آرزوی موفقیـت و آینده ای درخشـان برای دانش پژوهان کشـور 
از آمـادگی و رویکـرد  ایـن حـوزه در جهت فراهم سـازی زیر سـاخت هـای اولیه 

بمنظـور حمایـت و تقویـت سـایر علـوم پایـه خبـر داد و گفت: بـا توجه بـه تاکید 
رییـس شـورای اسـلامی شـهر تهـران در سـخنرانی خود مبـنی بر تکثیـر پایگاه 
هـای علـمی، ایـن معاونـت تاکنون زمینه هـای تشـکیل و فعالیت باشـگاه های 
نجـوم و فیزیک را در مرکز علوم و سـتاره شـناسی تهران فراهـم نموده و آمادگی 
کامـل خـود را جهـت حمایت، تشـکیل و توسـعه دیگر محافل علـمی خودجوش 

اعلام می دارد. 
شـایان ذکـر اسـت در ایـن مراسـم از حنانـه خرم دشـتی، آرویـن رسـول  زاده، 
محمدمهـدی کشـاورزی، آریـا فاتح  کرداری و عـلی نادری لردجـانی که هریک 
موفـق بـه کسـب مـدال طـلا شـدند در هفدهمیـن دوره المپیـاد جهـانی نجوم و 
اخترفیزیـک کـه بـه میزبـانی سـازمان IOAA از ۲۷ مـرداد تـا ۶ شـهریور در 
برزیل برگزار شـد و بیش از ۲۵۰ دانش آموز از ۵۷ کشـور جهان در این مسـابقات 

شـرکت کردند،  با اهدای لوح تقدیر و جوایز ارزنده تقدیر و قدردانی شـد.
گفتـنی اسـت در ایـن برنامه دکتر عاطفه محمدی عضو پژوهشـکده هواشـناسی 
و علـوم جـو سـخنرانی تخصـصی خـود را بـا عنـوان سـامانه پیـش بیـنی تابش 
فرابنفـش و سینـا مهـدی زاده مـدال آور المپیـاد سـخنرانی خـود را پیرامـون 
تلسـکوپ هـای فضـایی، بـرای مخاطبان ارائـه کردنـد و در حاشیه ایـن برنامه، 
برپـایی کارگاه هـای نجـوم کـودکان و آزمایش هـای فیزیک، برگزاری مسـابقه 

علـمی بـا اهـدای جوایـز، اجـرای گنبد بادی آسـمان نما، سـالن نمایـش لیزری، 
سـالن پلانتاریـوم و رصـد سیاره زیبـای کیوان با حضـور ۱۵۰ نفـر از علاقه مندان 

به علم فضا انجام شد.
آغاز به کار سـه پروژه بزرگ ترافیکی و عمرانی در منطقه یک

احـداث سـه پـروژه بـزرگ ترافیـکی و عمـرانی شـامل دو پایانه تاکـسی رانی و 
یک سـاختمان اداری در منطقه یک تهران آغاز می شود.

بـه گـزارش روابـط عمـومی شـهرداری منطقـه یک تهـران، سید مهـدی صباغ 
شـهردار منطقـه یـک تهـران گفـت: پـروژه هـای مسـقف سـازی پایانه شـهید 
طهرانی و شـهید شیعه زاده در منطقه یک در ادامه نهضت مسـقف سـازی پایانه 
هـا کـه در پایانـه ارم و تابنـاک انجام شـده بود به ترتیـب در ضلع جنـوب خیابان 
شـهرداری و ضلـع جنوبی میـدان تجریش و سـاختمان اداری شـهرداری منطقه 
یـک در ضلع شـرقی سـاختمان فعلی در دسـتور کار قـرار گرفت و بـه زودی آغاز 

می شود.
او افـزود: مسـقف سـازی پایانـه شـهید طهـرانی بـه مسـاحت  یک هـزار و ۱۰۰ 
متر مربع، پایانه شـهید شیعه زاده به مسـاحت ۸۳۰ متر مربع و احداث سـاختمان 
جدیـد شـهرداری منطقـه یـک نیز با ۵ هـزار و ۷۶۰ متـر مربع زیربنـا در ۸ طبقه، 

از پروژه های اجرایی خواهند بود.

معاون اشتغال وزارت کار:

پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی در حال انجام است

در ویژه برنامه هفته جهانی فضا با حضور رییس شورای شهر تهران  اجرا شد 

تجلیل از مدال آوران هفدهمین دوره المپیاد جهانی نجوم ۲۰۲۴ 

 معافیت معیشتی
 مشاغل ۳ برابر خواهد شد

 عضـو هیـات رئیسـه اتـاق اصنـاف ایران بـا اشـاره به بخشـنامه ابـلاغی رئیس جمهـوری در 
شـهریور مـاه سـال جـاری، از اعمـال سـه برابری معافیت معیشـتی مشـاغل در لایحـه قانون 

بودجه ۱۴۰۴ خبر داد.
بـه گـزارش ایرنـا از اتاق اصناف ایـران، مهدی امیدوار امروز شـنبه در این زمینه اظهار داشـت: 
بـر اسـاس بخشـنامه تهیه و تنظیم لایحـه قانون بودجه ۱۴۰۴ که توسـط رئیـس جمهوری در 
یکـم شـهریور مـاه امسـال ابلاغ شـد، مقرر شـد کـه افزایش سـه برابـری معافیت مشـاغل و 
افزایـش دو برابـری معافیـت حقوق بگیـران در هنگام تدویـن لایحه بودجه در دسـتور کار قرار 

گیرد.
وی یـادآور شـد: برغـم اینکـه حکـم مـاده ۱۰۱ قانـون مالیات های مسـتقیم مبنی بر تسـاوی 
معافیـت حقـوق بگیـران و مشـاغل بـود، اما متاسـفانه در سـال های اخیر شـاهد بودیـم که در 
هنـگام تدویـن لوایـح بودجه سـالانه، معافیت مشـاغل به یـک دوم و گاه تا یک سـوم معافیت 

حقوق بگیران کاهش می یافت.
امیـدوار ادامـه داد: امسـال خوشـبختانه در راسـتای وعده هـای انتخابـاتی رئیـس جمهوری و 
رویکـرد وزیـر امـور اقتصـادی و دارایی این معافیت حداقل به میزان مسـاوی بـا حقوق بگیران 
درنظـر گرفتـه خواهـد شـد، بر این اسـاس پیش  بینی می شـود بـا توجه به اینکه معافیت سـال 
۱۴۰۳ مشـاغل حداقـل مبلغ ۱۰۰ میلیون تومـان بود، در صورت افزایش معافیت مشـاغل این 

معافیت به حدود مبلغ ۳۰۰ میلیون تومان افزایش یابد.
عضـو هیـأت رئیسـه اتاق اصنـاف ایـران تأکید کـرد: کارگـروه مالیاتی اتـاق اصناف ایـران تا 
مصـوب شـدن حکـم مذکـور و درج آن در متن نهایی قانـون بودجه ۱۴۰۴ موضـوع را پیگیری 

خواهد کرد.
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شکر کام مردم را تلخ می کند
جهان اقتصاد: بازار جهانی شکر در این فصل با کسری نزدیک به دو میلیون 

تن مواجه خواهد شد.
بر اساس گزارش شرکت Sucden، با توجه به اینکه محصول آتی برزیل 
مسیر  بارندگی  نامطلوب  الگوهای  میان  در  برتر،  تولیدکننده  عنوان  به 
ضعیفی را آغاز کرده است، بازار جهانی شکر در این فصل با کسری نزدیک 

به دو میلیون تن مواجه خواهد شد.
از منطقه مهم مرکزی جنوب  میزان موجودی شکر خام  انتظار می رود 

برزیل، نسبت به یک سال گذشته تقریباً 40 درصد کاهش یابد.
این سازمان نشان داد که در نیمکره شمالی، تولید نیشکر و چغندر به 
قیمت بالای شکر در سال 2023، کاهش قیمت غلات و به طور کلی آب 
وهوای مساعد پاسخ مثبت داده، اما عنوان کرد که این برای جبران تولید 

برزیل کافی نیست.
نیشکر برزیل در اثر خشکسالی و آتش سوزی آسیب دیده است و بنابراین 
بارندگی در ماه های آینده برای تعیین پتانسیل آن بسیار مهم خواهد بود 
و شانس هند به عنوان تولیدکننده شماره دو شکر برای نجات بازار و از 

سرگیری صادرات محدود است.
رویترز گزارش کرد که قراردادهای آتی شکر خام معامله شده در بورس، 
ماه گذشته با توجه به نگرانی ها نسبت به خشکسالی طولانی و بی سابقه در 

برزیل به بالاترین حد خود در 6 ماه گذشته رسید.

   معاون وزیر صمت اعلام کرد؛
افزایش 2/5 برابری تجارت ایران و 

اوراسیا با تجارت ترجیحی
جهان اقتصاد: رئیس کل سازمان توسعه تجارت گفت: تجارت ایران با اعضای 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا در زمان امضای موافقت نامه تجارت ترجیحی ۲.۵ برابر 

شد.
و  قرقیزستان  قزاقستان،  بلاروس،  روسیه،  گفت:  دهنوی  دهقان  محمدعلی 
پیش  ایران حدود ۴ سال  اوراسیا هستند؛  اقتصادی  اتحادیه  اعضای  ارمنستان، 
برای اولین بار با این اتحادیه مذاکراتی را آغاز که در نهایت منجر به انعقاد قرارداد 

تجارت ترجیحی با این کشورها شد.
وی با اشاره به کاهش و صفر شدن تعرفه برخی کالاها در سایه امضای قرارداد 
تجارت ترجیحی با اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیا، گفت: تجارت ایران با اعضای 
اتحادیه اقتصادی در زمان امضای موافقت نامه تجارت ترجیحی ۲.۵ برابر شد؛ با 
برای  وارد گفت وگو  این کشورها  با  این رو  از  این سال ها  مشاهده تجربه موفق 

امضای تجارت آزاد شدیم.
معاون وزیر صمت امضای موافقت نامه تجارت آزاد را مساوی با صفر شدن تعرفه ها 
دانست و افزود: دی ماه سال گذشته این قرارداد امضا و منتظر تأیید مجالس در پنج 
کشور اتحادیه و مجلس شورای اسلامی ایران شد؛ مجالس ۳ کشور این اتحادیه 
این موافقت نامه را تصویب کردند و مجلس ایران نیز مراحل نهایی شدن آن را 
طی می کند.وی افزود: بدون تردید اجرایی سازی این پیمان مدتی طول خواهد 
کشید چراکه باید هماهنگی ها بین گمرکات، مبادی ورود و خروج کشورها صورت 
بگیرد اما بعد از اینکه این کار اجرایی شود ۸۷ درصد کالاهایی تجارت بین این 
کشورها مشمول تجارت آزاد خواهد شد.دهقان دهنوی امضای موافقت نامه تجارت 
آزاد بین ایران و اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیا را اولین تجربه ایران در زمینه 
تجارت آزاد دانست و خاطر نشان کرد: فرصت تجارت آزاد یک میدان عمل جدید 
و یک حوزه بازی جدید برای تجارت خارجی ایران است؛ برد در تجارت های آزاد 
دو طرفه است به بیان دیگر همانگونه که برای ما فرصت های تجاری بی شماری 
امکان توسعه  نیز  اتحادیه  نیز برای کشورهایی عضو  از آن طرف  خلق می کند 

تجارت را فراهم می کند.
ایجاد  منابع،  از  بهینه  استفاده  هزینه ها،  کاهش  به  آزاد،  تجارت  وی؛  گفته  به 

فرصت های سرمایه گذاری مشترک بین این کشورها کمک می کند.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران بر تولید کالاهای رقابت پذیر تاکید کرد و 
افزود: تولید کالای رقابت پذیر از یک سو می تواند واردات ما را کاهش و از سوی 
دیگر برای ما فرصت های جدید صادراتی خلق کند. در این شرایط واردات نیز 

منجر به توسعه تجارت خواهد شد و در نتیجه رفاه برای مردم به همراه می آورد.
 WTO معاون وزیر صمت چشم انداز توسعه تجارت خارجی ایران را پیوستن به
دانست و تصریح کرد: باید ورزیده شدن در رقابت و تجارت جهانی را یاد بگیریم؛ 
به  باید  ما  و  است  اول  گام  اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  پیمان  در  ایران  عضویت 
پیوستن به پیمان جهانی WTO بیاندیشیم، در سایه این پیمان خواهیم توانست 
در  ایران  ناظر  اینکه عضویت  بیان  با  دهنوی  کنیم.دهقان  تجارت  دنیا  تمام  با 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا در نشست نخست وزیران این اتحادیه پذیرفته شد، گفت: 
در نشست اصلی که به زودی برگزار می شود این مهم اعلام رسمی خواهد شد؛ 
هم اکنون ازبکستان عضو ناظر اتحادیه است و به زودی تعداد اعضای این اتحادیه 
به ۷ کشور افزایش پیدا خواهند کرد.وی افزود: باید به این نکته اشاره کنم که 
پیچیدگی مقررات و فرآیند استاندارد در این کشورها مشکلاتی را بازرگانان و تجار 
ما به وجود آورده بود اگر بنا شود کالاها مطابق با استانداردهای این کشورها تولید 
شود راه ورود ساخت ایران به این کشورها به شدت تسهیل خواهد شد پس یکی از 
مزیت های اتحادیه همین هماهنگ سازی استانداردهاست.دهقان دهنوی با اشاره 
به موانع پیشروی صادرکنندگان، تصریح کرد: وظیفه هر صادرکننده بازگشت ارز 
حاصل از صادرات است اما این موضوع به دلیل انباشت بی رویه مقررات، نبود ثبات 
در مقررات و وضع مقررات یک شبه دشوار و پیچیده شده است متأسفانه تعدد 
مراکز تصمیم گیری در امر صادرات زیاد است از این رو صادرات در ایران کند، 
پرهزینه و سخت شده است از این رو این امر نیازمند تسهیل است.وی با بیان اینکه 
بازاریابی و بازارسازی یک فرآیند دشوار و طولانی است، اظهار کرد: قوانین داخلی 
نباید به شکلی باشند که ممنوعیت های در بازارهای جهانی متوجه صادرکننده شود 
اگر صادرکننده نتواند در زمان تعیین شده کالا را به کشور مقصد برساند اعتماد و 
اعتبار خود را در بازارهای جهانی از دست خواهد داد و کشورهای هدف نیز دیگر 

از ما خرید نخواهد کرد.
معاون وزیر صمت بر نقش رایزن بازرگانی در توسعه تجارت خارجی تاکید کرد و 
افزود: به نظر می رسد ساختار رایزنان بازرگانی، کوچک است هدف ما این است 
که امکانات در اختیار رایزنی های خود را توسعه بدهیم بدون داشتن امکانات کافی 
نمی توانیم خدمات خوب و مناسبی به تجار ارائه بدهند. همچنین تجربه ایجاد 
مراکز تجاری، می تواند در زمینه توسعه تجارت به ما یاری برساند. با ابتکار سازمان 
توسعه تجارت ایران چند سالی است که به بخش خصوصی مجوز داده می شود تا 
در کشورهای دیگر با ایجاد مرکزی زمینه های ارائه خدماتی مثل مشاوره، بازاریابی، 
نمایشگاه های دائم، ایجاد محلی برای مذاکرات و عقد قراردادها، خدمات بانکی و 
بیمه ای و گمرکی را برای تجار فراهم کند.به گفته این مقام مسئول؛ وزیر صمت 
در سفر اخیر خود به ارمنستان، مرکز تجاری ایران در ارمنستان را افتتاح کرد.
معاون وزیر صمت با بیان اینکه نباید در فرآیند صادرات به صدور کالا بسنده 
کنیم، تصریح کرد: مکانیزمی در حال طراحی است که بتوانیم در سایه آن خدمات 
را به شکل بهتری به تجار و بازرگانان، سرمایه گذاران و صادرکنندگان خدمات 
فنی مهندسی ارائه بدهیم.وی افزود: یکی از ابزارهای قدرتمند ما و نقاط مزیتی 
بسیار قوی ما صادرات خدمات فنی مهندسی است، به نظر می رسد بخش بزرگی از 
توسعه تجارت ما می تواند در این بخش و به کشورهای اوراسیا باشد البته مشروط 
به اینکه زیرساخت ها را به خصوص در حوزه بانکی و ضمانت نامه ها برای این 
صادرکنندگان فراهم کنیم.وی با تاکید بر طراحی مکانیزم های پولی و بانکی در 
شرایط تحریم، گفت: قرارداد تهاتر کالا با ارمنستان امضا شد و بخشی از کالاها از 
سمت ما به آنجا می رود و از آن طرف گروه های کالایی دیگری وارد ایران خواهد 
شد؛ این مکانیزم جایگزینی برای جابه جایی ارز است به بیان دیگر در شیوه تهاتر 

به جای اینکه ارز مبادله شود ارزش کالاها با یکدیگر تهاتر خواهند شد. 

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140360302026001576 مورخ 1403/02/06 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی

تصرفات رضا باقری نهوجی به شناسنامه شماره 15 کدملی 1189813773 صادره فرزند تقی نسبت 
در  واقع  اصلی   14780 شماره  پلاک  مربع  متر   152/96 مساحت  به  ساختمان  یکباب  ششدانگ  به 
بخش 5 اداره ثبت اسناد و املاک شمال اصفهان مالکیت متقاضی به موجب انتقال غیر منقول شماره 
1402/09/12- 113274 دفتر 187 اصفهان محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
شناسه آگهی:1794463

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/07/07
تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/07/22

سید اسدالله موسوی
رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی ابلاغ مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در ثبت شرق اصفهان

بر  و  رسمی  فاقد سند  و ساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  یک  ماده  اجرای  در 
حسب ماده 3 قانون مذکور آرا ذیل که از طرف این هیات مبنی بر تایید انتقال عادی و یا سهم مفروزی 
متقاضی صادر گردیده در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود تا شخص یا اشخاصی که به آرا مذکور 
اعتراض دارند از تاریخ اولین انتشار ظرف مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نموده و در 
مهلت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض فرصت دارند نسبت به تقدیم دادخواست به دادگاه صالحه و ارایه 
گواهی مبنی بر طرح دعوی اقدام نمایند و اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه خواهد بود و 
در صورت انقضا مهلت و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد و صدور سند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
علی  فرزند  پنارتی  باقری  حسین   1403/06/17 مورخ   140360302027008980 شماره  رای   -1
بشماره شناسنامه 4 صادره از اصفهان بشماره ملی 1291234081 در ششدانگ یکباب یک قطعه زمین 
شخم شده با کاربری زراعی - باغی احداثی بر روی قسمتی از قطعه زمین پلاک 11516 واقع در بخش 

5 ثبت اصفهان به مساحت 1707/14 متر مربع خریدارى مع الواسطه بصورت عادی
شناسه آگهی:1794786

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/07/07
تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/07/22

مهدی صادقی وصفی
رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک شرق اصفهان

آگهی اخطاریه
موضوع آگهی: اخطاریه ورثه  مرحوم تقی نوش آبادی

احتراما نظر به اینکه قسمتی از ملک متصرفه شما به نشانی خیابان شهید کریمی 
در طرح تعریض واقع می گردد و با توجه باینکه شهرداری نوش آباد باستناد ماده 
برنامه های عمومی،  برای اجرای  اراضی و املاک  قانون نحوه خرید و تملک   8
دارد.  را  مذکور  پلاک  تملک  قصد   58/11/17 مصوب  دولتی  نظامی  و  عمرانی 
بموجب این اخطاریه به شما اعلام می گردد.ظرف مدت یک ماه نسبت به معرفی 
کارشناسان منتخب و مرضی الطرفین خود در رشته راه و ساختمان به شهرداری 
اقدام نمایید. بدیهی است چنانچه پس از انقضای مهلت مقرر هیچگونه اقدامی 
صورت نپذیرد. شهرداری نوش آباد وفق تبصره  4 ماده واحده قانون نحوه تقویم 

ابنیه، املاک و ... مصوب 1370/8/28 از طریق دادگاه اقدام خواهد نمود.
احمد شاه بالایی 

شهردار نوش آباد

آگهی موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول/دوم  هیات   1403/05/06 مورخ   14036032901200466 شماره  رأی  برابر 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای/خانم فاطمه عامری فرزند اسمعیل بشماره شناسنامه 7 کدملی 4609678209 صادره از 
گرمسار در ششدانگ اعیان یک قطعه زمین محصور با بنا احداثی مسقف به مساحت 89/27 متر مربع از 14 اصلی 
واقع در منگر شهرستان گرمسار خریداری از مالک رسمی آقای/خانم برابر اجاره نامه 1402/09/12 موجر موقوفات 
سادات طباطبائی عبدالرحیم نجم الثانی و سید حسین سادات طباطبائی به تولیت دکتر سید حسین رضی و طبق 
مبایعه نامه فروشنده معصومه عسگری مع الواسطه از فریدون شمس محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/07

تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/07/24
شناسه : 1793983

حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك زاوه

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
1 - برابر رای شماره 140360306277001032 -   02 / 07 / 1403 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
زاوه تصرفات  ثبتی حوزه ثبت ملک  فاقد سند رسمی مستقر در واحد  اراضی و ساختمانهای  ثبتی  وضعیت 
مالکانه بلا معارض متقاضی آقای مهدی اکبری فرزند عیسی بشماره شناسنامه 3399 صادره از تربت حیدریه 
از  به مساحت 11202 متر مربع قسمتی  با کاربری مزروعی  در تمامت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
پلاک 211 - اصلی بخش 4 زاوه واقع در اراضی عنبر سرا خریداری از مالک رسمی رحمت اله اکبری فرزند 

نصراله محرز گردیده است.
 2 - برابر رای شماره 140360306277001033 - 02 / 07 / 1403 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
زاوه تصرفات  ثبتی حوزه ثبت ملک  فاقد سند رسمی مستقر در واحد  اراضی و ساختمانهای  ثبتی  وضعیت 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی اکبری فرزند عیسی بشماره شناسنامه 3399 صادره از تربت حیدریه 
در تمامت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی با کاربری مزروعی به مساحت  84 / 32754 متر مربع قسمتی 
از پلاک 211 - اصلی بخش 4 زاوه واقع در اراضی عنبر سرا خریداری از مالک رسمی رحمت اله اکبری فرزند 

نصراله محرز گردیده است. 
3 - برابر رای شماره 140360306277000977 - 18 / 06 / 1403 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
زاوه تصرفات  ثبتی حوزه ثبت ملک  فاقد سند رسمی مستقر در واحد  اراضی و ساختمانهای  ثبتی  وضعیت 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رمضانعلی رمضان زاده فرزند محمد بشماره شناسنامه 280 صادره از تربت 
حیدریه در تمامت ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 64 / 2754 متر مربع قسمتی از پلاک 82 فرعی از 
24 - اصلی بخش 4 زاوه واقع در اراضی شیخ آباد خریداری از محل مالکیت ورثه مرحوم محمد دلیر بنام 

های ) فاطمه طوبی، 
اقدس، زهرا، عذرا شهرت همگی دلبر ( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهر شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 07 / 07 / 1403
تاریخ انتشار نوبت دوم : 22 / 07 / 1403

م الف 206
حمیدرضا غلامیان
رئیس ثبت اسناد و املاک زاوه

آقای حامد معدنچی فرزند محمود مجهول المکان، همسر شما خانم کیمیا علیزاده زنوزی فرزند کیوان برابر دادنامه 
شماره 140368390006374723 شعبه 269 دادگاه خانواده مجتمع قضائی خانواده 2 تهران با بذل کل مهریه 
خود تقاضای ثبت طلاق خود را نموده است لذا لازم است ظرف مدت ده روز پس از انتشار این آگهی، در دفتر 
طلاق 87 تهران، به آدرس: تهران- فلکه دوم صادقیه- ابتدای بلوار فردوس- مجتمع آراد پلاک 24 طبقه 3 واحد 
10 حاضر شوید در غیر این صورت مطابق مقررات، طلاق مزبور اقدام به ثبت خواهد شد و اعتراض بعدی شما 

قابل استماع نمی باشد. 
دکتر اسداله لطفی 

سردفتر طلاق 87 تهران

قیمت طلا و سکه که در روزهای اخیر تحت تاثیر 
افزایش نرخ اونس جهانی و رشد هیجانی قیمت طلا 
تا مرز 50 میلیون تومان رسیده بود، گویا تماتیلی 
به تبعیت از اونس جهانی نداشته به دگونه ایکه با 
کاهش قیمت اونس و رسیدن به 2616 دلار نه تنها 
کاهش پیدا نکرده بلکه رشد 150 هزار تومانی را نیز 
تجربه کرده است، موضوعی که به اعتقاد کارشناسان 
ثبات قیمت دلار در کانال63  باید در  را  ان  دلایل 
هزازر تومانی جستجو کرد . این شرایط در حالیست 
دلار  و  اونس  فاکتور  دو  از  معمولا  طلا  قیمت  که 
فاکتور  از  داخلی  بازار  چرا  حال  کند  می  تبعیت 
اساسی تبعیت نکرده به واسطه مقاومت بازار به بهانه 

نرخ ارز است.
در این رابطه محمد کشتی آرای در رابطه با وضعیت 
یک هفته اخیر بازار سکه و طلا اظهار کرد: برخلاف 
هفته های گذشته که قیمت جهانی طلا سیر صعودی 
داشت؛ اما این هفته روندی نزولی پیدا کرد و بطور 
به 2616 دلار  هفتگی  کاهش  با 37 دلار  متوسط 
رسید.نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران، 
خاطرنشان کرد: علیرغم اینکه قیمت اونس جهانی 
ارز  نرخ  افزایشی  نوسانات  اما  بود،  با کاهش همراه 

طی این هفته، سبب شد قیمت طلا و سکه تحت 
افزایشی را  قرار گیرد و روند  ارز  نرخ  افزایش  تاثیر 

ثبت کرد.
وی در رابطه با تغییرات قیمت انواع قطعات سکه و 
طلا در بازار و آخرین قیمت ها در پایان هفته، گفت: 
و  میلیون  یک  با  تمام طرح جدید  قطعه سکه  هر 
150 هزار تومان افزایش نسبت به ابتدای هفته در 
آخرین معاملات روز پنجشنبه به 49 میلیون و 750 
هزار تومان رسید که قسمتی از این افزایش، بخاطر 
افزایش حباب سکه بوده است. سکه تمام طرح قدیم 

نیز با 500 هزار تومان افزایش هفتگی به 43 میلیون 
و 500 هزار تومان رسید.

کشتی آرای ادامه داد: نیم سکه با 100 هزار تومان 
و  میلیون  معاملات 26  آخرین  در  هفتگی  افزایش 
800 هزار تومان قیمت داشت. ربع سکه بدون تغییر 
17 میلیون و 700 هزار تومان معامله شد و سکه های 
هشت  تغییر،  بدون  نیز  مرکزی  بانک  گرمی  یک 
میلیون و 100 هزار تومان دادوستد شد. در بازار طلا 
نیز، هر مثقال طلای آب شده )17 عیار( 145 هزار 
تومان افزایش بها را نسبت به ابتدای هفته، تجربه 

کرده و به 17 میلیون و 790 هزار تومان رسید. هر 
گرم طلای 18 عیار نیز با 33 هزار تومان افزایش، 
چهار میلیون و 106 هزار تومان مبنای معاملات طلا 

در بازار کشور قرار گرفت.
کرد:  خاطرنشان  طلا،  و  سکه  بازار  کارشناس  این 
حباب سکه نیز در پایان هفته به 9 میلیون و 500 
هزار تومان افزایش رسید که بطور متوسط 700 هزار 
تومان حباب سکه افزایش داشته است؛ همانطور که 
اشاره شد، از 1.1 میلیون افزایش بهای سکه امامی، 
حدود 100 هزار تومان بخاطر افزایش حباب سکه 

بوده است.
  باید توجه داشت که طی روز های اخیر و همزمان 
با تشدید تنش های سیاسی در منطقه، قیمت ارز نیز 
در بازار با نوساناتی همراه شد البته حداکثر نوسانات 
شده  اعلام  درصد  منطقه، 5  تنش های  اوج  در  ارز 
است.تشدید تنش های سیاسی و منطقه ای همواره 
ارزی  نوسانات  یا کاهش  افزایش  نقش مستقیم در 
در بازار داشته است و در این ایام هم بازار متاثر از 
خبر های سیاسی و تغییر تاکتیک طرفین درگیری ها 

در 
کارشناسان  اکثر  اذعان  مورد  که  مهمی  نکته  اما 
اقتصادی و فعالان بازار ارز هم قرار دارد این است 
که دیگر به مانند سنوات قبل، شاهد تشدید نوسانات 
و  جنگی  خبر های  انتشار  محض  به  بازار  در  ارزی 
اوج  در  گرفتن  قرار  وجود  با  بلکه  نیستم.  سیاسی 
تنش های سیاسی همچنان شاهد مدیریت نوسانات 

در بازار ارز هستیم.

با وجود کاهش قیمت اونس جهانی؛

بازار داخلی قصد عقب نشینی ندارد

جهــان اقتصــاد: رئیــس مرکــز آمــار ایــران خبــر گفــت: سرشــماری 
ــاز  ــاه 1403 آغ ــان م ــمی 12 آب ــور رس ــه ط ــاورزی ب ــش کش بخ

ــود می ش
نشســت خبــری سرشــماری بخــش کشــاورزی در مرکــز آمــار ایــران 
ــران در  ــار ای ــز آم ــس مرک ــودرزی، رئی ــا گ ــد. غلامرض ــزار ش برگ
ــا سرشــماری نفــوس  ــه طــور عمــوم مــردم ب ایــن نشســت گفــت: ب
و مســکن بیشــتر آشــنا هســتند؛ امــا سرشــماری بخــش کشــاورزی 
هــم از اهمیــت بسیــاری برخــوردار اســت زیــرا بــا امنیــت غــذایی در 
ارتبــاط اســت؛ علاوه بــر اینکــه در دنیــا امــروز حکمــرانی بــر اســاس 

داده هــا انجــام می شــود
ــد  ــدا و مقص ــد، مب ــود نباش ــا موج ــر داده ه ــه اگ ــان اینک ــا بی وی ب
بخــش  آمارگیــری  افــزود:  بــود،  نخواهــد  مشــخص  برنامه هــا 
کشــاورزی دشــواری خــودش را دارد و در ســایر برنامه هــای کشــور 

ــار دارد ــر بسی تأثی
ایــن مســئول دولــتی ادامــه داد: هــر 10 ســال یــک بــار، مرکــز آمــار 
ایــران بــا همــکاری ســایر نهادهــا بایــد سرشــماری را انجــام دهنــد. 

امســال هــم نخســتین فرمــان رئیــس جمهــور، سرشــماری کشــاورزی 
بــود. بنابرایــن از زمــان فرمــان، اقدامــاتی در نهادهــای مرتبــط چــه 
در مرکــز آمــار ایــران و چــه در وزارت جهــاد کشــاورزی انجــام شــده 
ــماری  ــردی سرش ــورای راهب ــه ش ــکیل جلس ــتین آن تش ــه نخس ک

کشــاورزی اســت
ــرای  ــوصی ب ــش خص ــور بخ ــدام حض ــن اق ــرد: دومی ــه ک وی اضاف
ــا  ــای داده ه ــاً پایگاه ه ــت. تقریب ــا اس ــع آوری داده ه ــه جم ــک ب کم
بــررسی شــده و بــرخی همچنــان در حــال بــررسی اســت تــا 

ــد ــت کن ــر حرک ــتی جلوت ــا ثب ــک گام در داده ه ــماری ی سرش
و  آوری  جمــع  در  هــا  دانش بنیــان  حضــور  شــد:  یــادآور  وی 
ــا از  ــت ت ــری اس ــال پیگی ــات در ح ــر اقدام ــا از دیگ ــل داده ه تحلی

توانمندی هــای ایــن بخــش هــم اســتفاده شــود
ــا بیــان اینکــه در سرشــماری کشــاورزی امســال تقریبــاً  گــودرزی ب
15 هــزار نفــر ایــن سرشــماری را انجــام می دهنــد، ادامــه داد: تقریبــاً 
ــطح  ــتان ها و در س ــت در اس ــوزه ثب ــا در ح ــن نیروه ــد ای 60 درص

کشــور پراکنــده هســتند

ــم  ــوص مه ــن خص ــم در ای ــتاندارها ه ــش اس ــرد: نق ــار ک وی اظه
ــزاری  ــال برگ ــتان ها در ح ــتادها در اس ــه س ــات اولی ــت و جلس اس

اســت
ــور  ــال حض ــماری امس ــاورزی در سرش ــاد کش ــت: وزارت جه وی گف

دارد پررنگ تــری 
گــودرزی بــا بیــان اینکــه 12 آبــان مــاه 1403 سرشــماری کشــاورزی 
بــه طــور رســمی آغــاز می شــود، تصریــح کــرد: امیــد اســت از ایــن 

تاریــخ گروه هــای مشــترک حضــور میــدانی داشــته باشــند
ــورد  ــای م ــرد: ابزاره ــوان ک ــود عن ــخنان خ ــه س ــودرزی در ادام گ
اســتفاده سرشــماری کشــاورزی امســال نســبت بــه دوره هــای 
ــزار مــورد  ــر اب ــن تغیی ــر اســت. ای قبــل تفاوت هــایی دارد و روزآمدت
ــا اســت ــل داده ه ــازی و تحلی ــره س ــع آوری، ذخی ــتفاده در جم اس

وی تاکیــد کــرد: مأمــوران بــا کارت، ابــزار و پوشــش مشــخص 
مراجعــه میــدانی دارنــد. بــرخی از اطلاعــات حضــوری خواهــد بــود 
و بخــشی تلفــنی اســت کــه از ســوی ســتادها در هــر اســتان انجــام 

خواهــد شــد

اتخاذ سیاست های  و  قیمت گذاری  اقتصاد: طبق مصوبه شورای  جهان 
انواع  تضمینی  قیمت  اساسی کشاورزی درخصوص  حمایتی محصولات 
برنج برای سال زراعی 1404-1403 قیمت برنج گروه یک )خزر، فجر 
و ارقام مشابه( برای هر کیلوگرم 75 هزار تومان با ملاحظات 10 درصد 

شکستگی تعیین شده است.
 غلامرضا نوری قزلجه مصوبه شورای قیمت  گذاری و اتخاذ سیاست  های 
انواع  تضمینی  قیمت  اساسی کشاورزی درخصوص  حمایتی محصولات 

برنج برای سال زراعی 1404-1403 را ابلاغ کرد.

حمایتی  سیاست  های  اتخاذ  و  قیمت  گذاری  شورای  مصوبه  طبق 
محصولات اساسی کشاورزی درخصوص قیمت تضمینی انواع برنج برای 
سال زراعی 1404-1403 قیمت برنج گروه یک )خزر، فجر و ارقام مشابه 
با ملاحظات 10 درصد شکستگی  تومان  هزار  کیلوگرم 75  برای هر   )

تعیین شده است.
همچنین قیمت برنج گروه دو )شیرودی، سازندگی و ارقام مشابه( برای 
هر کیلو گرم 73 هزار تومان با ملاحظات 10 درصد شکستگی تعیین شده 
است. ضمن اینکه قیمت برنج گروه سه )ندا، نعمت و ارقام مشابه (نیز 

برای هر کیلو گرم 70 هزار تومان با 10 درصد شکستگی لحاظ شده است

در این بخشنامه همچنین تأکید شده که وزارت کشاورزی موظف است 
واردات برنج و توزیع آن را به نحوی مدیریت کند که فروش برنج داخلی 

در فصل برداشت از سوی تولیدکنندگان داخلی با مشکلی مواجه نشود.
در راستای حمایت از تولید داخل، در پایان ممنوعیت واردات برنج )15 
آبان( اولویت واردات برنج با واردکنندگانی است که در خرید حمایتی برنج 

تولید داخل مشارکت نمایند.

رئیس مرکز آمار ایران خبر داد:

آغاز سرشماری کشاورزی از ۱۲ آبان

قیمت برنج در سال جدید اعلام شد
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اجلاسیه شهدای شهرداری شیراز در راستای برگزاری دومین کنگره 
ملی 15 هزار شهید سرافراز استان فارس با حضور مقامات و میهمانان 
ملی، استانی و شهری برگزار شد. این مراسم با محوریت حوزه مقاومت 
بسیج شهدای شهرداری و به همت اداره کل ارتباطات و امور بین الملل 
و امور ایثارگران شهرداری شیراز، در سالن همایش های شهر راز برگزار 

گردید.
در اجلاسیه شهدای شهرداری شیراز که به منظور برگزاری دومین 
کنگره ملی 15 هزار شهید سرافراز استان فارس برگزار شد، شهردار 
شیراز، با اشاره به اینکه 20 درصد از خانواده 13 هزار نفری شهرداری 
شیراز ایثارگران را شامل می شود که 2600 نفر ایثارگر و 173 فرزند 
شهید هستند، تأکید کرد که برگزاری چنین اجلاسیه هایی راهی برای 

ادامه دادن 
محمد حسن اسدی بیان داشت که شهدا نیازمند عزاداری نیستند، 
بلکه به رهرو نیاز دارند و روحیه ایثار و فداکاری باید در خدمت رسانی 

نیز مدنظر قرار گیرد.
 شهردار شیراز با بیان اینکه امروز بدخواهان نظام اسلامی به خوبی 
می دانند که به چه نحوی مردم را مأیوس کنند و ما باید کاری کنیم 
که دامن دشمن در ادامه تجاوزاتش با خاکستر مواجه شود، عنوان کرد: 
نبرد حق علیه باطلی تمامی ندارد و باید در عرصه ایثار و شهادت پایمان 

را از وظایف اداری فراتر بگذاریم.
اسدی خاطرنشان کرد: شهدا رحمت و ولی نعمت هستند و باید به خاطر 
شهدا کار ماندگار انجام دهیم و دنبال کارهای سطحی نباشیم و فارغ 

از همه شعارها باید در مسیر آنها گام برداریم
این مقام ارشد مدیریت شهری شیراز عنوان کرد: اگر امروز چهره این 
کلان شهر عمرانی شده به دلیل رسالتی است که احساس می کنیم 

شهدا بر دوشمان گذاشته اند.
رئیس شورای اسلامی شهر شیراز نیز در این مراسم اظهار کرد که تمامی 
اقدامات و فعالیت های صورت گرفته در این شهر الهام گرفته از اندیشه 

و حرکات جهادی شهدا و خانواده های معظم آنان است.
سردار محمدجعفر اسدی از فرماندهان لشکر در دوران دفاع مقدس 
نیز در این مراسم بیان کرد: امام )ره( حکیم فرزانه ای بود که عزت، 
شرافت و تمامیت ارضی امروز را مدیون ایشان هستیم و رهبرمعظم 
انقلاب هم در این 35 سال کشتی انقلاب را به سمت ساحل نجات و 

رستگاری برده اند.
وی با اشاره به منویات رهبری مبنی بر قطعه ای از عاشورا، افزود:دشمنی 
با دشمنان خدا و دوستی با دوستان خدا، پایانی ندارد و این تکلیف ما 

هست.
سردار اسدی با بیان اینکه شهدا بصیرت داشتند که شهید شدند، 
خاطرنشان کرد: تمام گردنه هایی که در چهار دهه گذشته از آنها عبور 
کردیم با تقوا بوده، نه با سلاح و مهمات.وی با تاکید بر لزوم بکارگیری 
تقوا در همه امور، عنوان کرد: مومن کسی است که راه خدا مایوس 
نمی شود.این یادگار دوران دفاع مقدس تصریح کرد: خداوند به مردم 
قهرمان ما منت گذاشته و الگویی از عاشورا و شهدا برایمان قرار داده 

است.
 سيد ابراهيم حسينی رئيس شورای اسلامی شهر شيراز:

سید ابراهیم حسینی، با تأکید بر تأثیر تفکر بسیجی در مدیریت شهری، 
گفت: اقدامات بزرگ در پرتو نگاه بلند و با هدف رضایتمندی و امید به 

آینده رقم می خورد.
رئیس شورای اسلامی شهر شیراز در ادامه این اجلاسیه بیان کرد: امروز 
اگر در شهر مقدس شیراز اقدامات و فعالیت هایی می شود الهام گرفته 

از اندیشه و حرکات جهادی شهدا و خانواده معظم شهداست.
سید ابراهیم حسینی ادامه داد: اگر افتخار آفرینی در زمینه های مختلف 
وجود دارد، برای این است که اعضای شورای اسلامی و مدیریت شهری 
این کلانشهر، نگاه بسیجی دارند و بر این باورند که اقدامات بزرگ در 

پرتو نگاه بلند با هدف رضایتمندی و امید به آینده رقم می خورد.

وی اضافه کرد: مفتخریم که با لطف خداوند شهر شیراز در همه بخش ها 
صاحب سند تحت عنوان سند سومین حرم اهل بیت )ع( است و در آن 

شیراز به عنوان یک حرم شهر و جهانشهر مطرح شده است.
وی به سند سومین حرم اهل بیت)ع( اشاره کرد و افزود: این کلان شهر 
به عنوان حرم شهر و جهان شهر مطرح شده و برنامه عملیاتی 20 

ساله ای نیز برای توسعه آن در دست تدوین است.
حسینی با تاکید بر اینکه نگاه ما به این کلان شهر یک نگاه تمدنی است 
و معتقدیم یکی از ستون های اصلی این جامعه بزرگ، شهر شیراز است؛ 
تصریح کرد: این شهر در 20 سال آینده باید چشم و چراغ همه شهرهای 
جهان اسلام در همه حوزه ها ازجمله فرهنگ شهروندی، عمرانی و 
شهرسازی، عمرانی، سیما و منظر به عنوان سبک زندگی ایرانی اسلامی 
باشد.سرتیپ اسدی تصریح کرد: خداوند به مردم قهرمان ما منت 

گذاشته و الگویی از عاشورا و شهدا برایمان قرار داده است.
 برادر شهيد سرتيپ حسن طهرانی مقدم

سردار محمد طهرانی.مقدم نیز ضمن بیان خاطراتی از شهید سید 
حسن نصرالله اظهار کرد: سید شهیدان مقاومت همواره مطیع ولایت 
فقیه بودند و در جامعه اسلامی ما نیز باید مطیع رهبر معظم انقلاب 
باشیم.برادر شهید سرتیپ حسن طهرانی مقدم »پدر موشکی ایران« 
با اشاره به وعده صادق ادامه داد: طوفان اول طوفان الاقصی بود که 
هیمنه رژیم صهیونیستی را در هم شکست و طوفان دوم طوفان صادق 
الوعد بود که رژیم صهیونیستی را ذلیل کرد.سردار طهرانی مقدم ادامه 
داد: همه مقاومت با همه امکانات و تجهیزات آماده هستند تا در دنیا 
دیگر نامی از رژیم  صهیونی نباشد.وی گفت: این مجلس به حضور 
خانواده شهدا مزین شده است و با برکت است چرا که هر مجلسی با یاد 
نام شهدا است از اول تا آخر مجلس شهدا حضور دارند و خوشا به سعادت 

شما که میزبان شهدا هستید.

بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 17 پروژه با اعتبار بالغ  بر 11 هزار 
میلیارد ریال در قالب طرحی با عنوان   برای لبخند شهر در کلانشهر شیراز 

انجام شد.
ماشین آلات جدید عمرانی، خدمات شهری، تجهیزات ایمنی و آتش نشانی، 
افتتاح سالن همایش های شهرراز و همزمان بهره برداری از پروژه های 
فرهنگی، ورزشی و خدمات شهری شهرداری شیراز در این کلان شهر 

رونمایی شدند.
همچنین عملیات اجرایی پروژه های عمرانی مناطق شهرداری با اعتبار 2 

هزار و 920
میلیارد ریال شامل احداث بوستان ساحلی طلاییه بااعتبار هزار و 250 
میلیارد ریال و مجموعه ورزشی امام حسین)ع( با اعتبار 670 میلیارد ریال 
در منطقه 9 و فاز 2 سالن تئاتر نصر با اعتبار 700 میلیارد ریال و احداث 

ساختمان آتش نشانی 
 شهید صیاد شیرازی با اعتبار 300 میلیارد ریال در منطقه11 آغاز شد.

رئیس کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری شیراز جمعه با 
بیان این مطلب به خبرنگاران

گفت: اگرچه در شرایط خاص اقتصادی و رکود ناشی از این حوزه در کشور 
قرار داریم اما در شهرداری شیراز با توسعه زیرساخت های مختلف شهری 
اعم از پروژه های خدماتی، عمرانی، فضای سبز، حمل ونقلی و…روبرو 

هستیم که این روند تا پایان امسال ادامه خواهد داشت.
رضا محمدیان اعلام کرد: در آینده ای نزدیک محور جنوبی بزرگراه آیت الله 
حائری، دوربرگردان اردیبهشت و همچنین زیرگذر گویم افتتاح خواهد 
شد.وی اضافه کرد: چند صد پروژه در موقعیت های شمالی، جنوبی، شرقی 
و غربی شیراز در زمینه های مختلف نیز در حال تکمیل است که با 
بهره برداری از آنها شاهد شکوفایی عمرانی و توسعه زیرساختی این 

کلان شهر شیراز خواهیم بود.
 معاون فنی و عمرانی شهرداری شیراز نیز در این آیین اظهار کرد: مرکز 
همایش های شیراز دارای فضاهای مختلفی با ظرفیت یک هزار نفر است 
که تکنولوژی های روز دنیا در حوزه صدا و تصویر را در خود جای داده 

است.
محمد امین پیمانکار این پروژه را شرکت سد عمران پارس گستر معرفی 
کرد و افزود: عملیات اجرایی این مرکز آبان ماه 1402 آغاز شد و کمتر از 

یکسال به بهره برداری رسید.
وی با اشاره به وجود یک سالن آمفی تئاتر به ظرفیت 600 نفر در فضایی 

به 

متراژ 1400 مترمربع در این مرکز، گفت: 24 بلندگو در این سالن استفاده 
شده است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری شیراز ادامه داد: همچنین این مرکز 
متشکل از سالن جلسات مدیران، یک سالن جلسات و کنفرانس  به ظرفیت 
250 نفر در فضایی به متراژ 780 متر مربع است. ساخت سالن غذاخوری 

نیز ظرف دو سه ماه آینده در این مرکز به اتمام می رسد.
امین همچنین از رونمایی 23 دستگاه ماشین آلات حوزه عمرانی شهرداری 

همزمان با این مراسم خبر داد.
معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری شیراز هم در این آیین 
عنوان کرد: در حوزه خدمات شهری امروز شاهد رونمایی از تجهیزات و 

ماشین آلات سازمان آتش نشانی هستیم.
 روح الله خوشبخت با بیان اینکه طرح جامع اطفای حریق و ایمنی شهر 
شیراز در سال 1400 در شورای ششم به درستی سیاست گذاری شد، 
گفت: بر اساس فصل نهم این طرح، موظف هستیم سالانه در راستای 
ارتقای تاب آوری و ایمنی شهر شیراز تجهیزات و ماشین آلات حوزه 

آتش نشانی را به روز کنیم.
وی با اشاره به وجود سه تیم تخصصی غواصی، کوهستان و مواد خطرناک 
در حوزه آتش نشانی، عنوان کرد: در حوزه کوهستان، به روزترین تجهیزات 

دنیا توسط شهرداری شیراز خریداری شده است.
معاون شهردار شیراز بیان کرد: با توجه به وضعیت ناوگان آتش نشانی 
شیراز، برنامه ریزی شده که 29 دستگاه ماشین آلات مختلف اضافه شود 
که در فاز اول 90 میلیارد تومان رونمایی شد و امروز هم 25 میلیارد تومان 

و در دهه فجر هم نردبان 56 متری اضافه خواهد شد.
معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری شیراز هم در بخش 
دیگری از این مراسم عنوان کرد: در حوزه خدمات شهری امروز شاهد 

رونمایی از تجهیزات و ماشین آلات سازمان آتش نشانی هستیم.
روح الله خوشبخت با بیان اینکه طرح جامع اطفاء حریق و ایمنی شهر 
شیراز در سال 1400 در شورای ششم به درستی سیاست گذاری شد، 
گفت: بر اساس فصل نهم این طرح، موظف هستیم سالانه در راستای 
ارتقای تاب آوری و ایمنی شهر شیراز تجهیزات و ماشین آلات حوزه 
آتش نشانی را به روز کنیم.وی با اشاره به وجود سه تیم تخصصی غواصی، 
کوهستان و مواد خطرناک در حوزه آتش نشانی، عنوان کرد: در حوزه 
کوهستان، به روز ترین تجهیزات دنیا توسط شهرداری شیراز خریداری 

شده است. همچنین با توجه به وضعیت ناوگان آتش نشانی شیراز، 
برنامه ریزی شده که 29 دستگاه ماشین آلات مختلف اضافه شود که در 
فاز اول 90 میلیارد تومان رونمایی شد و امروز هم 25 میلیارد تومان و در 

دهه فجر هم نردبان 56 متری اضافه خواهد شد.
هم  شیراز  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  رئیس 
خاطرنشان کرد: امروز نمونه ممتاز و قابل اتکایی از همکاری بین بخشی 

و بین دستگاهی را شاهدیم.
 محمدعلی چوبینی با بیان اینکه یکی از راهبرد های اصلی این سازمان، 
حوزه کتاب و کتابخوانی است، افزود: مبادله قراردادی بین شهرداری شیراز 
و اداره کل کتابخانه های عمومی استان فارس در سال گذشته شکل گرفت 
و امروز سه کتابخانه بزرگ مقیاس در شرق و غرب و جنوب شهر شیراز در 
فرهنگسرا های بهمن بیگی، حکمت و شهروند راه اندازی شده است.وی 
اضافه کرد: این کتابخانه های بزرگ مقیاس مجهز به فضا های مطالعه 
عمومی برای خانم ها و آقایان است و هم دارای فضای مطالعه پژوهشی و 
تخصصی است.معاون شهردار شیراز یادآور شد: با 9 کتابخانه مشارکتی 
در دیگر فرهنگسرا های شهرداری شیراز، 38 درصد به سرانه کتابخانه های 
عمومی فارس اضافه شده است.به گفته چوبینی، اتوبوس کتاب در قالب 
کتابخانه سیار نیز راه اندازی شده و در مناطق کمتر برخوردار شیراز 

خدمات فرهنگی ارائه خواهد کرد.
 رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری شیراز، بیان کرد: 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری شیراز در سال 1403 بالغ 
بر 21 میلیارد تومان تجهیزات و ماشین آلات را به ناوگان خود افزوده است. 
هادی عیدی پور امروز، 19 شهریور ماه در آیین رونمایی از ماشین آلات 
جدید عمرانی خدمات شهری تجهیزات ایمنی و آتش نشانی با بیان اینکه 
در فاز دوم رونمایی، سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری شیراز 
بالغ بر 21 میلیارد تومان تجهیزات و ماشین آلات را به ناوگان خود افزوده 
است، اظهار کرد: سازمان آتش نشانی در راستای اجرای طرح جامع اطفاء 
حریق شهری که از سال 1400 در شورای اسلامی شهر شیراز مصوب شد، 

برش های بودجه مختلفی را برای سال های آتی در نظر گرفته است.
وی ادامه داد: در سال 1402 برنامه ریزی خوبی انجام شد و ادامه این 
برنامه ریزی در سال 1403 اتفاق افتاد و امروز شاهد رونمایی از 2 دستگاه 
خودروی آتش نشانی هستیم.عیدی پور افزود: خودروی 6 تنی با کاربری 
آتش نشانی 2 منظوره اطفاء و نجات و همچنین خودروی 8 تنی با کاربری 

آتش نشانی 2 منظوره اطفاء و نجات و تعدادی از تجهیزات تیم تخصصی 
کوهستان خریداری شده است.رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری شیراز، تصریح کرد: تجهیزات نجات ارتفاع و نجات چاه 
بالغ بر یک هزار و 400 قطعه است و تیم تخصصی ما که کل استان فارس 
را پوشش می دهند تجهیزات کاملی دارند و ارتقای فنی خوبی پیدا کرده 
است.عیدی پور اظهار کرد: تعداد 4 دستگاه دوربین حرارتی به تجهیزات 
سازمان اضافه شده است این دوربین های حرارتی برای آتش سوزی ها 
استفاده شده و کانون حریق را نشان می دهد و برای پایش چادرهای 
مسافرتی مسافرینی که در نوروز به شهر شیراز مراجعه می کنند بسیار 
کاربرد دارد و می تواند منابع آتش زا و شعله های باز که در چادر استفاده 
می شود را کشف کرده و از گاز گرفتگی پیشگیری کند اما بیشترین استفاده 
آن برای آتش سوزی ها است که بتوانیم کانون حریق را پیدا کرده و در 
اتباع حریق و نجات جان شهروندان تسریع شود.وی با بیان اینکه بالغ بر 
4 میلیارد تومان تجهیزات حفاظت فردی برای آتش نشانان خریداری شده 
است، گفت: این تجهیزات در ایستگاه عملیاتی توزیع شده است و همکاران 

برای فصل زمستان می توانند از این تجهیزات استفاده کنند.  
بر اساس این گزارش شایان ذکر است در این مراسم ماشین آلات جدید 
عمرانی، خدمات شهری، تجهیزات ایمنی و آتش نشانی رو نمایی شد و 
سالن همایش های شهرراز به بهره برداری رسید.در این مراسم چمعی از 
پروژه های فرهنگی، ورزشی و خدمات شهری شهرداری شیراز در این 
کلان شهر به بهره برداری رسیدند و عملیات اجرایی پروژه های عمرانی 
مناطق مختلف شهرداری شیراز با اعتبار 2 هزار و 920 میلیارد ریال شامل 
احداث بوستان ساحلی طلاییه بااعتبار هزار و 250 میلیارد ریال و مجموعه 
ورزشی امام حسین)ع( با اعتبار 670 میلیارد ریال در منطقه 9 و فاز 2 
سالن تئاتر نصر با اعتبار 700 میلیارد ریال و احداث ساختمان آتش نشانی 
شهید صیاد شیرازی با اعتبار 300 میلیارد ریال در منطقه 11 آغاز 
شد.سالن همایش های شهر راز شهرداری شیراز بااعتبار 5500 میلیارد 
ریال، ماشین آلات و تجهیزات سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی با اعتبار 
210 میلیارد ریال، راه اندازی کتابخانه های عمومی در فرهنگسرای 
شهروند ، فرهنگسرای بهمن بیگی در منطقه 9، فرهنگسرای حکمت در 
منطقه 10 با اعتبار 80 میلیارد ریال، طرح متروکتاب در 5 ایستگاه قطار 
شهری با اعتبار 30 میلیارد ریال از موارد فرهنگی این مرحله از جهش 

عمرانی کلان شهر شیراز بودند.

برگزاری دومین کنگره ملی ۱۵ هزار شهید سرافراز استان فارس با حضور مقامات و 
میهمانان ملی، استانی و شهری با محوریت حوزه مقاومت بسیج شهدای شهرداری

بسته ۱۰۰ همتی »برای لبخند شهر«؛

سی وهشتمین مرحله از جهش عمرانی کلان شهر شیراز با اعتبار بالغ  بر ۱۱۰۰۰ میلیارد ریال اعتبار
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 کارگروه »آب و انرژی« شورای پدافند غیرعامل 
منطقه آزاد اروند تشکیل جلسه داد

دبیر شورای پدافند غیرعامل منطقه آزاد اروند از برگزاری نخستین نشست کارگروه آب و 
انرژی خبر داد.

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد اروند، »پژمان فرجی« دبیر شورای 
پدافند غیرعامل این منطقه، با بیان اینکه نخستین نشست »کارگروه آب و انرژی« به عنوان 
یکی از زیرمجموعه های ۱۱گانه این شورا در منطقه آزاد اروند برگزار شد، اظهار کرد: در این 
نشست، ضمن انتخاب رئیس و اعضاء »کارگروه آب و انرژی« از میان نمایندگان دستگاه های 
مرتبط با حوزه تأمین انرژی در منطقه آزاد اروند، احکام ایشان جهت ابلاغ به رئیس شورای 

پدافند غیرعامل منطقه آزاد اروند)مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند( ارجاع داده شد.
وی افزود: لزوم تهیه بانک اطلاعاتی از دستگاه های موجود تولید برق اضطرای و سایت صنعتی 
منطقه آزاد اروند به رئیس این کارگروه و مدیر توسعه نواحی صنعتی ابلاغ و در دستور کار قرار 

گرفت.
دبیر شورای پدافند غیرعامل منطقه آزاد اروند، تصریح کرد: همچنین مقرر گردید تا اقدامات 
این کارگروه به انضمام بانک های اطلاعاتی جمع آوری شده در خصوص میزان ظرفیت های 

منطقه در زمینه ذخیره نیرو، طی گزارشی به سازمان پدافند غیرعامل کشور ارائه گردد.

عملیات اجرایی افزایش ظرفیت پست برق 
محمدآباد در مسجد سلیمان آغاز شد

مدیر امور انتقال ناحیه شمال شرق شرکت برق منطقه ای خوزستان گفت: با هدف تقویت 
شبکه برق مسجدسلیمان برای تابستان ۱۴۰۴، عملیات اجرایی افزایش ظرفیت پست برق 

فوق توزیع محمدآباد آغاز شد.
محسن علی پناهی  با بیان اینکه پست برق فوق توزیع محمدآباد با نصب یک ترانس جدید 
افزایش ظرفیت پیدا کرد اظهار کرد: یکی از مشکلات شبکه برق فوق توزیع شهرستان 
مسجدسلیمان تک ترانس و فاقد پشتیبان بودن پست ۱۳۲ کیلوولت فجر است که دارای 
یک دستگاه ترانس ۲۷ مگاو ولت آمپری OFF LOAD قدیمی بوده و بخش های بسیار 

وسیعی از شهرستان مسجدسلیمان را تغذیه می کند.
وی با بیان اینکه در صورتی که ترانس مذکور از مدار خارج شود خاموشی های گسترده ای به 
مشترکین اعمال خواهد شد تصریح کرد: پس از برگزاری جلسات فنی و کارشناسی مقرر شد 
یک دستگاه ترانس ۱۳۲ به ۳۳ کیلو ولت به همراه بی ۱۳۲ کیلوولت ورودی و سه فیدر ۳۳ 

کیلوولت خروجی در پست محمدآباد به عنوان پشتیبان پست فجر نصب شود.
علی پناهی هدف از اجرای این پروژه را ایجاد شرایط پایدار برای پست فجر و جلوگیری از 
خاموشی های گسترده در صورت خروج ترانس این پست عنوان کرد و افزود: این اقدام آثار 

بسیار مثبتی را در پی خواهد داشت.
 علاوه بر افزایش ظرفیت پست برق فوق توزیع محمدآباد در مسجدسلیمان، عملیات اجرایی 
افزایش ظرفیت و بهینه سازی پست شهید عباسپور در اندیکا برای تقویت شبکه برق این 

شهرستان و ناحیه شمال شرق نیز آغاز شده است.

برگزاری بیست و هشتمین نمایشگاه بین 
المللی تخصصی صنعت خودرو ایران_تبریز 

سیما نیکرفتار 
بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی تخصصی صنعت خودرو در محل دائمی نمایشگاه 
بین المللی تبریز در سالن های پروین اعتصامی، شهریار و امیرکبیر به مدت چهار روز برگزار شد
جبیب ماهوتی مدیر عامل نمایشگاه بین المللی ایران -تبریز گفت در این نمایشگاه بزرگ 

استان های آذربایجان شرقی، تهران، البرز، سمنان، قزوین، مرکزی و منطقه آزاد قشم در زمینه 
انواع خودرو سبک و سنگین، دیزلی، تجاری، خدمات سیار خودروئی، کارگزاری بیمه، قطعات 

وابسته و... اخرین برندهای معروف و بین المللی را به نمایش گذاردند.
در روزهای برگزاری نمایشگاه بیش از میلیونها نفر از متخصصین و کارشناسان و علاقه مندان 
به خودرو از سالنهای سه گانه نمایشگاه وبیش از یک هزار هکتار محوطه ازاد از انواع مختلف 

خودروهای مختلف سواری و اتوبوس و کامیون  دیدار کردند .
این نمایشگاه توسط استاندار اذربایجان شرقی افتتاح گردید 

کلنگ زنی پروژه برق رسانی به منطقه 
بحرآسمان بخش ساردوئیه

قائم مقام مدیر عامل در شرکت توزیع نیروی برق جنوب کرمان گفت: برای پروژه برق رسانی 
به منطقه بحرآسمان ساردوئیه، اعتباری بالغ بر ۳۰۰ میلیارد ریال تصویب شده است.

به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان کرمان،این آئین  با حضور  
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان کرمان، فرماندار جیرفت، قائم مقام مدیرعامل در شرکت 
توزیع نیروی برق جنوب کرمان، مدیر برق شهرستان جیرفت و برخی دیگر از مسئولین 

استانی و  شهرستان های جنوبی و برگزار شد.
حسین یکتا قائم مقام مدیرعامل در شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان کرمان، ضمن 
قدردانی  از پرسنل برق جیرفت جهت موفقیت در مدیریت و عبوراز پیک بار تابستان سال 
جاری، بیان کرد: از ابتدای سال تا کنون مبلغی بالغ بر ۶۰۰ میلیارد ریال از اعتبارات داخلی 
شرکت توزیع نیروی برق جنوب کرمان  در قالب پروژه های توسعه،اصلاح و رفع افت ولتاژ 
هزینه و پروژه ها به بهره برداری رسیده است.وی  با اشاره به اینکه تاکنون از محل اعتبارات 
فاقد دهیاری ها حدود ۸۰ میلیارد ریال، پروژه در شهرستان جیرفت اجرا شده است، افزود: 
پروژه برق رسانی به بحرآسمان با حجم ۲۵ کیلومتر شبکه فشار متوسط، همراه با نصب 

هشت دستگاه ترانسفورماتور ۲۵کاوا و هفت کیلومتر شبکه فشار ضعیف اجرا خواهد شد.
این مقام مسئول در ادامه سخنان خود خاطرنشان کرد: اعتبار پروژه برق رسانی به منطقه 
بحرآسمان ساردوئیه، ۳۰۰ میلیارد ریال است که توسط شرکت توزیع نیروی برق جنوب، 

استانداری کرمان و فرمانداری شهرستان جیرفت تامین اعتبار می شود.
حسین یکتا همچنین به صعب البور بودن منطقه بحرآسمان ساردوئیه و سختی اجرای این 
پروژه اشاره نمود و گفت: در طول مسیر عبور شبکه برق، درختان مثمری مانند گردو وجود 
دارد و باتوجه به حساسیت مردم نسبت به درختان، برای هرس یا آزادسازی حریم پروژه، نیاز 
به همکاری ریش سفیدان منطقه داریم تا برق رسانی در اسرع وقت و به موقع انجام و به بهره 

برداری برسد.

ایران

مهتاب ذورقی- سیستان و بلوچستان- مدیرکل نوسازی ، توسعه و تجهیز مدارس سیستان 
و بلوچستان: با تلاش های ارزشمند اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان سیستان 
و بلوچستان و مشارکت بنیاد علمی و آموزشی قلم چی، هنرستان ۶ کلاسه مدرن کار و دانش 

در شهرستان فنوج به بهره برداری رسید. 
میثم لک زایی در تکمیل این خبر اظهار داشت: این پروژه عظیم با اعتباری بالغ بر 9 میلیارد 
تومان و با زیربنای ۸۶۰ متر مربع در راستای تحقق عدالت آموزشی و توانمندسازی مهارتی 

جوانان این منطقه احداث شده است.
وی افزود :  هنرستان ۶ کلاسه مدرن در شهرستان فنوج با هدف ارتقای سطح عدالت 

آموزشی منطقه و ظرفیت میزبانی از ۱۸۰ دانش آموز  احداث و تحویل دانش آموزان عزیز 
منطقه گردید 

لک زایی با بیان اینکه هدف اصلی این پروژه، تقویت مهارت آموزی و ایجاد فرصت های 
برابر برای دانش آموزان مناطق محروم است، تصریح کرد : با افتتاح این مرکز آموزشی 
پیشرفته، فنوج گامی مهم در جهت توسعه نیروی انسانی ماهر و توانمند برداشته که تأثیر 

آن در رشد اقتصادی و اجتماعی منطقه بسیار مؤثر خواهد بود.
مدیرکل نوسازی مدارس استان در پایان گفت: هنرستان ۶ کلاسه مدرن دستاورد نشان از 

عزم جدی برای رشد و پیشرفت مناطق کمتر توسعه  یافته دارد .

در ادامه برگزاری جلسه های بررسی روند پیشرفت پروژه آهن 
اسفنجی بافق، چهارمین جلسه در سال جهش تولید با مشارکت 
مردم با حضور مدیرعامل، معاون بازرگانی، جانشین مجری 
طرح، مدیرعامل شرکت سام و همچنین مدیران ارشد مشاور 
و پیمانکار پروژه آهن اسفنجی شرکت برگزار شد. در این جلسه 
که با محوریت بررسی مشکلات ثبت سفارش تجهیزات 
خارجی برگزار گردید میزان پیشرفت و موانع موجود در پروژه 
آهن  اسفنجی شرکت سنگ آهن مرکزی ایران، راهکارهای 
حل مشکلات ثبت سفارش و تامین منابع ارزی موردنیاز خرید 

تجهیزات خارجی پروژه مرور گردید.
مدیرعامل شرکت در مصاحبه با خبرنگار واحد اطلاع رسانی 
شرکت اظهار داشت با یاری خداوند این پروژه در شهریورماه 
توانست رکورد قبلی خود در بتن ریزی را به میزان ۵۷۰۰ 
مترمکعب ارتقا دهد که این مهم با وجود مشکلات گرمای هوا 
و تامین آب محقق می شود و این حجم بالای بتن ریزی عمدتا 
در نواحی کلاریفایر، پمپ خان، اتاق کنترل، مخزن ذخیره آب 

و کوره بوده است.
وی در اینباره افزود پیشرفت چشمگیر در تکمیل احداث 

فونداسیون کوره، نصب دودکش اصلی، شروع به احداث سازه 
بتنی مخازن محصول، احداث مخازن آب، تکمیل ساختمان 
های انبار و تعمیرگاه و آغاز عملیات اجرایی فونداسیون نوارنقاله 

ها از اهم فعالیت  های اجرایی در پروژه طبقه بندی می گردد.
سیر پیشرفت پروژه در بخش مهندسی ۷۷ %، در بخش اجرا 
۲۵ % و در بخش تامین %۱۸ بوده است که باتوجه به مشکلات 
ثبت سفارش تجهیزات خارجی در سامانه جامع تجارت 
راهکارها مربوطه مورد بحث قرار گرفته و تصمیمات لازم اخذ 
گردید.در این جلسه در رابطه با ساخت اسکلت فلزی کوره به 
وزن ۶۰۰۰ تن، تجهیزات ناحیه کوره به وزن ۷۵۰ تن، 
داکت های گاز، بدنه فلزی مخازن محصول و تجهیزات کلوخه 
شکن و ادامه روند تولید تجهیزات خارجی از جمله سامانه 
بریکت سازی گرم و تجهیزات ناحیه بازیافت گرما و مشکلات 

آن به مدیریت محترم عامل گزارشاتی ارائه گردید.
مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی ایران در پایان این جلسه 
اهمیت استراتژیک پروژه در منطقه را به ارکان پروژه یادآور 
شدند و بر لزوم تسریع روند پروژه و تلاش در کاهش ریسک 

های این پروژه تاکید کردند.

افتتاح هنرستان ۶ کلاسه مدرن در شهرستان فنوج با اعتباری بالغ بر ۹ میلیارد تومان 

با حضور مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی ایران مطرح شد؛

 بررسی پیشرفت و موانع پروژه آهن اسفنجی 
و ثبت رکورد ۵۷۰۰ مترمکعب بتن ریزی در شهریورماه

سیدرضا ابطحی در نشست خبری با اصحاب رسانه در خصوص طرح تفصیلی شهرابریشم 
اظهار کرد: ۱۶۸ شهر در کشور توسط شوراهای شهر تاریخی معرفی شدند که از این تعداد ۳۳ 

شهر از استان اصفهان است.
وی با بیان اینکه شهر ابریشم دارای ۱۰ خانه قدیمی و یک حمام تاریخی با قدمت ۱۵۰ ساله 
است، افزود: در گذشته تصمیم بر این بود که بافت تاریخی دست نخورده بماند و همین نگاه 
باعث شد که بافت های تاریخی شهراصفهان به بافت فرسوده تبدیل شود اما در نگاه جدید 
تصمیم بر اجرای طرح های جدید در بافت تاریخی شده است که روند اجرای طرح تفصیلی 

در شهر ابریشم را تسریع می کند.
شهردار شهرابریشم با اعلام اینکه این شهر با منطقه ۱۳ اصفهان در یک مرز تلاقی دارد به 
طوری که اگر یک بخشی از خانه ها در منطقه ۱۳ اصفهان قرار می گیرد و بخشی از همان 
منازل در شهر ابریشم است، ادامه داد: سال 9۶طرح تفصیلی شهر ابریشم تصویب و پس از 

رفع ایرادات آن و سه سال پیگیری، امسال اجرای طرح ابلاغ شد.
وی افزود: در این طرح ساخت آپارتمان به ارتفاع ۱۰ و نیم متر مجوز دو طبقه ساخت و بین ۱۰ 

تا ۱۶ متر، مجوز سه طبقه ساخت و بالاتر از آن مجوز ۶طبقه ساخت را گرفته است.
ابطحی طرح الحاق شهر ابریشم به اصفهان را یکی از طرح هایی دانست که همواره مطرح 
بوده و از سال های گذشته تاکنون در حال پیگیری و عملیاتی کردن آن هستیم، گفت: در این 
میان طرح الحاق شهر ابریشم با شهر درچه نیز از سوی شورای اسلامی شهر درچه مطرح شد 

که ترجیح ما به الحاق این شهر به اصفهان است.
وی همچنین وجود کارخانه سیمان و معدن باما و کارخانه ایرانیت را در شهر ابریشم عامل 

اصلی آلودگی ها و تشدید بیماری ها در این شهر خواند و اعلام کرد: اگر چه همواره موضوع جابه 
جایی این کارخانه ها از شهر مطرح بوده است و حتی زمینی در شهرضا برای انتقال کارخانه 
سیمان دیده شده است اما هیچگاه طرح عملیاتی نشد که با اجرایی شدن طرح الحاق شهر 

ابریشم به اصفهان اجبارا باید صنایع آلوده از این شهر خارج شود.
ابطحی همچنین راه اندازی رینگ چهارم شهر اصفهان را در پیشرفت و توسعه شهری، شهر 

ابریشم مثمر ثمر خواند و گفت: در پی راه اندازی این رینگ مسیر رفت و آمد ساکنان شهر 
ابریشم به اصفهان کوتاه تر خواهد شد.وی گفت: طرح رینگ چهارم استان اصفهان، ۱۴ شهر 

را درگیر کرد است و از ۷۷ کیلومتر این طرح، بالغ بر ۸ کیلومتر آن در شهر ابریشم است.
شهردار شهر ابریشم سرانه فضای سبز مردم شهر ابریشم را نسبت به دیگر شهرهای استان 

بالاتر خواند و افزود: اما این سرانه کمتر از استانداردهای بین المللی است.
وی ادامه داد: بخش اعظمی از شهر ابریشم پوشش گلخانه ای دارد و به ازای هر یک نفر شش 

متر مربع فضای سبز وجود دارد.
سرریز جمعیت اصفهان به شهر ابریشم یک فرصت است

وی همچنین مجهز شدن شهر ابریشم به فیبر نوری را در حالی که تنها بخش های محدودی 
از کلان شهر اصفهان به آن تجهیز شده را یک امتیاز خواند و گفت: اکثر مردم این شهر بومی 
هستند و خواسته اصلی ما از مسئولان بالادست سرریز کردن جمعیت کلانشهر اصفهان به شهر 
ابریشم است.ابطحی از اشتراک بخش وسیعی از زمین های شهر ابریشم با ارتش سخن گفت 
و افزود: طی تفاهم نامه با ارتش، ۲ هکتار از این زمین ها به باغ موزه دفاع مقدس تبدیل خواهد 
شد.وی با اشاره به رونمایی آلبوم نقشه های طرح تفصیلی شهر ابریشم افزود: به مدت شش 
سال مطالعات آن انجام شد و مجموعه ای از نقشه های شهر ابریشم طراحی شد که چشم انداز 
نقشه ها تا سال ۱۴۰۸ است.شهردار شهر ابریشم از تحقق ۱۰۰ درصدی بودجه در سال جاری 
خبر داد و گفت: ۱۱۰ میلیارد تومان بودجه پیش بینی شده است که با گذشته یک دوم از سال 
این بودجه محقق شده است.وی شهر ابریشم را یک شهر فرهنگی خواند که ساکنان آن بومی 

هستند، ادامه داد: این شهر مجهز به سه فرهنگسرا است.

ایسنا/آذربایجان شرقی استاندار آذربایجان شرقی امروز در سفر کاری یک روزه به 
اهر-هریس از پل تقاطع غیر همسطح بزرگراه خواجه-ورزقان بازدید کرد.

بهرام سرپرست در این بازدید که با همراهی جمعی از مدیران کل دستگاه های 
اجرایی انجام شد، بر لزوم اجرا و اتمام طرح های عمرانی بر طبق جدول زمانبندی 

تاکید کرد.
باند رفت قطعه اول بزرگراه خواجه- ورزقان به طول ۱۳ و نیم کیلومتر به بهره 
برداری رسیده و باند برگشت آن به طول ۱۰ کیلومتر با 9۲ پیشرفت فیزیکی در حال 

اجراست.
پل تقاطع غیر هم سطح خواجه-ورزقان نیز با دو دهانه ۲۴ متری و یک دهانه ۱۶ 

متری و رمپ و لوپ هایی به طول ۲.۵ کیلومتر با ۷۸ درصد پیشرفت فیزیکی در 
دست اجراست و تا پایان فصل کاری سال جاری به بهره برداری می رسد.

استاندار آذربایجان شرقی بر لزوم تلاش برای اجرا و تکمیل طرح های راه سازی 
استان با استفاده از همه امکانات موجود از جمله ظرفیت های قانون مولدسازی و 
جلب مشارکت بخش خصوصی تاکید کرد.بهرام سرمست در بازدید از عملیات 
اجرایی طرح تعریض گردنه گویجه بئل بزرگراه تبریز-اهر افزود:  تلاش برای اتمام 
پروژه های در دست اجرا در موعد مقرر یکی از شاخص های ارزیابی عملکرد مدیران 
است.در این بازدید اعلام شد که تکمیل طرح تعریض گردنه گویجه بئل به طول 
سه و نیم کیلومتر، نیازمند ۳۲۰ میلیارد تومان اعتبار می باشد که ۲۳۰ میلیارد تومان 

از این رقم از محل ماده ۵۶ اختصاص می یابد.
عملیات اجرایی این طرح مهر ماه امسال آغاز شده و بنابر اعلام موسوی، مدیر کل 

راه شهرسازی آذربایجان شرقی قرار است ۲ سال بعد به پایان برسد.
در این بازدید همچنین اعلام شد که طرح تعویض گردنه بزرگراه تبریز-اهر معارض 
ندارد و ۲۰ میلیارد تومان از محل مسئولیت های اجتماعی مجتمع مس سونگون به 

آن تخصیص یافته که تاکنون پرداخت نشده است. 
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی استانداری آذربایجان شرقی، فتحی زاده، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه آذربایجان شرقی نیز در این بازدید اعلام کرد که ۱۰۰ 

میلیارد تومان اعتبار هم از محل توازن به این طرح اختصاص می یابد.

بوشهر- مدیرعامل پتروشیمی آریاساسول   به شکست رکورد تولید در آریاساسول 
در سال ۱۴۰۲ اشاره کرد و گفت: با وجود عمر بالای تجهیزات، موفق به ثبت این 
رکورد و تولید حداکثری ایمن در شرکت شدیم و این مهم جز با توجه ویژه به حوزه 

HSE در شرکت محقق نمی شد.
محمدرضا حیدرزاده در دومین همایش ایمنی فرایند که در سالن همایش های 
تخصصی وزارت نفت، با حضور مدیران، رؤسا و متخصصان ۴ شرکت اصلی وزارت 
نفت برگزار شد، تقویت فرهنگ ایمنی را در صنعت مهم ارزیابی کرد و اظهارداشت: 
با توجه به شرکت های زیرمجموعه وزارت نفت شاهد عمر بالای تأسیسات هستیم 

و این در حالی است که بازدهی و بهره وری برخی شرکت ها به ویژه پتروشیمی ها در 
مقایسه با شرکت های همتراز بین المللی بیشتر و بالاتر است.وی ابراز امیدواری کرد: 
با هم افزایی در بخش های مختلف صنعت نفت که سرمنشا آن برگزاری همایش های 
این چنینی است، می توان نتایج خوبی را به دست آورد و این موضوع را پس از برگزاری 
همایش ایمنی فرایند سال گذشته شاهد بودیم.حیدرزاده از فرهنگ پیشگیری در 
حوزه ایمنی فرایند یاد کرد و گفت: تمرکز بر مدیریت ریسک و جلوگیری از بروز 
حوادث نیازمند مدیریت منسجم و توجه بسیار است.وی از تجزیه و تحلیل رویدادها، 
بررسی کوچک ترین مسائل و نشانه ها که می تواند به حادثه منجر شود، پایش مستمر 

فرایندها، ایجاد برنامه های مدون و مستمر و از همه مهم تر توانمندسازی کارکنان، 
به عنوان ارکان ایمنی فرایند )PSM( یاد کرد و گفت: مشارکت کارکنان در 
فرایندها و آموزش آن ها، همچنین برگزاری همایش های اینچنینی می تواند نتایج 
بسیاری را برای صنعت به دنبال داشته باشد.مدیرعامل شرکت پلیمر آریاساسول در 
پایان اذعان کرد: ما اعتقاد داریم که اگر دانشی در مجموعه شرکت ایجاد و خلق 
می شود، باید بتوانیم با برگزاری همایش ها و کارگاه ها آن را در کشور تسری دهیم 
و چند شرکت پیشرو در این حوزه همچون آریاساسول داشته باشیم که نتیجه برای 

همه سازمان ها و کشور و مردم خواهد بود.

اراک- خبرنگار جهان اقتصاد- سید محسن موسوی
استاندار مرکزی: تمامی دستگاه های اجرایی در سطح شهرستان اراک، موظف به 
همکاری تمام عیار با شهرداری در برگزاری هرچه باشکوه تر هفته فرهنگی اراک 

هستند.

به گزارش خبرنگار مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران در اراک ؛ مخلص  الائمه 
استاندار مرکزی صبح روز شنبه ۲۱ مهر ماه سال جاری در نشست هماهنگی برنامه 
های هفته فرهنگی اراک در سالن جلسات شهرداری این شهر ضمن تقدیر از 
شهرداری جهت اجرای برنامه های متنوع فرهنگی و اجتماعی، افزود: اراک به لحاظ 

تاریخی از شرایط خاصی برخوردار است و از ابتدا به شکل شهر و با مهندسی ویژه 
ایجاد شده است. وی بیان کرد: تلاش های زیادی در طول سال های اخیر در مسیر 
هویت استان مرکزی و اجرای برنامه های مختلف فرهنگی ویژه هر شهرستان 

برگزار شده است

سیدرضا ابطحی عنوان کرد :

طرح جامع  تفصیلی شهر ابریشم  اتفاق بزرگی است

بازدید استاندار آذربایجان شرقی از پل تقاطع غیر همسطح بزرگراه خواجه-ورزقان

مدیرعامل پتروشیمی آریاساسول:

ارتقاء تولید در آریاساسول بدون توجه به حوزه HSEامکان پذیر نبود

برگ سبز خودروی سواری هیوندای تیپ آزراهمکاری تمام عیار دستگاه ها، در برگزاری هرچه باشکوه تر هفته فرهنگی اراک
 3300 مدل 2008 به شماره موتورG6DB8A167342به 
نام  KMHFC41DP8A359740به  شاسی  شماره 
علیرضا فعال حسینی به شماره انتظامی 332ه 66ایران 
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کارتون روز

 محسن  رفیعی


رادیو

اجرای رادیویی با حضور هوش 
مصنوعی

مدیر رادیو صبا به پخش برنامه ای جدید با استفاده از 
هوش مصنوعی اشاره کرد که قرار است در آن مجری 

و هوش مصنوعی با یکدیگر گفت وگو کنند.
نظرسنجی  درباره  صبا  رادیو  مدیر  افتخاری  حمیدرضا 
آنتن  روی  های  برنامه  به  نسبت  رادیویی  شبکه  این 
این  ما  بیان کرد: تلاش  به خبرنگار مهر  توسط مردم 
نوعی  آنتن  حاضر  حال  های  برنامه  به  نسبت  که  بود 
خود  تخصصی  نظر  ببینیم  و  باشیم  داشته  نظرسنجی 
شبکه و مدیران چیست و چقدر با رای مردم نسبت به 
برنامه ها تفاوت دارد تا برای برنامه های در حال پخش 

برای آبان تصمیم بگیریم.
ها  برنامه  برای  بندی  دسته  نوعی  کرد:  اضافه  وی 
صورت گرفت که برنامه های زنده، تولیدی و ... مورد 
مردم  مثلًا  را  ها  برنامه  از  برخی  گرفتند.  قرار  مقایسه 
تری  پایین  ارزیابی  ما  متخصصان  اما  داشتند  دوست 
مردم  هم  که  جایی  آن  برعکس.  یا  داشتند  برنامه  از 
و هم متخصصان  بودند  داده  منفی  رای  ای  برنامه  به 
ارزیابی منفی داشتند برنامه ها از کنداکتور حذف شدند

مردم  علاقه  مورد  های  برنامه  درباره  صبا  رادیو  مدیر 
را  و طنز  تعاملی  برنامه های  بیشتر  مردم  داد:  توضیح 
توانستند  می  اینکه  حیث  از  تعاملی  داشتند،  دوست 

مشارکت بیشتری در برنامه ها داشته باشند.
جدید  های  برنامه  از  یکی  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
برنامه  کرد:  بیان  مصنوعی  هوش  از  استفاده  با  شبکه 
است  اتفاقاتی  اولین  جزو  کنم  می  فکر  که  داریم  ای 
این  در  رود.  می  جلو  در صداوسیما  ترکیب  این  با  که 
برنامه یک مجری داریم و یک مجری هم به صورت 
هوش مصنوعی حضور دارد و مجری اصلی برنامه نظر 
هوش مصنوعی را درباره سوژه ها و موضوعات مختلف 

روز می پرسد.
فضایی  برنامه  این  کرد:  عنوان  پایان  در  افتخاری 
گفت وگو محور و موضوعی دارد و چون تولیدی است 
تهیه کننده برای هر قسمت، موضوعات و سوالات را 
به هوش مصنوعی می دهد و براساس همان محتوا هم 
جواب هایش در برنامه ارائه می شود. از آن جایی که 
برنامه  در  هم  را  مصنوعی  هوش  صدای  خواهیم  می 
بشنویم این صدا براساس ویژگی های هوش مصنوعی 
تعریف می شود از این رو شاید روی صدا کمی هم کار 
شود و به نوعی اگزجره باشد تا مخاطب بفهمد هوش 

مصنوعی دارد، جواب می دهد.

نشست رسانه ای پانزدهمین جشنواره مردمی فیلم عمار 
صبح امروز در منزل شهید طهرانی مقدم برگزار شد.

نشست خبری پانزدهمین جشنواره مردمی فیلم عمار با 
موضوع محوری امت مقاومت با حضور مرضیه هاشمی 
دبیر جشنواره، سهیل اسعد دبیر سابق جشنواره، سعید 
خورشیدی رئیس شورای سیاستگذاری و محمدحسین 
صبوری دبیر اجرایی جشنواره صبح امروز ۲۱ مهر در منزل 

شهید طهرانی مقدم برگزار شد.
در ابتدای این نشست و پس از قرائت قرآن و پخش سرود 
ملی، محمد حسین صبوری دبیر اجرایی جشنواره، گفت: 
پس از در گذشت حاج نادر طالب زاده در خدمت سهیل 
اسعد به عنوان دبیر جشنواره بودیم  و این دوره با تشکر از 
دبیر  عنوان  به  را  هاشمی  مرضیه  وی،  های  تلاش 

پانزدهمین جشنواره فیلم  عمار معرفی می کنیم.
مرضیه هاشمی دبیر پانزدهمین جشنواره فیلم عمار، در 
رابطه با اهمیت فیلم های محور مقاومت گفت: جشنواره 
عمار یک جشنواره مهم اسلامی و انقلاب اسلامی است و 
فیلمسازان،  برای  زمان  این  از  مهمتر  زمانی  هیچ 
مستندسازان و هنرمندان مقاومت نیست و هنرمندان در 
این برهه وظیفه جدی دارند. باید از طریق هنر با دنیا ارتباط 
برقرار کنیم و مسئله فلسطین را برای دنیا روشن کنیم. ما 

باید به بهترین روش موضوع فلسطین را بگوییم.
وی با اشاره به اینکه جشنواره امسال جایزه ویژه »وفا« 
دارد، گفت: وفا المعدانی خبرنگار و دوست من بود که خانه 
و خانواده اش هدف حمله رژیم صهیونیستی واقع شده اند 
و این بخش امسال با نگاه مقاومت به خبرنگاران ایجاد 

شده است.
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر جایزه خبرنگار و جایزه 
»وفا« گفت: این جایزه مختص خبرنگارانی است که که 
به تولید مستند یا خبر در رابطه با فراخوان  جشنواره پرداخته 

اند.
هاشمی در پایان با قرائت بیانیه انگلیسی جشنواره، عنوان 
کرد: امسال در تلاش هستیم وجهه بین المللی جشنواره 
عمار را تقویت کنیم از این رو از هنرمندان دنیا برای شرکت 

در این رویداد دعوت می کنیم.
پس از این صبوری با اشاره به وعده امام خمینی )ره( مبنی 
بر عصر قیام ملت محروم و مستضعف در برابر چپاول گران 
گفت: ما دیدیم این وعده امام خمینی )ره( محقق شده و 

در سراسر دنیا بیداری امت مستضعف را شاهد هستیم.
در ادامه سعید خورشیدی با اشاره به اینکه عنوان »امت 
مقاومت« محور اصلی جشنواره قرار گرفته است، یادآور 
شد: الگویی که حضرت امام)ره( در مواجهه با استکبار و 

استعمار جلوی ما گذاشت مبتنی بر نگاه قرآنی بود. ایشان 
معتقد بودند مبارزه ای به ثمر خواهد نشست که بتواند توده 
های مردم را با خود همراه کرده و نهضت عمومی مردمی 
ایجاد کند. امام )ره( همواره دعوت به تبلیغ و تعلیم 
می کردند تا جمع گسترش پیدا کند و عموم مردم همراه 

شوند.
وی افزود: این الگو در انقلاب اسلامی رقم خورد و حضور 
بی بدیل توده های مردم زوال رژیم پهلوی را ممکن کرد، 
حزب الله لبنان به رهبری شهید سید حسن نصرالله نمونه 
موفقی از همین الگو است. حزب الله با رهبری سید حسن 
از یک سازمان چریکی به یک نهاد اجتماعی موثر تبدیل 
شد و یک جامعه مقاوم حول خود شکل داد. با شهادت سید 

حسن نصرالله جامعه لبنان ایستاده و مقاومت می کند.
وی ادامه داد: در این الگوی مد نظر امام خمینی)ره( مسئله 
فرهنگ و کار فرهنگی اصالت پیدا می کند. یکی از ساز و 
کارهای مهم گسترش الگوی مقاومت، ظرفیت فرهنگی 
و رسانه ای است و جشنواره عمار فراخوانی است برای 
بازنمایی چنین تلاش های رسانه ای و حمایت از فعالانی 

که انسان مقاوم  را روایت می کنند.
خورشیدی در پایان با اشاره به این که این نشست در منزل 
شهید طهرانی مقدم برگزار می شود، گفت: شهید طهرانی 
مقدم بخش قابل توجهی از ظرفیت توان نظامی و غرور 
آفرین فعلی ما را فراهم  کرده است و امید داریم ما نیز چنین 

نقش آفرینی در رسانه داشته باشیم.
در ادامه سهیل اسعد دبیر سابق جشنواره عمار با اشاره به 
شبهه های ایجاد شده در رابطه با مقاومت، گفت: اگر شبهه 
هایی مطرح شده و بی جواب مانده است تقصیر ما امت 
حزب الله است. ما باید با محتواسازی به این مسئله 
بپردازیم، در رابطه با نشان دادن وقایع این رویداد مهم هنوز 
نتوانسته ایم از مرزهای خودمان بیرون بیاییم و تصویر 
خوبی نشان دهیم.وی افزود: ایجاد تعادل بین جبهه داخلی 
و بین المللی مسئله مهمی است، معمولا علاقه داریم 
دیگران را به جبهه خود جذب کنیم و این مسئله مهم است 
اما از طرفی خیلی مهم است که از عناصر جبهه انقلاب و 
امت حزب الله حفاظت کنیم.وی در پایان گفت: به همه 
مجاهدان هنری، رسانه ای و سینمایی فعال در جشنواره 
عمار خدا قوت می گویم. باید از حاج نادر به عنوان یک 
مدیر و دبیر و معلم خوب یاد کرده و خاطرش را گرامی 
بداریم.در ادامه این نشست محمد طهرانی مقدم برادر 
شهید حسن طهرانی مقدم گفت: حسن طهرانی مقدم یک 
شب نزد مادر خود آمد و گفت دیشب خواب دیده ام مرده 
ام و دو مَلکَ آمدند و گفتند ای حسن چه برای خودت داری 

و حسن در آن فضای وحشتناک گفته بود من عزادار حسین 
هستم، حسن گفت سینه ام را بوییدند و گفتند بوی حسین 
می دهد، پس از آن قبر باز شد و جای او در بهشت به او 
نشان داده شد و اسرار به او گفتند و از شهادت خود با خبر 
شده بود. برادرم بعد از آن خواب به بنده گفت اینجا باید 
حسینیه شود و امروز ما در جایی هستیم که خود او آماده 

کرده است.
وی در رابطه با محور مقاومت و شعار »نه غزه نه لبنان جانم 
فدای ایران« گفت: می گویند چراغی که به خانه رواست 
به مسجد روا نیست و چرا بودجه و امکانات به خارج می رود؟ 
در پاسخ به این شبهه باید بگویم ما در دکترین نظامی 
می گوییم بهترین دفاع، حمله است و استکبار جهانی بحث 
خاورمیانه جدید و نیل تا فرات را دارد تا به مرزهای ما برسند. 
آن ها دنبال این هستند که از لبنان بگذرند، سوریه را پشت 

سر بگذارند تا به ما برسند.
وی با ذکر خاطره ای از دوران دفاع مقدس، ادامه داد: جنگ 
در حالی آغاز شد که فرمانده سپاه و فرماندهان سپاه فرق 
توپخانه خودی و دشمن را نمی دانستند و تجهیزاتی نیز 
نداشتیم، از طرفی آن جا با بنی صدر طرف بودیم که معتقد 
بود باید اجازه بدیم دشمن وارد شود و در فرصت مناسب 
دشمن را دور بزنیم. ما نخواستیم تجربه جنگ و ورود 
دشمن به خاک ما دوباره تکرار شود و جبهه دفاعی خود را 
یک قدم جلوتر به سمت دشمن بردیم. اگر این کار را نکرده 
بودیم  معلوم نبود الان چه شرایطی داشتیم. ما در مقابل 
دشمن سینه سپر کردیم برای امنیت ملی خودمان.اگر حاج 
حسن و حاج قاسم شهید شدند برای امنیت داخلی کشور 
خودمان است. این فلسفه حضور ما در منطقه از منظر 
استراتژی است.وی افزود: اما از منظر اعتقادی پیامبر )ص( 
فرمودند اگر کسی صبح را آغاز کند و ندای کمک مسلمانی 
را بشنود و اقدام نکند، مسلمان نیست، آیا می شود برادران 
ما، عزیزان ما، هم کیشان ما و انسان هایی در غزه پرپر 

شوند و ما بی تفاوت باشیم؟
وی ادامه داد: ۱۵ سال پیش حاج قاسم و حاج حسن 
طهرانی مقدم به لبنان آمدند و من در جنوب لبنان 
مسئولیت داشتم. ۱۵ سال قبل شهر موشکی طراحی شد 
که تازه توسط حزب الله رونمایی شده است و در این طراحی 
چند صد موشک به سمت اهداف مختلف رژیم نشانه گیری 
و تنظیم شده است و هنوز این ظرفیت ها در مقابله با 
اسرائیل مورد استفاده قرار نگرفته است. امروز تمام امکانات 
و جوانان مقاومت آماده اند به محض اینکه مقام معظم 
رهبری لب تر کنند تا در طوفان سوم، اسرائیل را بر باد دهند 

و اسرائیل دیگر وجود نخواهد داشت.

در نشست رسانه ای جشنواره مطرح شد؛

وجهه بین المللی »عمار« تقویت می شود

مراسم گراميداشت هفته ملی دامپزشكی با حضور رياست سازمان نظام دامپزشكی کشور ، رئيس و برخی از اعضا هيات رئيسه اتاق بازرگانی، صنايع، معادن و کشاورزی گرگان

مراسم گرامیداشت هفته ملی دامپزشکی

»پانتولیگ« جدید در راه است
ــد ایــن مســابقه تلویزیــونی در روزهــای آینــده  تهیه کننــده »پانتولیــک« از ســاخت فصــل جدی

خبــر داد
ــون برعهــده داشــته و  ــه« را در تلویزی ــدگی ســریال »غریب ــرا تهیه کنن ــه اخی ــانی ک جــواد فرح
ــا ایســنا  ــری را عهــده دار اســت، در گفت وگــویی ب ــدرِ قهــوه« مهــران مدی ــه »پ ــن تهی همچنی
ضمــن اعلام اینکــه ســاخت فصــل جدیــد مســابقه »پانتولیــگ« در روزهــای آینــده آغــاز خواهــد 

شــد، اعلام کــرد ایــن مســابقه بــا تغییــراتی همــراه خواهــد بــود
اولیــن قســمت از مســابقه »پانتولیــگ« بــا اجــرای محمدرضــا گلــزار بهمــن مــاه ســال گذشــته 

روی آنتــن شــبکه ســه رفــت
»پانتولیــگ« برنامــه ای در حــوزه  مســابقه و ســرگرمی بــا محوریــت بــازی پانتومیــم اســت کــه 
بــا اجــرای محمدرضــا گلــزار از تلویزیــون پخــش شــد. ایــن بازیگــر پیشــتر در ســال 9۷، اولیــن 
ــد  ــرد؛ هرچن ــه ک ــاش« تجرب ــده ب ــابقه »برن ــرای مس ــا اج ــون را ب ــاب تلویزی ــورش در ق حض
تعطیــلی ناگهــانی ایــن مســابقه و خــروج از جــدول پخــش بــه دلیــل شــائبه های مطــرح شــده، 
ــراغ  ــزار س ــه، گل ــبکه س ــه ش ــلی برنام ــس از تعطی ــم نزد.پ ــرای آن رق ــایندی را ب ــان خوش پای
اجــرای مســابقه »هفــت خــان« در شــبکه نمایــش خانــگی رفــت کــه شــباهت های زیــادی بــه 

»برنــده بــاش« داشــت امــا »هفــت خــان« بــه مســابقه ای پربیننــده تبدیــل نشــد
ــاش« و »هفــت خــان« در  ــده ب ــزار پــس از »برن اجــرای مســابقه ســوم توســط محمدرضــا گل
ــن  ــود. ای ــه دور ب ــه نظــر از حاشی ــم، ب ــازی پانتومی ــت ب ــا محوری ــومی، ب ــات عم ــوزه اطلاع ح
مســابقه کــه مــدتی اســت پخــش آن در تلویزیــون بــه اتمــام رسیــده قــرار اســت فصــل دومی 

هــم داشــته باشــد
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مدیر جهاد کشاورزی:
بردسکن دارای بیشترین واحد فراوری پسته 

را در خراسان رضوی دارد
 مدیر جهاد کشاورزی بردسکن با بیان اینکه فندقی مهم ترین رقم تجاری پسته 
بردسکن را تشکیل می دهد، اظهار کرد: بردسکن با دارا بودن ۵۸ ترمینال ضبط 

پسته بیشترین واحد فراوری را در خراسان رضوی دارد.
مهدی مسروری در گفت و گو با ایسنا با اشاره به اینکه خاموشی چاه موتورها 
در  امسال  افزود:  است،  آورده  وجود  به  باغداران  برای  را  بسیاری  مشکلات 
گرمای ۴۵ درجه و خاموشی ۵ تا ۶ ساعت چاه موتورها در شبانه روز محصول 

افت بسیاری داشته است.
مدیر جهاد کشاورزی بردسکن اظهار کرد: با توجه به شرایط آبی ضروری است 
آبیاری کم فشار ورود کنند.  به اجرای سیستم های  باغداران  که کشاورزان و 
تاکنون در شهرستان بردسکن حدود ۷۰۰ هکتار آبیاری کم فشار زیرسطحی 

احداث و راه اندازی شده است.
وی عملکرد باغات را در این شرایط مطلوب ارزیابی کرد و گفت: با بازدیدهایی 
از باغات صورت گرفت امسال در حوزه خسارت آفات  که توسط کارشناسان 

کمترین خسارت را داشتیم و به تبع کمترین سم نیز مصرف شد.
مسروری با اشاره به اینکه امیدواریم با طرح هایی که داریم در راستای تولید و 
جهش تولید گام های مثبتی برداریم، افزود: پیش بینی می شود امسال از سطح 
۱۴ هزار هکتار باغات پسته شهرستان ۱۶ هزار تن پسته خشک برداشت شود

وی با اعلام اینکه بیش از ۳۰ تا ۴۰ درصد پسته خراسان رضوی در بردسکن 
تولید و فراوری می شود، گفت: 9۰ درصد پسته تولیدی این شهرستان به عنوان 
محصول مهم غیر نفتی به خارج از کشور صادر می شود و بیش از ۵۰۰۰ نفر 
کیلومتری   ۲۷۳ فاصله  در  هستند.بردسکن  کار  پسته  شهرستان  این  در  نیز 

مشهد قرار دارد.

رشد ۸ درصدی سطح زیرکشت طرح جهش 
تولید در دیمزارهای قزوین

رئیس سازمان جهاد کشاورزی قزوین از رشد ۸ درصدی سطح زیر کشت اراضی 
تحت پوشش طرح جهش تولید در دیمزارهای این استان قزوین برای سال زراعی 

جدید خبر داد.
قزوین،  استان  کشاورزی  جهاد  عمومی  روابط  از  نقل  به  ایسنا،  گزارش  به 
محمدحسین عطایی اظهار کرد: در سال زراعی جاری شاهد رشد هشت درصدی 
سطح زیر کشت اراضی تحت پوشش طرح جهش تولید در دیمزارهای استان 

قزوین هستیم.
وی بیان کرد: طرح جهش تولید در دیمزارها برای سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ برابر با 
۱۲۰ هزار هکتار بود که در سال زراعی جدید به ۱۳۰ هزار هکتار رسیده و هشت 
دیمزارها  در  تولید  اجرای طرح جهش  با  اینکه  است ضمن  داشته  رشد  درصد 
نسبت به مزارع خارج از طرح یاد شده شاهد افزایش عملکرد ۱۸ درصدی تولید 

گندم هستیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قزوین در ادامه خاطرنشان کرد: در سال 
با مشارکت  کارشناسی بخش خصوصی  نیروهای  از ظرفیت  نیز  زراعی جاری 

سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان استفاده می شود.
وی گفت: از این میزان سطح زیر کشت 9۰ هزار هکتار به زیر کشت گندم، ۶ 
هزار هکتاربه زیر کشت جو، هشت هزار هکتار نخود، پنج هزار هکتار عدس دیم، 
۱۲ هزار هکتار گیاهان روغنی، هفت هزار گیاهان علوفه ای و ۲ هزار هکتار به زیر 

گیاهان دارویی دیم خواهد رفت.
این مسئول تصریح کرد: طرح جهش تولید در دیمزارها شامل محصولات گندم، 
جو، نخود، عدس، علوفه، گلرنگ، کلزا، کاملینا، آفتابگردان روغنی، سویا و گیاهان 
دارویی در اراضی دیم بوده که بیشترین سطح زیر کشت مربوط به گندم و جو 
دیم است و شهرستان های آوج و تاکستان بیشترین سطح کشت اراضی دیم را 

به خود اختصاص داده اند.
به گفته عطایی ابر طرح جهش تولید در دیمزارها با همکاری ستاد اجرایی فرمان 
امام )ره( با هدف افزایش تولید کمی و کیفی محصولات دیم و افزایش درآمد 
دیمکاران در ۲۵ استان اجرایی شده و استان قزوین نیز توانست در طول سه سال 

گذشته کارنامه درخشانی از خود برجای بگذارد.

افزایش بیش از ۲۰ درصدی قیمت 
محصولات لبنی منطقی نیست

 مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: با 
توجه به افزایش قیمت شیرخام، رشد بیش از ۲۰ درصدی قیمت محصولات لبنی 
منطقی نیست.»مسعود امرالهی« امروز )شنبه( در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
اکنون  افزود:  بازار،  در  لبنی  محصولات  قیمت  درصدی  افزایش ۳۰  درباره  ایرنا 
کارخانجات موظف به رعایت قیمت چهار محصول لبنی ماست ۲.۵ کیلوگرمی، 
پنیر یواف ۴۰۰ گرمی، شیر نایلونی 9۰۰ گرمی کم چرب و شیر بطری یک لیتری 
بازرسی و نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد  کم چرب هستند.مدیرکل دفتر 
کشاورزی اظهار داشت: ستاد تنظیم بازار در شهریورماه امسال قیمت هر کیلوگرم 
شیرخام را ۱۸ هزار تومان تعیین و اعلام کرد، بنابراین طی توافقی بین سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و بخش بازرگانی داخلی وزارت جهاد کشاورزی، باید 
تاکید  با  باشد.امرالهی  داشته  افزایش  درصد  لبنی حدود ۲۰  قیمت محصولات 
بر اینکه هر گونه افزایش بیش از نرخ توافقی گران فروشی محسوب می شود، 
افزود: هنوز قیمت ها اعلام نشده است، اما در صورت مشخص شدن نرخ های 
جدید اعلام خواهد شد.وی تاکید کرد: در صورت هر گونه گزارش گران فروشی، با 

متخلفان برخورد می شود.

ذخیره کنونی آرد کشور در ۲۰ سال اخیر 
کم نظیر است

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی، وضعیت 
کنونی تولید گندم و ذخایر کارخانجات آرد را در ۲۰ سال اخیر کشور کم نظیر 
خواند و گفت: امسال با پایداری خوداتکایی در گندم نیاز کامل آرد خبازی کشور 

را تامین کردیم.
به گزارش ایرنا از وزارت جهادکشاورزی، مسعود امرالهی از وجود ذخایر مطمئن 
آرد و تولید بیش از نیاز کارخانجات آرد خبر داد و گفت: وزارت جهادکشاورزی 
طبق قانون مسوول تولید و تامین گندم و آرد در کشور است و امسال با پایداری 
خوداتکایی در گندم و تامین صد درصدی گندم نان کشور، کارخانه های آرد نیاز 
کامل آرد خبازی را تامین می کنند.مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای 
اساسی وزارت جهادکشاورزی درباره افزایش قیمت نان و تخلف برخی نانوایی ها 
در گران فروشی نان اظهارداشت: براساس مصوبه شورای ملی آرد و نان کشور در 
۲۳ بهمن ۱۴۰۲ مسوولیت نظارت بر نانوایی ها به عهده بازرسان سازمان حمایت از 
مصرف  کننده و تولید کننده است و بازرسان جهادکشاورزی با بازرسان این سازمان 
همکاری دارند.امرالهی یادآور شد: بازرسان سازمان حمایت، تخلفات یاد شده را در 
سراسر کشور رصد و رسیدگی می کنند.مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای 
استان ها  وزارت جهادکشاورزی تصریح کرد: سازمان های جهادکشاورزی  اساسی 
براساس اعلام ستاد تنظیم بازار هر استان، آرد مورد نیاز را تامین و تدارک می کنند

اخبار

گردشگری

کرمانشاه- ایرنا- براساس آمارهای رسمی از مجموع ۵۲۷ 
هزار هکتار پوشش جنگلی استان کرمانشاه اکنون حدود 
9۰ هزار هکتار آن مبتلا به بیماری لورانتوس است که 
شدت شیوع این بیماری در ۱۵ هزار هکتار آن نزدیک به 

۵۰ درصد رسیده است.
مراتع  نابودی  از  خبرهایی  سال  هر  ایرنا؛  گزارش  به 
آتش  خشکسالی،  و  اقلیم  تغییر  دلیل  به  ها  جنگل  و 
سوزی، قطع درختان برای توسعه کشاورزی و تهیه زغال 
در مجامع رسمی و شبکه های اجتماعی شنیده می شود 
اما شاید مهمتر از این موارد نابودی درختان به علت شیوع 
آفات و بیماری درختی مانند »لورانتوس« باشد که مانند 
سرطان قارچی به جان درختان می افتد و آنها را خشک 
می کند و همه امیدها را برای رشد دوباره آنها از بین 

می برد.
درختان  بین  لورانتوس  بیماری  شیوع  است  سالی  چند 
چهار  ایلام،  کرمانشاه،  شامل  کشور  غرب  های  استان 
محال بختیاری و لرستان شدت بیشتری گرفته و نگرانی 
منابع  و  زیست  محیط  کارشناسان  بین  را  زیادی  های 
به  دوست  طبیعت  افراد  و  نهادها  و  مسوولان  طبیعی، 
وجود آورده است و همه اتفاق نظر دارند که برای مقابله 
با این بیماری به عزم ملی، منطقه ای و مشارکت گسترده 

مردم نیاز است.
استان کرمانشاه ۲ میلیون و ۴99 هزار هکتار مساحت دارد 
که ۷۴ درصد آن را عرصه های منابع طبیعی با بیش از 
۵۲۷ هزار هکتار جنگل و یک میلیون و ۱9۲ هزار هکتار 
را نیز مراتع تشکیل داده است.همه باید دست به دست 
هم بدهند که درختان بلوط از بین نروند چرا که بذر این 
گیاه بیشتر از طریق پرندگان به دیگر نقاط جنگلی منتقل 
می شود و چون نمی توان پرندگان را کنترل کرد که از 
منطقه ای به منطقه دیگر پرواز نکنند و بیماری را رواج 
ندهند بنابراین چاره ای نیست تا کار پاکسازی همزمان و 
به صورت گسترده در تمام مناطق آلوده به بیماری صورت 
یکجا انجام شود تا آن را تا حد زیادی کنترل کرد زیرا 
تاکنون تنها راه مبارزه با این بیماری قطع شاخه یا تنه 
درخت بیمار و انهدام فیزیکی آن است و برای این کار 
باید عملیات مکانیکی و دستی انجام داد و این پیشگیری 

را ۲ چندان سخت کرده است.
چسبیدن  با  لورانتوس  انگلی  گیاه  کارشناسان  گفته  به 
روی تنه و ساقه درختان بویژه درختان بلوط، ارژن و ون 
است سبز  زاگرس  کوه  رشته  درختان  ویژگی  که عمده 

می شود و به مانند زآلو برای رشد خود مواد معدنی و 
ریزمغذی بویژه با مصرف آب زیاد استرس کم آبی به آنها 
وارد و درخت را خشک می کند.رییس اداره جنگل کاری 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا گفت که از حدود ۵۲۰ هزار هکتار جنگل 
استان کرمانشاه حدود 9۰ هزار هکتار به بیماری لورانتوس 
مبتلا است.عبدالعلی جلیلیان با بیان اینکه تاکنون برای 
پاکسازی ۴۰ هزار هکتار جنگل های بیمار استان اقدام 
شده است افزود: در تلاش هستیم با انجام عملیات های 
متعدد دیگر مناطق آلوده را پاکسازی کنیم اما منابع مالی 
این حوزه نسبت به حجم گسترده شیوع بیماری ناچیز 

است و این مانع روند کار را کُند کرده است.
لورانتوس را در  بیماری  آلوده به  جلیلیان بیشتر مناطق 
شهرستان های گیلانغرب، دالاهو و کرمانشاه ذکر کرد 
و گفت: بیشترین شدت آلودگی در جنگل های دالاهو 
و گیلانغرب است و دیگر مناطق آلوده کمتر از ۱۰ ، ۱۵ 
درصد مبتلا است.وی با بیان اینکه نمی شود برای کنترل 
بیماری لورانتوس جزیره ای عمل کرد توضیح داد: بذر این 
گیاه انگلی با پرندگان به دیگر مناطق جنگلی منتقل می 
شود چون نمی توانیم همه پرندگان را محصور کنیم پس 
باید عملیات پاکسازی به صورت همزمان در تمام نقاط 
آلوده استان، استان های همجوار و منطقه انجام شود تا 
پیشگیری کنیم. بیماری  این  از گسترس  بتوانیم  اینکه 

جلیلیان پاکسازی مناطق آلوده را اولویت اداره کل منابع 

طبیعی استان برشمرد اما تاکید کرد که برای پاکسازی 
حتما باید درخت و یا شاخه های آلوده بریده و امحاء شود 
و این کار ۲ چندان سخت می کند به همین خاطر به 
عزم ملی و اعتبارات نیاز داریم تا سریعتر جلوی این بحران 

طبیعی گرفته شود.
یک متخصص گیاه پزشکی در اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان کرمانشاه نیز در این رابطه در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا به تغییرات اقلیمی در سالیان اخیر 
به دلیل  بنُیه درختان  اشاره کرد و گفت: ضعیف شدن 
تغییرات اقلیمی و خشکسالی های متوالی از عوامل مهم 

گسترش بیماری های درختی است.
مهدی ترابی ادامه داد: این بیماری ها در گذشته ها نیز 
وجود داشت اما درختان و گیاهان خودشان با آن مبارزه 
و بر آنها غلبه می کردند در حالی که در این سال ها 
این بیماری ها بیشتر غالب می شوند و درختان از بین 
می روند، مطمئنا بنیه آنها ضعیف شده که نمی توانند با 

بیماری ها مقابله کنند و آفات شیوع پیدا کرده اند.
وی همچنین رفتار بشر با طبیعت را نیز از عوامل مهم 
به فرض  گفت:  و  کرد  عنوان  بیمارهای جنگلی  شیوع 
هرم  بالای  در  شکارچی  پرندگان  از  یکی  وقتی  مثال 
غذایی پرندگان با اقدام های انسان منقرض یا کمیاب می 
شود راه برای ازدیاد پرندگانی که از گیاه انگلی لورانتوس 
تغذیه می کنند باز می شود و از این راه بیماری بیش از 
گذشته منتقل و گسترش می یابد و درختان نمی توانند 

مکرر با آنها مبارزه کنند و بیماری پیروز می شود.
ترابی نیز تاکید کرد: برای مقابله با این بیماری ها باید اول 
رفتار انسان با طبیعت را به لحاظ علمی بررسی و درست 
شود و بعد اینکه اعتبارات کافی برای مقابله فیزیکی و 
مکانیکی با بیماری لورانتوس در سطح وسیع چند استان 
به صورت همزمان لحاظ شود تا بتوانیم این بیماری را 
کنترل کنیم.مدیرگروه مردم نهاد بلوط دالاهو نیز در این 
از  لورانتوس حتی  بیماری  ایرنا گفت:  رابطه به خبرنگار 
آتش سوزی هم بدتر است زیرا در مهار آتش ممکن است 
ریشه درختان سالم بمانند و دوباره رشد کنند اما بیماری 

لورانتوس درخت و ریشه را با هم خشک می کند.
رعنا حسینی افزود: این احساس خطر باعث شده گروه 
درختان  نجات  برای  دالاهو  شهرستان  بلوط  نهاد  مردم 
بلوط این شهرستان از سال 9۶ تشکیل شود و تاکنون 
را در  بلوط  نهال درخت  از ۱۵۰ هزار  موفق شده بیش 
های  جنگل  از  هکتار   ۲۰۰ حدود  و  بکارد  ها  جنگل 
دارند  لورانتوس  بیماری  به  ابتلا  بیشترین  که  را  دالاهو 
را پاک سازی کند.وی در ادامه با اشاره به عشق اعضای 
گروه بلوط دالاهو به طبیعت گفت: فقط بیش از ۸۰ زن 
روستایی در روستاهای دالاهو قسمت سرپل ذهاب، اسلام 
آبادغرب و گیلانغرب دانه های بلوط را در منزل در گلدان 
کاشت می کنند تا جوانان آن را به جنگل ببرند و بکارند

و  فرهنگی  میراث  کل  اداره  بازنشسته  کارمند  این 
نجات  عوامل  مهمترین  از  کرمانشاه  استان  گردشگری 
کودکی  سن  از  فرهنگسازی  را  طبیعت  و  ها  جنگل 
دانست و افزود: در این گروه سعی کردیم بخش ویژه ای 
برای فعالیت بچه ها و نوجوانان مانند رفتن به طبیعت 
به منظور جمع آوری دانه های بلوط و دیگر درختان در 
نظر بگیریم، آنها را در کاشت نهال ها مشارکت دهیم و 
ببرند  لذت  طبیعت  از  بکارند،  درخت  خودشان  با دست 
و مطمئنیم وقتی بزرگ شدند در هرجایی درختی و یا 
آن  برای  و  افتند  می  خودشان  کارهای  یاد  ببیند  گلی 
ارزش قائل می شوند و به این ترتیب از جنگل و طبیعت 
محافظت خواهند کرد.حسینی با قدردانی از برنامه های 
ارایه  لحاظ  به  کرمانشاه  استان  طبیعی  منابع  کل  اداره 
آموزش هایی به گروه های مردم نهاد در رابطه با کاشت 
درختان و گیاهان دارویی و نحوه مراقبت از مراتع و جنگل 
ها گفت: با ایجاد مکانسیم های ابتکاری و انگیزشی می 
توان مشارکت بیشتری از مردم را جلب و و برای نجات 

جنگل ها اقدام کرد.

بیماری لورانتوس بلای جان جنگل های بلوط کرمانشاه

اقتصـادی  امـور  هماهنـگی  معـاون  ایسنا/کردسـتان 
اسـتانداری کردسـتان، گفـت: متاسـفانه هنـوز توسـعه 
لازم در شـاخص هـای اقتصـادی اسـتان اتفـاق نیفتاده 
و کشـاورزان مـا بـا ایـن همـه ارتقـاء در رشـد و رتبـه 
برتـر کشـوری، قشـر آسیـب پذیـر و ضعیـف اسـتان 
هسـتند، لـذا بایـد بـه دنبـال حلقه هـای مفقـوده تولید 
محصولات کشـاورزی و نامحسـوس بودن اثرات آن در 

سـفره مـردم گشـت
شـورای  در  مهـر(   ۲۱( شـنبه  امـروز  نـوری،  عـلی 
برنامه ریـزی اسـتان، با بیان اینکه در بخش کشـاورزی، 
جهـش بـه معنای واقـعی تولید در محصولات شـاخص 
تقویـت  و  ایجـاد  افتـاده و هـم چنیـن  اتفـاق  اسـتان 
بخـش زیرسـاخت در حـوزه کشـاورزی اسـتان مهـم 
تریـن راهـکار رفـع ایـن دغدغـه اسـت و افـزود: ایجاد 
زیرسـاخت برای صنایـع تبدیلی و صـادرات محصولات 
درجـه یک اسـتان بایـد در کارگروه زیربنایی کردسـتان 
مـورد توجه قـرار گیـرد و منافـع و اولویت هـای بخشی 
و دسـتگاهی را کمتـر مـورد توجـه قـرار داده و سـعی 
شـود کـه ایجـاد منافع ملی، مـردمی و منطقـه ای را در 

اولویـت قـرار گیرد
معـاون هماهنگی امور اقتصادی اسـتانداری کردسـتان، 
دیگـر  از  را  راهبـردی  ارزش  هـای  زنجیـره  ایجـاد 
راهکارهـای مهـم در ایـن راسـتا ذکـر و عنـوان کـرد: 
رتبـه برتـر زنجیـره ارزش تولید گوشـت سـفید و ایجاد 
زنجیـره ارزش فولاد در اسـتان بـا ایجاد اشـتغال پایدار 
بـرای هفـت هـزار نفـر و سـرمایه گـذاری ۶۳ هـزار 
میلیـارد تومـان از تجربـه هـای موفـق ایجـاد زنجیـره 

ارزش در اسـتان کردسـتان اسـت
وی اعلام کـرد که امسـال نیـز زنجیـره ارزش در حوزه 
فرش دسـتباف و تولید گوشـت قرمز در اسـتان مصوب 
شـده و کردسـتان بـه عنـوان دبیـر میز فرش دسـتباف 

کشـور انتخاب شـده است
تولیـد  بحـث  در  اسـتان کردسـتان  نـوری،  گفتـه  بـه 
گوشـت قرمـز، دام سـبک و قیمـت گوشـت قرمـز بـا 
مشـکلاتی مواجـه بوده و بیـش از ۷۰۰ واحد راکد دامی 
در اسـتان وجـود دارد کـه امسـال طی برنامـه »شـنبه 
هـای احیـا« رفـع ایـن معـضلات در دسـتور کار قـرار 

اسـت گرفته 
وی در خصـوص تخصیـص منابـع بانـکی بـه بخـش 
کشـاورزی در اسـتان خاطرنشـان کـرد: قانـون رعایـت 
مصـارف نسـبت بـه منابع و رعایـت تراز بانـکی با توجه 
بـه ناتـرازی کـه وجـود دارد، نسـبت بـه سـال گذشـته 

تغییـری ایجادنخواهـد کـرد، لـذا علاج ایجاد و توسـعه 
زیرسـاخت هـا بـه ویژه در حـوزه اقتصـادی نـگاه ویژه 
بـه سـرمایه گـذاری اسـت و همـه دسـتگاه هـا باید در 

تحقـق ایـن امـر تلاش کنند
ارزش  درصـد   ۱9 اینکـه  بابیـان  اسـکندری  پیمـان 
ناخالـص داخـلی و  ۳۰ درصـد اشـتغال دائـمی اسـتان 
مربـوط بـه بخـش کشـاورزی بـوده و ایـن شـاخص ها 
در کشـور بـه ترتیـب ۱۲ و ۱۸ درصـد اسـت اظهـار 
کـرد: ایـن میانگین هـا در کردسـتان بیـش از میانگین 

کشـوری اسـت
وی افـزود: 9۵ درصـد بخـش کشـاورزی بـه صـورت 
خصـوصی اسـت و بیشـتر سـرمایه گذاری هـای اسـتان 

هـم مربـوط بـه بخـش خصوصی اسـت
رییـس جهادکشـاورزی اسـتان کردسـتان، بـا اشـاره به 
اهمیـت حـوزه کشـاورزی بـه عنـوان مهمتریـن بخش 
اشـتغال اسـتان بیـان کـرد: اگـر چه اشـتغال خـوبی در 
حوزه بخش کشـاورزی اسـتان بـرای افـراد دیپلم و زیر 
دیپلـم انجـام شـده اسـت، امـا بـرای فـارغ التحصیلان 
دانشـگاهی هنـوز اقـدام مهـمی صـورت نگرفته اسـت، 
بـر همیـن  ندارنـد؛  را  دانشـجویان هـم مهـارت لازم 
اسـاس بایـد زمینـه بهره منـدی از ایـن قشـر در بخـش 
کشـاورزی و بـه ویـژه حـوزه گلخانـه و دانـش بنیـان 

شـود فراهم 
حـوزه  در  اشـتغالزایی  بخـش  در  امسـال  افـزود:  وی 
کشـاورزی، بـرای ۴ هـزار و ۷۵۳ نفـر برنامـه ابلاغی 

داریـم کـه اشـتغال تعریـف شـده بـرای ایـن تعـداد بر 
اسـاس پـروژه در حوزه هـای مختلـف صـورت گرفتـه 

ست ا
رییـس سـازمان جهادکشـاورزی اسـتان کردسـتان، بـا 
اشـاره بـه وجـود دو مـرز رسـمی و انجام روزانـه ۱۵۰۰ 
تـن صـادرات در اسـتان بیـان کـرد: ۱۰ درصـد گنـدم 
کشـور در کردسـتان تولیـد می شـود و اسـتان ظرفیـت 
یـک میلیـون تـن ذخیـره سـازی گنـدم دارد، همچنین 
رتبـه اول تولیـد مرغ در کشـور، میانگین بـالای آبیاری 
نسـبت بـه کشـور، رتبـه اول تولیـد تـوت فرنـگی، رتبه 
دوم تولیـد دیـم و گـردو و غیـره از مهمتریـن پتانسیـل 

هـای بخش کشـاورزی اسـتان اسـت.
رییس سـازمان جهادکشـاورزی اسـتان کردستان اعلام 
کـرد کـه خرید تضمیـنی گندم امسـال به یـک میلیون 
و ۱۷۲ هـزار تـن رسیـده و 9 هـزار تـن کلزا در اسـتان 
برداشـت شده اسـت،  همچنین محصولات دامی و تولید 
تخـم مـرغ اسـتان هم امسـال از رشـد خـوبی برخوردار 
بـوده و در تولیـد محصـولاتی چون شیر و عسـل هم از 

اسـتان های برتر کشـور هسـتیم
بـه گفتـه وی، در شـرق و غـرب اسـتان در راسـتای 
اسـتفاده بهینـه از آب پروژه هـای عمـرانی مهـمی در 
بـه  اسـتان  آبی  اراضی  اجـرا اسـت، ۵۰ درصـد  حـال 
سـامانه های نویـن آبیـاری مجهـز شـده و ۸۰ درصـد 

اراضی هـم رفـع تداخـل شـده اسـت
اینکـه حـوزه سـرمایه گذاری  از  انتقـاد  بـا  اسـکندری، 

کشـاورزی در اسـتان زیـاد محقـق نشـده اسـت، بیـان 
بخـش  بـه  اسـتان  بانـکی  منابـع  و  تسـهیلات  کـرد: 
خدمـات تخصیـص می یابـد و ایـن امر نیاز بـه بررسی 
دارد، بانـک هـا موظفنـد کـه مطابق قانـون، حداقل ۲۰ 
درصـد منابـع خـود را بـه بخـش کشـاورزی اختصاص 

هند د
وی بـا بیـان اینکـه نارضایـتی از تاخیـر صـدور مجـوز 
در کردسـتان موجـب عـدم سـرمایه گـذاری در حـوزه 
کشـاورزی اسـتان شـده اسـت، تصریـح کـرد: صـدور 
مجـوز در اسـتان کردسـتان بسیـار مشـکل و سـخت 
اسـت و سـامانه ها در کردسـتان باید این امر را تسـهیل 

کنند
دکتـر حامـد قـادرزاده، رییـس دانشـگاه کردسـتان در 
جلسـه شـورای برنامه ریزی اسـتان کردسـتان، اشتغال 
دانـش آموختـگان دانشـگاهی را از مهـم تریـن دغدغه 
های اسـتان ذکـر و اظهار کـرد: خام فروشی در اسـتان 
هـای  حـوزه  در  زیـادی  توفیقـات  کـه  شـده  موجـب 
کشـاورزی و سـایر بخـش هـای تولیدی اسـتان حاصل 
نشـود.وی بـا بیـان اینکـه تاکیـد بـر تولیـد الـزامی امـا 
کافی نیسـت، چـرا کـه افزایـش تولیـد الزاما بـه معنای 
افزایـش بهـره وری نیسـت، افـزود: ۳۰ درصد اشـتغال 
اسـتان در بخـش کشـاورزی بـه معـنی عـدم توسـعه 
اسـت و قریـب ۱9 درصد تولیـد داخلی ناخالص اسـتان 
و رتبـه ۱۲ درصـد میانگیـن کشـوری در ارزش افـزوده 
بـه معنی این اسـت کـه کشـور مسیر توسـعه در بخش 
کشـاورزی را بهتـر طی کرده و کردسـتان در این مقوله 
عقب اسـت.رییس دانشـگاه کردسـتان عنوان کرد: لازم 
اسـت که مجموعه سـازمان جهادکشـاورزی اسـتان که 
از منابـع طبیـعی بهـره می گیـرد، بهـره گیـری خـود 
را بیشـتر کـرده و بتوانـد حرکـتی را بـرای مهندسـان 
کشـاورزی بـا بیـش از ۷ هـزار نفـر عضویت در اسـتان 
بـه کار گیرد.بـه گفتـه وی، در بحـث توسـعه بخـش 
کشـاورزی و فرآوری گام های مناسـبی برداشـته شـود 
و صـدا و سیمـای مرکـز کردسـتان هـم در سرشـماری 
بایـد سـهم مهـمی در معـرفی و  آبانمـاه  عمـومی در 
تبلیغات کشـاورزان داشـته باشـد، تا بتـوان از داده های 
درسـت اسـتفاده کـرد.وی بـا تاکیـد بـر اینکـه آموزش 
مشـارکت کننـدگان در بحـث سرشـماری و دهیاران در 
ایـن زمینـه بسیـار بـا اهمیـت اسـت، خاطرنشـان کرد: 
گـروه  تکمیـلی  تحـصیلات  دانشـجویان  از  اسـتفاده 
کشـاورزی در بحـث آمـوزش و سرشـماری می توانـد 

باشد راهگشـا 

از رتبه برتر تا توسعه پایدار؛ راهی که کشاورزی کردستان باید طی کند
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پربازده ترين صندوق های سرمايه گذاری سهامی
درهفته گذشته

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

یکشنبه هر هفته پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری سهامی را در 
طول یک هفته گذشته مورد بررسی قرار می دهیم. صندوق های سهامی 
برای سرمایه گذاران با ریسک پذیری بالا مناسب هستند. این صندوق 
بازار  در  برای حضور  کافی  وقت  و  دانش  که  است  افرادی  مناسب  ها 
سرمایه را ندارند. با سرمایه گذاری در این صندوق ها می توانند به طور 

غیر مستقیم در بازار سرمایه حضور یافته و از بازدهی آن بهره بگیرند.
صندوق سرمایه گذاری »سپهر اول بازار« در هفته گذشته با ثبت بازده 
-1.71 درصد بازده بالاتری را در بین این صندوق ها ثبت کرد. صندوق¬ 
با کسب 1.56- درصد بازدهی  سرمایه گذاری »رشد داده محور توانا« 
در رتبه¬ دوم پر بازده ترین صندوق های سهامی قرار گرفت. رتبه سوم 
بانک  »مشترک  نیز صندوق  را  گذشته  هفته  سهامی  بازدهی صندوق 

اقتصاد نوین« با 1.55- درصد بازدهی کسب کرده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

www.irasam.ir 

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمايه گذاری

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

 11343 خالص  طور  به  مجموعا   1403/07/17 شنبه  سه  روز  در 
سرمایه  ورود  شد.  خارج  سرمایه گذاری  صندوق های  از  ریال  میلیارد 
ریال  میلیارد   52406 روز  این  در  سرمایه گذاری  صندوق های  کل  به 
و خروج سرمایه 63749 میلیارد ریال بوده و به طور خالص 11343 
میلیارد ریال از آن ها خارج شده است. در این میان بیش از صندوق های 
با  سرمایه گذاری  صندوق های  این  مختلط،  و  سهامی  سرمایه گذاری 
درآمدثابت بودند که با 42320 میلیارد ریال ورودی و 61947 میلیارد 
ریال خروجی، بیشترین جریان وجوه نقد را در این روز ثبت کردند و 
خالص خروج سرمایه از این صندوق ها 19627 میلیارد ریال بوده است. 
صندوق های سهامی با خالص ورود 274 میلیارد ریال و مختلط نیز با 
خالص ورود 57 میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با مقایسه جریان نقد کل 
صندوق ها در این تاریخ با همین روز در سال گذشته، می توان دریافت 
تاریخ در  به نسبت همین  که در مجموع  صندوق های سرمایه گذاری 
سال گذشته، 27 درصد به ورودی و همچنین 54 درصد به خروجی 

سرمایه شان افزوده شده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

 www.irasam.ir 

اطلاعات معاملات بازار بدهی

بازار  در  بدهی  اوراق  معاملات  ارزش  مهر  ماه 1403  معاملات 21  در 
امروز 14.669 میلیارد ریال بوده است. بیشترین افزایش قیمت نسبت 
)تابان11(  فارس   فردا  تابان  اجاره  اوراق  را  گذشته  معاملاتی  روز  به 
همچنین،  داشت.  درصد   0.87 میزان  به  ریال   1.022.160 قیمت  با 
بیشترین کاهش قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته را اوراق مرابحه 
عام دولت )اراد175( با قیمت 886.250 ریال و به میزان 4.84- درصد 

داشت.

 آخرین اخبار و تازه ترین
 تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد 

 دنبال کنید
WWW.JAHANEGHTESAD.COM

طرحی ویژه کسب وکارهای خرد در بانک قرض الحسنه 
مهر ایران اجرا می شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی قرض الحسنه، در راستای 
پیاده سازی طرح ویژه کسب وکارهای خرد و به منظور 
این  هم اندیشی و بررسی عملکرد استان های فعال در 
ازگلی«  »مصطفی  حضور  با  روزه  دو  نشستی  بخش، 
عضو هیأت مدیره، »احمدرضا کریمی« معاون شعب و 
بازاریابی و همچنین تعدادی از رؤسای دوایر ستادی در 

شهر مشهد مقدس برگزار شد.
پیاده سازی طرح مذکور به منظور کمک به برنامه ریزی 
و  مشتریان  ذائقه  با  مناسب  محصولات  طراحی  برای 
متناسب با جغرافیای هر استان در طراحی محصول، از 

اهداف این نشست بوده است.
و  درست  اجرای  بر  تأکید  با  »ازگلی«  مراسم،  این  در 
کسب وکارهای  وسعت  کرد:  بیان  پروژه  این  صحیح  
این  تدریجی  صورت  به  باید  و  است  زیاد  بسیار  خرد 
پروژه را توسعه داد و در صورت موفقیت طرح، آن را به 

همه استان های کشور تعمیم داد.
وی ادامه داد: در فاز اول اجرای طرح، هر استان باید 
بر کسب وکار محلی آن استان و ظرفیت های جغرافیایی 
را  آن  با  متناسب  محصولاتی  و  کند  تمرکز  استان 

در  دانش«  »بانک  تهیه  با  و  کند  پیشنهاد  و  طراحی 
آینده، آن را در اختیار دیگر استان ها قرار دهد.

ایران  مهر  قرض الحسنه  بانک  مدیره  هیأت  عضو 
ناموفقی  تجربه  مسیر  این  در  چنانچه  کرد:  تصریح 
و  داده  تشکیل  را  ما  دانش  از  بخشی  شود،  دیده  هم 
با  گیرد.ازگلی  قرار  بازبینی  مورد  ناموفق  ایده های  باید 

اشاره به ظرفیت پلتفرم های بازاریابی به عنوان ابزاری 
این مدل ها می توانند  پیشبرد طرح گفت:  در  کاربردی 
این حوزه وارد شوند و ضمن  به صورت تخصصی در 
نیز  را  آن  انجام  فرآیند  طرح،  اجرای  کیفیت  افزایش 

تسریع بخشند.
در  مشتریان  به  کارتخوان  دستگاه های  تخصیص  وی 

اجرای این طرح را مهم برشمرد و افزود: دستگاه های 
تخصیص داده شده باید با دقت مورد تجزیه و تحلیل 
قرار گیرند و کیفی سازی آن ها باید همواره مدنظر باشند

را  بازاریابی  نخست  اولویت  بانک،  مدیره  هیأت  عضو 
پرداختن به کسب وکارهای دارای زنجیره ارزش بیشتر 
افزود: پیگیری این زنجیره ارزش، علاوه بر  دانست و 
افزایش ماندگاری پول، زحمات همکاران را در این مسیر 
کسب وکارهایی  به  است  بهتر  بنابراین  می کند  تثبیت 

پرداخته شود که زنجیره ارزش کامل تری دارند.
بررسی اطلاعات نادرست مشتریان در این طرح

از  قدردانی  ضمن  »کریمی«  مراسم  این  ادامه  در 
بررسی عملکرد  این بخش گفت:  در  فعال  استان های 
گذاشتن  اشتراک  به  و  مستمر  به صورت  استان ها 
رو  پیش   مسیر  کردن  هموار  در  شده،  کسب  تجارب 
بسیار حائز اهمیت است.وی ادامه داد: باید طرح ویژه 
و  قدیمی  مشتریان  بخش  دو  در  خرد  کسب وکارهای 
جدید به صورت همزمان و با جدیت پیگیری شود؛ چرا 
که می تواند در سیاست های کلان بانک در آینده بسیار 
کسی  بر  پروژه  این  اهمیت  افزود:  باشد.کریمی  مؤثر 
مجریان  عنوان  به  استان ها  عملکرد  و  نیست  پوشیده 

طرح بسیار مهم است.

اجرای طرحی ویژه کسب وکارهای خرد در نخستین بانك قرض الحسنه کشور

بانک پارسیان در راستای عمل به تعهدات و تکالیف قانونی، طی نیمه نخست 
سال جاری ۲9 هزار و ۳۸۵ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه در بخش های 
ازدواج، فرزندآوری، اشتغال زایی، مسکن محرومین، خودرو بنیاد شهید و امور 
ایثارگران و رفع احتیاجات ضروری به متقاضیان و نیازمندان از طریق صندوق 

قرض الحسنه بانک پارسیان پرداخت کرده است.
ازدواج  تسهیلات  پرداخت  زمینه  در  برتر  بانک های  زمره  در  که  بانک  این 
راستای  در  پایان شهریورماه ۱۴۰۳،  تا  امسال  ابتدای  از  است  فرزندآوری  و 
با  جوانان،  ازدواج  تسهیل  و  آن  تشکیل  به  کمک  و  خانواده  بنیان  تحکیم 
جوان  هزار  چهار  ازدواج،  تسهیلات  ریال  میلیارد  هزار   ۱۳ از  بیش  پرداخت 
ایرانی را به خانه بخت فرستاد و به  منظور اجرای قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت و رفع موانع و دغدغه معیشتی خانواده ها در فرزندآوری، تعداد 

۶،۳۷۳ فقره وام فرزندآوری به مبلغ ۴،۸۶۱ میلیارد ریال پرداخت کرد.
همچنین این بانک در راستای توسعه عدالت اجتماعی و ارتقای رفاه و امنیت 

اقتصادی اقشار جامعه و با توجه به اهمیت توسعه اشتغال زایی و کاهش نرخ 
بیکاری در روستاها و مناطق کم برخوردار در مدت یادشده این بانک قریب به 
۳،۳۶۵ میلیارد ریال تسهیلات اشتغال به تعداد۲،۶۶۲ نفر از مشمولان طرح 
خمینی  امام  امداد  کمیته  مددجویان  و  برکت  بنیاد  اجتماع محور  اشتغال زایی 
)ره( ارائه داده است.کمک به تأمین مسکن نیازمندان و محرومان نیز همواره 
یادشده  و در مدت  بوده  پارسیان  بانک  در دستور کار صندوق قرض الحسنه 
بانک پارسیان بیش از ۳۴۱ میلیارد ریال وام قرض الحسنه تعمیر/ودیعه مسکن 
به مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( ، سازمان بهزیستی و افراد تحت 

پوشش بنیاد شهید و ایثارگران پرداخت کرده است.
این بانک در راستای حمایت از خانواده معزز شهدا و ایثارگران نیز در چهار ماه 
ابتدایی سال مبلغ ۳۷ میلیارد ریال تسهیلات خرید خودرو داخلی به افرادی که 

در سال گذشته قادر به دریافت وام خود نبوده اند پرداخت کرده است.
همچنین بانک پارسیان به  منظور تأمین نیازهای ضروری و درمانی نیازمندان 

در مدت یاد شده، تعداد ۸،۱۸9 فقره تسهیلات قرض الحسنه رفع احتیاجات به 
مبلغ بیش از ۷،۵9۰ میلیارد ریال به متقاضیان پرداخت کرده است.

گفتنی است بانک پارسیان به عنوان یکی از بانک های پیشرو در توسعه اقتصادی 
مالی طرح های کلان  تأمین  در  مشارکت  بر  جامعه، علاوه  در  رفاه  ایجاد  و 
اقتصادی کشور همواره تلاش کرده است با پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
موردنیاز بتواند در بهبود و کمک به نیازمندان کشور نقش آفرینی کند. در همین 
راستا، این بانک با هدف گسترش فرهنگ قرض الحسنه و احیای درست مبانی 
در  مؤثرتر  نقش آفرینی  و همچنین  ایران  بانکداری  نظام  در  اسلامی  اقتصاد  
قرض الحسنه  صندوق  تأسیس  به  اقدام  خود،  اجتماعی  مسئولیت های  حوزه 
تأمین  نیت  با  و  خیرخواهانه  اهداف  با  بانک  این  قرض الحسنه  کرد.صندوق 
نقدینگی برای رفع نیازهای ضروری اقشار آسیب پذیر و با دو رسالت اساسی؛ 
توسعه عدالت اجتماعی و محرومیت زدایی در بانک پارسیان راه اندازی گردید 

که در راستای حرکت به سوی عملیات بانکداری اسلامی قدم برمی دارد

 آخرین آمار از تعداد کاربران استفاده کننده از »سپینو«، از اعتماد بیش از 
۳۰۰ هزار نفر به بانک دیجیتال سپهر در یک ماه گذشته خبر می دهد.

متقاضیان  تعداد  ایران،  صادرات  بانک  روابط عمومی  گزارش  به 
این  از  بهره برداری  آغاز  زمان  از  سپهر  دیجیتال  بانک  از  استفاده کننده 
نفر رسید و متقاضیان  از ۳۰۰ هزار  به بیش  اخیر،  اپلیکیشن در یک ماه 
با استفاده از این ابزار نوین، انواع خدمات متنوع غیرحضوری بانکی را از 

اپلیکیشن و بدون نیاز به حضور در شعبه دریافت می کنند.
روی  بر  پرداخت  نوین  سرویس های  و  بانکی  جدید  خدمات  ارائه  روند 
اپلیکیشن سپینو ادامه دارد به طوری که علاوه بر خدمات متداول دریافت 

جمله  از  بانک  غیرحضوری  درگاه های  سایر  طریق  از  که  پرداخت  و 
تسهیلات  دریافت  و  حساب  افتتاح  است،  دسترسی  قابل  نیز  همراه بانک 
ارز  پرداخت  شرکت ها،  از  اعتباری  خرید  حضوری،  غیر  صورت  به  خرد 
هزار   ۶۰ از  بیش  به  عراق  دینار  میلیارد   ۱۱ به  نزدیک  ارزش  به  اربعین 
پزشکان  داروسازان،  به  خدمات رسانی  برای  دکترلند  سامانه  ارائه  و  زائر 
از  در حساب سپهری،  نقدی  ۱۰ درصد خرید  بازگشت  با  دندانپزشکان  و 
به  آن  بهره برداری  آغاز  از  سپهر  دیجیتال  بانک  سپینو،  خدمات  جمله 

شمار می رود.
امکان دسترسی به چکنو، تسهیل امضای دیجیتال بدون نیاز به نرم افزار 

هامون، راه اندازی سامانه کهربا )NFC(، وکالتی کردن حساب  سپهری، 
با  معتبر  فروشگاه های  از  خرید  برای  تخفیف  شهر  گزینه  راه اندازی 
تخفیف ویژه و راه اندازی مکانیسم نوین خرید POLPAY برای اولین 
برای  ایران  صادرات  بانک  آتی  برنامه های  جمله  از  بانکی  نظام  در  بار 

اضافه کردن خدمات جدید به سپینو است.
ثبت نام  و  غیرحضوری  حساب  افتتاح  ضمن  سپینو،  نصب   با  متقاضیان 
برای تسهیلات خرد تا سقف ۳۰۰ میلیون تومان متقاضی می تواند ضمن 
اعتبارسنجی  مراحل  کردن  و طی  معرفی ضامن  مدارک لازم،  بارگذاری 

خود و ضامن، درخواست دریافت تسهیلات را ثبت کند.

قـرارداد ۳۷۳ هـزار و ۵۸۲ واحـد نهضـت مـلی در بانـک مسـکن در قالـب 
۵۵ هـزار و ۶۶۷ پـروژه بـا اعتبـاری بالغ بر ۱۷۲ هـزار و 9۳۶ میلیـارد تومان 
)بـدون احتسـاب افزایـش تسـهیلات فوق تـا ۵۵۰ میلیـون تومـان( به امضا 

رسید
بـه گـزارش پایـگاه خبـری بانک مسـکن - هیبنـا ؛ از ابتدای طـرح نهضت 
مـلی مسـکن تـا هفدهـم مهرمـاه ۱۴۰۳، مجموعـاً ۵۲۳ هـزار و ۱9۰ واحد 
مسـکونی در قالب 9۵ هزار و ۱۴۴ پروژه از سـوی اداره کل راه و شهرسازی، 
اجـرایی فرمـان  بنیـاد مسـکن، شـرکت عمـران شـهرهای جدیـد، سـتاد 
امـام)ره(، سـازمان همیـاری شـهرداری ها، صنـدوق مسـکن،  قـرارگاه امـام 

حسـن)ع(، سـازمان صداوسیمـا، اتاق تعـاون ایـران، وزارت آموزش وپرورش، 
وزارت جهـاد کشـاورزی و خودمالکان شـهری و روسـتایی به بانک مسـکن 

معـرفی شـده اسـت کـه ۲۸ درصد از ایـن واحدهـا خودمالک هسـتند
ایـن بانـک تـا آغاز شـهریورماه سـال جـاری، از مجمـوع مبلغ تأمیـن اعتبار 
پروژه هـای نهضـت مـلی مسـکن در کل شـبکه بانـکی کشـور بـه تنهـایی 
بیـش از ۱۰۷ هـزار میلیـارد تومـان بـه عنـوان سهم الشـرکه بـه سـازندگان 
پروژه هـا پرداخـت کـرده اسـت کـه در نـوع خـود بی نظیـر و قریـب بـه ۷۰ 

درصـد از پرداخـتی کل نظـام بانکی اسـت
تاکنـون ۶۰ هـزار و 9۷ واحـد مسـکونی نهضـت مـلی در بانـک مسـکن به 

بهره بـرداری و فـروش اقسـاطی رسیده اسـت کـه بالاترین عملکـرد در کل 
شـبکه بانـکی بـوده و رونـد فوق بـا جدیـت پیگیری می شـود

شـایان ذکـر اسـت سـهمیه بانـک مسـکن در سـه سـال اول اجـرای ایـن 
طـرح، بالغ بـر ۲۵9 همـت بـوده اسـت که بـه رغم سـهم حـدود ۳ درصدی 
ایـن بانک از کل سـپرده های شـبکه بانکی کشـور، با سـهمیه بیـش از۵/۱۸ 
درصـد از نهضت ملی مسـکن بیشـترین سـهمیه را در میان تمـام بانک های 
کشـور داشـته اسـت.عملکرد تاثیرگـذار ایـن بانـک در پرداخـت تسـهیلات 
نهضـت ملی مسـکن نشـان از همت مضاعـف، جهت گیری مسـئولانه و کار 

جهـادی برای خانه دار شـدن مـردم دارد

در اقـدامی فرهنـگی و اجتمـاعی، کتابخانـه روسـتای 
کـوزره بـا حمایـت بانـک پاسـارگاد افتتـاح شـد. افتتاح 
روسـتا،  فرهنـگی  قطـب  عنـوان  بـه  کتابخانـه  ایـن 
فرصـتی ارزشـمند بـرای دسـترسی اهـالی بـه منابـع 

دانـش و اطلاعـات فراهـم کـرده اسـت
بـه گـزارش روابط عمـومی بانک پاسـارگاد، ایـن بانک 
در اقـدامی ارزشـمند و با هـدف ترویج فرهنـگ مطالعه 
و کتابخـوانی، کتابخانـه روسـتای کـوزره را افتتاح کرد. 
ایـن کتابخانـه با مسـاحت ۲۰۰ مترمربـع و ۲۰ مترمربع 
دسـترسی  بـرای  مرکـزی  به عنـوان  محوطه سـازی، 
اهـالی روسـتا به منابـع اطلاعـاتی و غنی سـازی اوقات 
فراغـت هم وطنـان منطقـه راه انـدازی شـده کـه در آن 
فضـایی به عنـوان دارالقـرآن بـه منظـور توسـعه دانـش 

دیـنی و قـرآنی نیـز پیش بینی شـده اسـت
در ایـن مراسـم دکتـر مجیـد قاسـمی مدیرعامـل بانک 
پاسـارگاد صحبت هـای خـود را بـا تقدیـم احتـرام بـه 
مسـئولان و مقامـات حاضـر و اهـالی محترم روسـتای 
کـوزره آغـاز کردنـد و بـا بیان تجـارب خود بـه اهمیت 

مطالعـه اشـاره فرمودند.
دکتـر قاسـمی بـا بیـان این سـوال کـه در حـال حاضر 
»چـه میـزان فرزنـدان خـود را نسـبت به زبـان فارسی 
درسـت آمـوزش داده و تربیـت کرده ایـم؟«، بـه اهمیت 
ایـن موضـوع تاکید داشـتند و با اشـاره به وجـود مفاخر 
بـزرگ و بی نظیـر ادبی دنیـا هم چـون حافـظ، سـعدی، 
و  فـارسی  ادبیـات  صحیـح  آمـوزش  و...،  فـردوسی 
درسـت نویسی را امـری مهـم بـر شـمردند. همچنیـن 

در ادامـه بـه مفاهیـم ارزنـده معنـوی موجـود در ادبیات 
فـارسی اشـاره کردنـد کـه باید مـورد توجه قـرار گیرند

دکتـر قاسـمی در ادامـه گفـت: اگـر کتابخانه بـه خوبی 
اداره شـود و بتوانـد ارتبـاط مناسـبی بـا جوانـان برقـرار 
کنـد می توانـد محیـطی بـرای یادگیری و رفـع بسیاری 
از مشـکلات دانش آمـوزان باشـد و موجـب پیشـرفت و 

فرهنگ سـازی گـردد
مدیرعامـل بانـک پاسـارگاد در ادامه بـه اهمیت انتخاب 
کتـاب و محتـوای آن پرداخـت و تاکیـد داشـت کـه هر 
کتـابی هـم نبایـد در اختیار فرزنـدان ما قرار گیـرد و در 
ایـن مورد افـزود: کتـاب و مطالعه می تواند انسـان را به 
سـمت معنویـت هدایـت کنـد و یـا از معنویـت دورکند. 
خودمـان،  تاریـخ  و  دیـن  ادبیـات،  در  باشـد  یادمـان 

دنیـایی از معرفـت وجود دارد که باید بیشـتر مورد توجه 
قـرار گیـرد. فرزنـدان مـا بایـد طـوری تربیت شـوند که 
به سرنوشـت کشورشـان متعهد باشـند و خود را مسئول 
احسـاس کنند. مسـئولین محتـرم کتابخانه هـا می توانند 
بـا ترویـج اشـعار مهـم فرهنگی کـه سرشـار از درس و 
معرفـت هسـتند، مسـائل مهـمی را به فرزندان و نسـل 

جـوان منتقـل و آن هـا را آمـوزش دهند
وی بـا بیـان اینکه قرآن درس زندگی اسـت و یادگیری 
آن مـا را تبدیـل بـه بزرگتریـن ملـت دنیا خواهـد کرد، 
محیـط کتابخانـه را محـل مناسـبی بـرای آمـوزش و 
حفـظ قـرآن دانسـت و گفـت: فرزنـدانی کـه در محیط 
ایـن کتابخانـه آمـوزش ببیننـد و حافظ جز ءهـای قرآن 
شـوند مورد تشـویق قـرار خواهنـد گرفـت و در صورتی 

ایشـان  ادامـه تحصیـل  کـه حافـظ کل قـرآن شـوند 
تـا مقطـع دکتـری مـورد حمایـت بانـک خواهـد بـود. 
همچنیـن بـه ازای هـر ۱۰ فرزنـدی کـه حافـظ یـک 
جـزء قـرآن شـوند، کتابخانـه جدیدی در منطقـه احداث 

کرد خواهیـم 
دکتـر قاسـمی در پایان با اشـاره به رضوی بـودن بانک 
پاسـارگاد بـا قرائـت صلـوات خاصـه امـام رضـا )ع( به 

صحبت هـای خود پایـان داد
گفتـنی اسـت آیین افتتـاح این کتابخانه در روز ۵ شـنبه 
۱9مهرمـاه۱۴۰۳ بـا حضـور جنـاب آقـای دکتـر مجیـد 
قاسـمی مدیرعامـل بانـک پاسـارگاد، جناب آقـای دکتر 
نماینـده مـردم شهرسـتان همـدان در  بابـایی  حـاجی 
مجلـس شـورای اسلامی، جنـاب آقـای دکتر سیـد باقر 
میرعبداللـهی معـاون برنامه ریـزی، پژوهـش و فنـاوری 
اطلاعـات نهـاد کتابخانه هـای عمـومی کشـور، جنـاب 
آقـای سید جـواد معیـنی سرپرسـت نهـاد کتابخانه های 
بانـک  مدیـران  از  جمـعی  همـدان،  اسـتان  عمـومی 
برگـزار  کـوزره  روسـتای  محتـرم  اهـالی  و  پاسـارگاد 
گردیـد. ایـن تنهـا پـروژه افتتاح شـده در ایـن روز نبود 
و بانـک پاسـارگاد علاوه بـر ایـن کتابخانـه، ۲ کتابخانه 
اسـتان همـدان  توانـه و ده پیـاز  دیگـر در روسـتاهای 
افتتـاح کـرد و کلنـگ آغـاز عملیـات احـداث مجتمـع 
آمـوزشی دارالفنـون را در شهرسـتان نهاونـد بـر زمیـن 
زد. بدیـن ترتیـب ایـن بانـک در مجمـوع ۲۲ کتابخانـه 
در مناطـق مختلـف کشـور سـاخته و بـه مـردم عزیـز 

کشـورمان تقدیـم کرده اسـت

ام بلند بانك پارسیان درکاهش دغدغه های ازدواج جوانان و معیشت خانواده ها

۳۰ روز ۳۰۰ هزار نصب سپینو

امضای قرارداد ۳۷۳ هزار و ۵۸۲ واحد نهضت ملی در بانك مسکن

 ساخت کتابخانه روستای کوزره توسط بانك پاسارگاد
 گامی مهم در توسعه فرهنگی استان همدان
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با ورود هوش مصنوعی
صدها ناظر محتوا در تیک تاک اخراج 

می شوند
رصد  در  مصنوعی  از هوش  استفاده  برای  اقدام  با  تیک تاک  اجتماعی  شبکه 

محتوا، صدها کارمند جهانی خود را اخراج می کند.
به گزارش ایسنا، دو منبع آگاه به رویترز گفتند: بیش از ۷۰۰ شغل در مالزی 
حذف شده است. شرکت چینی بایت دنس که مالک تیک تاک است، بعدا شفاف 

سازی کرد و توضیح داد کمتر از ۵۰۰ شغل در این کشور تعدیل شده است.
به گفته منابع آگاه، این کارمندان که اکثر آنها در فعالیت های نظارت بر محتوا 

در تیک تاک مشغول بودند، از طریق ایمیل، از اخراج خود مطلع شدند.
راستای  در  کرد  اعلام  و  تایید  را  اخراج ها  این  رویترز،  به  پاسخ  در  تیک تاک 
برنامه بهبود فعالیت های نظارت بر محتوا، چند صد کارمند این شرکت در سطح 

جهانی تعدیل خواهند شد.
بر  نظارت  برای  را  انسانی  ناظران  و  خودکار  شناسایی  از  ترکیبی  تیک تاک، 

محتوای ارسال شده در این پلتفرم به کار می گیرد.
هزار   ۱۱۰ از  بیش  اکنون  دنس  بایت  تیک تاک،  سایت  وب  اطلاعات  طبق 
کارمند در بیش از ۲۰۰ شهر جهان دارد. این شرکت فناوری همچنین سرگرم 
برنامه ریزی برای کاهش بیشتر هزینه در ماه آینده است زیرا قصد دارد بخشی 
از فعالیت های منطقه ای خود را یکپارچه کند. سخنگوی تیک تاک در بیانیه ای 
گفت: ما این تغییرات را در راستای اقدامات برای تحکیم بیشتر مدل عملیات 

جهانی خود برای نظارت بر محتوا انجام می دهیم.
اعتماد  در  جهانی  در سطح  دلار  میلیارد  دو  امسال،  دارد  انتظار  این شرکت  
به  کرد؛  خواهد  ادامه  خود  کارآیی  بهبود  به  و  کند  گذاری  سرمایه  ایمنی،  و 
طوری که اکنون ۸۰ درصد از محتوای نقض کننده سیاست های این پلتفرم با 

فناوری های اتومات، حذف می شوند.
این اخراج ها در شرایطی اعلام شد که شرکت های فناوری جهانی در مالزی، 
تحت فشار رگولاتوری قرار گرفته اند و دولت این کشور برای مبارزه با جرایم 
مجوز  تا  است  داده  مهلت  ژانویه  تا  اجتماعی  به شرکت های شبکه  سایبری، 

فعالیت دریافت کنند.
مضر  محتوای  شدید  افزایش  امسال،  اوایل  مالزی  رویترز،  گزارش  اساس  بر 
تیک تاک  جمله  از  فناوری  شرکت های  از  و  کرد  گزارش  را  اجتماعی  شبکه 

خواست تا نظارت بر محتوا در پلتفرم هایشان خود را مضاعف کنند.

 کوچه های بی نام و نشان و خانه های
 بی پلاک معضل اصلی اداره پست اردستان

و  پستی  کد  نبود  گفت:  اردستان  پست شهرستان  اداره  رئیس  ایسنا/اصفهان 
نداشتن تابلو نام کوچه و خیابان ها در سطح شهرستان معضل اصلی نیروهای 

اداره پست اردستان است.
بزرگ ترین  از  یکی  پست  کرد:  اظهار  ایسنا،  با  گفت وگو  در  جعفری  مهدی 
نهادهای اجتماعی بازمانده از ادوار گذشته در ایران است که قدمتی ۳۰۰۰ ساله 
دارد و اکنون با پیشرفت و گسترش فناوری های دیجیتال رقبای جدیدی را در 
کنار خود می بیند.وی با بیان اینکه اعتماد و اطمینان خاطر مردم به کارکنان 
پست، پشتوانه ای محکم برای این شبکه به شمار می رود که هیچ سازمان و یا 
دستگاهی تاکنون از آن برخوردار نبوده است، افزود: در این شهرستان در حال 
حاضر یک دفتر مرکز در شهر اردستان، دو دفتر در شهرهای زواره و مهاباد، 
و  موغار  روستاهای  در  روستایی  توزیع  نمایندگی  و شش  پیشخوان  دفتر  دو 
نیسیان، امیران، امیدیه و تلک آباد فعالیت می کنند.رئیس اداره پست شهرستان 
اردستان با اشاره به اینکه در یک سال گذشته حدود ۱۱۲ هزار مرسوله وارد 
شهرستان اردستان شده و نیروهای اداره پست برای توزیع به ۱۰۸ هزار مکان 
تردد داشتند، گفت: از مجموع مرسوله هایی که وارد شهرستان شده است ۶۱ 
هزار مرسوله در شهر اردستان، حدود ۱۸ هزار در روستاهای شهرستان و مابقی 

آنها در شهرهای زواره و مهاباد توزیع شده است.
جعفری تصریح کرد: مرسولاتی که وارد شهرستان اردستان شده است نسبت به 
مدت سال گذشته حدود ۱۰ درصد افزایش پیدا کرده است که حاصله از رونق 
فروشگاه های اینترنتی بوده است زیرا بیش از ۷۰ موضوع مرسولات پستی که 

وارد شهرستان شده خریدهای اینترنتی است.
وی با بیان اینکه تعرفه های خدمات پست حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد بستگی به 
حجم و وزن ابعاد افزایش داشته است، گفت: یک مرسوله ای که وارد شهرستان 
ولی  به مقصد می رسد  روز  نقاط شهری همان  توزیع  برای  اردستان می شود 
نهایتاً یک روز زمان  به دلیل گستردگی جغرافیایی و فاصله مناطق روستای 
نام کوچه و  تابلو  نبود کد پستی و نداشتن  اردستان  اداره پست  می برد.رئیس 
خیابان ها در سطح شهرستان را معضل نیروهای این اداره عنوان کرد و گفت: 
بسیاری از شهرک های جدید که طی ۱۰ تا ۱۵ سال گذشته در سطح شهرستان 
جانمایی شده فاقد نام و نشانی هستند و همکاران ما برای توزیع مرسوله ها با 
مشکلات زیادی مواجه هستند. از مدیران شهری و دهیاران درخواست داریم 
نسبت به پلاک بندی و نصب کد پستی خیابان و کوچه های شهر و روستای 
خود اقدام کنند.جعفری اتلاف وقت و سوخت و کندی روال کار را از مشکلات 
کرد:  اضافه  و  کرد  عنوان  مرسوله ها  توزیع کنندگان  برای  پستی  پلاک  نبود 
هرچند در شرایط کنونی مأموران پست بر اساس آدرس یابی سنتی، پرس و جو 
از اهالی محل و نشانه ها گذاری های خودشان، عمل می کنند، اما نبود کدپستی 
و نداشتن تابلو کوچه ها در زمان حادثه ای برای آتش نشانان و حتی اورژانس نیز 

مشکلاتی را به وجود می آورد که شاید جبران ناپذیر باشد.

هوش مصنوعی کارمندان تیک تاک را بیکار 
می کند

تیک تاک صدها نفر از کارمندان خود در سراسر جهان را اخراج می کند که 
شامل کارمندان مقر این شرکت در مالزی نیز می شود.

شبکه  که  است  درحالی  این  رویترز،  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
برای  مصنوعی  هوش  از  استفاده  روی  بیشتر  را  خود  تمرکز  چینی  اجتماعی 
بازبینی با هوش مصنوعی به کار می گیرد.ابتدا به گفته ۲ منبع آگاه فاش شد 
حدود ۷۰۰ کارمند تیک تاک در مالزی اخراج شده اند اما اپ چینی بعدا شفاف 
سازی و اعلام کرد کمتر از ۵۰۰ کارمند در این کشور شغل خود را از دست 
داده اند.این کارمندان که بیشتر آنها در بخش عملیات های بازبینی محتوای 
با  خود  اخراج  از  ایمیل  طریق  از  چهارشنبه  روز  کردند،  می  فعالیت  شرکت 
خبر شدند.تیک تاک در واکنش به پرسش های خبرگزاری رویترز نیز اخراج 
کارمندان را تایید و اعلام کرد طبق یک برنامه وسیع تر برای ارتقای عملیات 
های بازبینی و پیش بینی ها، چند صد کارمند در سراسر جهان شغل خود را از 
دست می دهند.اپ اشتراک گذاری ویدئوی چینی از ترکیب ردیابی خودکار و 
بازبین های انسانی برای بررسی محتوای پست شده در پلتفرمش استفاده می 
کند. بایت دنس بیش از ۱۱۰ هزار کارمند در بیش از ۲۰۰ شهر سراسر جهان 
دارد.همچنین این شرکت قصد دارد ماه آینده نیروهای بیشتری را اخراج کند 
زیرا سعی دارد برخی از عملیات های منطقه ای خود را یکپارچه کند.پیش بینی 
می شود تیک تاک در سال جاری میلادی ۲ میلیارد دلار در بخش های اعتماد 
و ایمنی سرمایه گذاری کند و همچنان بهره وری خود را ارتقا دهد زیرا هم 
اکنون ۸۰ درصد محتوای ناقض قوانین پلتفرم به وسیله فناوری های خودکار 

حذف می شوند.

دستگاه  خدمات  درصد   ۵۰ مسئولان،  اعلام  براساس 
و  تاییدیه  گواهی،  مجوز،  ارائه  نوع  از  اجرایی  های 
عناوین مشابه است، بنابراین حکمرانی صدور مجوزها و 
الکترونیکی سازی حداکثری به منظور مدیریت و پایش 
صدور آنها از سه منظر زمان صدور، مدارک موردنیاز و 
فرآیندهای صدور و هزینه آنها در دستورکار قرار گرفت 
که تاکنون حدود ۶/9 میلیون درخواست واصل و حدود 

۵/۱ میلیون مجوز صنفی و دولتی صادر شده است.
کار،  و  کسب  مجوزهای  ملی  درگاه  ایسنا،  گزارش  به 
»هیأت  دبیرخانه  مدیریت  تحت  اینترنتی  بستری 
مقررات زدایی و بهبود محیط کسب  وکار« است که برای 
همه کسب وکارهای موجود در کشور، شرایط، مدارک، 
مجوزهای پیش نیاز، هزینه و زمان صدور مجوز را شفاف 
و قابل فهم ارائه می کند. این درگاه، تنها مرجع رسمی 
معرفی  و  کار  و  کسب  مجوزهای  صدور  شرایط  اعلام 
مرجع قانونی صادرکننده همه مجوزهای کسب و کارها 

در کشور محسوب می شود.  
کلی  سیاست های  اجرای  قانون   ۷ ماده  اساس  بر 
»هیأت  بعدی،  اصلاحات  و  اساسی  قانون   ۴۴ اصل 
مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار«، به ریاست 
وزیر امور اقتصادی و دارایی موظف است شرایط، مراحل 
و هزینه های صدور مجوزهای کسب و کار را شفاف و 
سهل کند تا هر شهروند بتواند در این سایت به راحتی از 
شرایط و مراحل دریافت مجوز کسب و کار مورد نظرش 
مطلع شود و در صورت درخواست، از درگاه تخصصی، 
مجوز مورد نظرش را به سهولت و در کوتاه ترین زمان 

ممکن، دریافت کند.
بهبود محیط  و  مقررات زدایی  دبیرخانه »هیأت  بنابراین 
بهبود  و  پایش  مطالعات،  ملی  مرکز  در  کار«  و  کسب  

محیط کسب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی مستقر 
است و راهبری و مدیریت »درگاه ملی مجوزهای کسب 
شرایط،  کردن  سهل  و  دارد  به عهده   را  کشور«  کار  و 
همه  مجوز  برای صدور  لازم  هزینه  و  زمان  و  مدارک 
کسب و کارها، معرفی مرجع اصلی صادرکننده مجوز هر 
کسب و کار، شفاف سازی شرایط، مدارک، زمان و هزینه 
راهنمایی  برای صدور مجوز همه کسب و کارها،  لازم 
مجوزو  صادرکننده  تخصصی  درگاه  به  وی  هدایت  و 
پشتیبانی و پیگیری دریافت مجوز موردنظر متقاضی در 
زمان اعلام شده و پیگیری قضایی درصورت عدم صدور 
مجوز بدون دلیل موجه از جمله کارکردهای اصلی درگاه 

مذکور است.  
آن  کارکردهای  و  درگاه  این  اهمیت  به  دلیل  به   
اردیبهشت ماه سال جاری اعلام شد که کسب و کارها 
باید حداکثر تا ۱۵ اردیبهشت شناسه یکتا دریافت کنند 

و آنهایی که حداکثر ۲ سال پس از اجرای قانون تسهیل 
صدور مجوزها، شناسه یکتا نداشته باشند از نظر قانونی، 

فاقد مجوز هستند.    
دیگر  ای  اطلاعیه  در  درگاه  این  چندماه  گذشت  با  اما 
ثبت  امکان   ۲۴/۵/۱۴۰۳ تاریخ   از  که  کرد  اعلام 
ملی  درگاه  در  توسعه  و  اصلاح  تمدید،  درخواست های 

مجوزهای کشور عملیاتی شده است.
در این راستا اخیرا گزارشی از آخرین دستاوردهای کشور 
در حوزه دولت الکترونیکی کشور توسط سازمان فناوری 
اطلاعات ایران ارائه شد که در به درگاه ملی مجوزهای 

کسب و کارها نیز توضیحاتی ارائه شده است.
رئیس  و  ارتباطات  وزیر  معاون  خوانساری-  محمد 
سازمان فناوری اطلاعات ایران درباره این درگاه اظهار 
خدمات  درصد   ۵۰ شده،  انجام  مطالعات  براساس  کرد: 
دستگاه های اجرایی از نوع ارائه مجوز، گواهی، تاییدیه 

و عناوین مشابه است.  
و  مجوزها  صدور  حکمرانی  بنابراین  افزود:  وی 
الکترونیکی سازی حداکثری به منظور مدیریت و پایش 
صدور آنها از سه منظر »زمان صدور«، »مدارک موردنیاز 
و فرآیندهای صدور« و »هزینه آنها« در دستورکار قرار 
گرفت که تاکنون حدود ۶/9 میلیون درخواست واصل و 
حدود ۵/۱ میلیون مجوز صنفی و دولتی صادر شده است.  
اعلام  رسمی  مرجع  تنها  درخواست  این  که  آنجایی  از 
مرجع  معرفی  و  کار  و  کسب  مجوزهای  صدور  شرایط 
در  کارها  و  کسب  مجوزهای  همه  صادرکننده  قانونی 
بهانه  به  مجوز  نکردن  صادر  می شود،  محسوب  کشور 
بازار، محدودیت ظرفیت، حدود صنفی، فاصله یا  اشباع 

هر بهانه دیگری تخلف است.
امور  مدیرکل   - دسینه  مهدی  اخیرا  که  موضوعی 
با تأکید بر  اقتصادی و دارایی هرمزگان به آن اشاره و 
این موضوع که دستگاه های صادرکننده مجوز موظف 
به رعایت قانون در اعطای مجوزها هستند تصریح کرد: 
مواردی از قبیل مطالبه شرط، مدرک یا هزینه ای بیشتر 
متقاضی  از  شده  اعلام  مجوزها  ملی  درگاه  در  آنچه  از 
مجوز، مطالبه مجوز کاغذی از فردی که شناسه یکتا دارد 
بانک اطلاعات کسب وکار هست، فراخوان  و نامش در 
صادر  مدارک،  تحویل  برای  مجوز  متقاضی  حضوری 
ظرفیت،  محدودیت  بازار،  اشباع  بهانه  به  مجوز  نکردن 
حدود صنفی، فاصله یا هر بهانه دیگری که در درگاه ملی 
بدون  متقاضی  درخواست  رد  است،  نشده  ذکر  مجوزها 
از  از متقاضی دریافت مجوز خارج  ارائه دلیل و ثبت نام 
درگاه ملی مجوزها جرم و یا تخلف محسوب می شود و 
مدیر دستگاه اجرایی باید به مرجع قانونی که در استان 

مشخص شده است پاسخگو باشد. 

چند میلیون مجوز در درگاه ملی مجوزها صادر شد؟

تولید بومی چمن آفریقایی با مصرف آب یک پنجم چمن های معمولییک شرکت دانش 
بنیان ایران موفق به تولید بومی چمن آفریقایی ژنوتیپ ۸۸ شده است که در مقایسه با 

گونه های رایج چمن میزان مصرف آب را تا یک پنجم کاهش می دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، زمانی، مدیر عامل شرکت دانش بنیان پایامنظر زنده رود با بیان اینکه کشور 
ایران با قرارگیری در اقلیم خشک و نیمه خشک و کمبود شدید منابع آبی در سال های 
اخیر، در زمینه احداث و نگهداری فضای سبز شهری با مشکلات متعددی روبرو شده 
است، گفت: از جمله دلایل این مشکلات استفاده از الگوهای منظرسازی مناطقی با 
آب وهوای معتدل و پرباران )اروپا و آمریکا(، پهنه های گسترده چمن کاری شده در کنار 
سیستم آبیاری ناکارآمد است. از سوی دیگر، ایران در سال های اخیر با کاهش شدید 
بارندگی ها مواجه بوده است. کاهش بارش ها و برداشت های بی رویه از آب های سطحی 
و زیر سطحی موجب شده رودهای بزرگ و کوچک در کشور یا خشک شده اند یا در 
حال خشک شدن هستند؛ بنابراین، محدودیت منابع آب باید به طورجدی در محور توجه 

سیاستمداران و برنامه ریزان قرار گیرد.
وی ادامه داد: از سوی دیگر، در سالهای اخیر به منظور جلوگیری از آلودگی هوا و ایجاد 
محیط زیست مناسب، نیاز شدیدی به توسعه فضای سبز در داخل و حومه شهرها 
احساس شده که این امر محل مصرف جدیدی برای آب به وجود آورده است. تخصیص 
آب برای ایجاد فضای سبز، خصوصا در مناطق خشک و نیمه خشک با مشکلاتی جدی 
روبرو است، چون در این مناطق، منابع آب شدیدا محدود بوده و اختصاص آب به فضای 
سبز در رقابت شدیدی با سایر موارد مصرف چون کشاورزی، صنعت و حتی شرب 
است؛ بنابراین آب اختصاص یافته به آبیاری فضای سبز دارای ارزش زیادی بوده و باید 
به صورت بهینه و با راندمان زیاد مورد استفاده قرارگیرد؛ لذا ارائه یک الگوی مناسب 
طراحی مانند منظرسازی کم نیاز به آب )Xeriscaping( و استفاده از گیاهان بومی ، 
سازگار و مقاوم به خشکی به منظور مدیریت صحیح پروژه های طراحی فضای سبز امری 

اجتناب ناپذیر به نظر می رسد.
به گفته او، شرکت دانش بنیان پایامنظر زنده رود باهدف طراحی فضاهای سبز با تکیه بر 
اصول منظرسازی کم نیاز به آب و تکثیر گیاهان بومی در جهت رسیدن به توسعه پایدار 

شروع به فعالیت کرده است.
وی خاطرنشان کرد: با استفاده از منظرسازی کم نیاز به آب، مصرف آب ۱۵ تا ۶۰ درصد 
نسبت به روش متداول کاهش می یابد. هزینه های نگهداری سالانه در مناظر طراحی 
شده به روش Xeriscaping بین ۳۵ تا۶۵ درصد کاهش یافته است. این در حالی 
است که علاوه بر مدیریت منابع آبی و کاهش مصرف آب، هزینه نیروی انسانی، 
مصرف کود و سموم شیمیایی و درنتیجه آسیب های زیست محیطی نیز کاهش یافته 
است. همچنین تولید و کاربرد گیاهان بومی در فضای سبز موجب کاهش مصرف آب و 
جلوگیری از تعویض مکرر خاک باغچه ها با گل های فصلی شده و از خروج ارز به دلیل 
خرید بذرهای غیربومی جلوگیری می کند. بنابر اعلام موسسه تحقیقات ثبت و گواهی 
بذر و نهال در سه ماهه نخست سال گذشته ۷۶ هزار و ۸۰۰کیلوگرم بذر چمن به ارزش 

۳۳۲ هزار و ۶۰۰ یورو وارد کشور شده است.
زمانی در همین راستا به فعالیت های این شرکت که در چند بخش در حال انجام 

است، اشاره کرد و گفت: طراحی انواع مناظر براساس اصول منظرسازی کم نیاز به 
آب متناسب با کشور ایران، طراحی کاشت تخصصی محوطه های گوناگون متناسب 
با اقلیم هر منطقه، طراحی فضای سبز داخلی، تولید و عرضه گونه های گیاهی بومی 
و سازگار با شرایط نامساعد ازجمله خشکی، شوری، گرما و… به منظور استفاده در 
فضای سبز، تولید و عرضه انواع چمن های کم آب بر و مقاوم به شوری و مشاوره و 
آموزش تخصصی در زمینه نگهداری فضاهای سبز و گیاهان از فعالیت های شرکت 

دانش بنیان پایامنظر زنده رود است.
دانش  محصولات  از  ۸۸که  ژنوتیپ  آفریقایی  چمن  کاربردهایی  توضیح  در  زمانی 
بنیان این شرکت است گفت: چمن به عنوان اصلی ترین گیاه پوششی در طراحی و 
از   )  )  Cynodon dactylonآفریقایی چمن  دارد.  کاربرد  سبز  فضای  ایجاد 
پرکاربردترین چمن های گرمسیری در فضای سبز است. چمن آفریقایی به کم آبی، 
شوری، گرما و پاخوری بسیار مقاوم است. این چمن تراکم بالا و قدرت ترمیم پذیری 
بسیار خوبی دارد. خوشبختانه تنوع ژنتیکی مناسبی ازاین گونه در کشور وجود دارد. در 
این راستا، جمعیت های مختلف این گونه از نقاط مختلف کشور جمع آوری و پس از انجام 
آزمایشات متعدد، ژنوتیپ برتر انتخاب و بنام ژنوتیپ ۸۸ نام گذاری شد و در حال حاضر 

به عنوان محصول دانش بنیان در کشور ثبت شده است.
وی ادامه داد: چمن آفریقایی ژنوتیپ ۸۸ یک نوع چمن بومی است که دارای خصوصیات 
ظاهری مناسب از جمله رنگ، بافت و تراکم چمن که در مجموع چمن با کیفیت 
ظاهری و کاربردی بالا است. مشخصه مهم این نوع چمن، تحمل زیاد به تنش های 
خشکی و همچنین شوری، گرما و پاخوری است که در مقایسه با گونه های رایج چمن 
میزان مصرف آب را تا یک پنجم کاهش می دهد، ضمن اینکه در برابر شوری آب و 
خاک مقاومت از خود نشان می دهد؛ بنابراین جهت کاهش مصرف آب در فضاهای سبز 

شهری می تواند جایگزین مناسبی برای گونه های چمن رایج در کشور باشد.
به گفته او، حوزه کاربرد این محصول فضاهای سبز شهری، صنعتی، خانگی در مناطق 
گرمسیری و نیمه گرمسیری بوده که البته در مناطق سردسیری هم قابل استفاده است 
اما در این مناطق یک خزان کوتاه مدت دارد که در این زمان هم با توجه به رنگ خزان 

زیبا در ترکیب با سایر گیاهان موجب زیبایی فضای سبز می شود.
زمانی همچنین بر دستاوردهای مهم شرکت پایا منظر زنده رود متمرکز شد و گفت: این 
شرکت در سال ۱۴۰۳ موفق به دریافت جایزه مسابقه ملی فن استارز در نمایشگاه فن 
نما در بخش مدیریت شهری شد و در سال ۱۴۰۱ موفق به دریافت تأییدیه شرکت های 
دانش بنیان از نوع دو توسط معاونت علمی و فناوری و اقتصاد ریاست جمهوری برحسب 
 Cynodon  ۸۸ ژنوتیپ  آفریقایی  چمن  بانام  بومی  چمن  دانش بنیان  محصول 
dactylonچمن کم نیاز به آب( در حوزه فناوری زیستی، کشاورزی و صنایع غذایی 
شد.وی ادامه داد: در بخش تولید چمن تحقیقات چندین ساله دکتر اعتمادی به عنوان 
محصول دانش بنیان چمن بومی بانام چمن آفریقایی ژنوتیپ ۸۸ کم نیاز به آب در چهل 
و هشتمین رویداد ایده شو با موضوع محیط زیست و منابع طبیعی موفق به دریافت لوح 

تقدیر طرح ویژه رفع چالش های زیست محیطی اصفهان شد.
به گفته او، در بخش تحقیقات نیز فعالیت های دکتر رحیم امیری خواه )دکتری تولید 
و اصلاح گیاهان زینتی مدیر بخش تحقیق و توسعه( تحت نظارت دکتر نعمت الله 

اعتمادی منجر به تولید محصولی با عنوان چمن چمانواش بلند ابلق منتج شده که بسیار 
مقاوم به کم آبی است که به عنوان پوستر برتر پنجمین کنگره ملی و بین المللی گل ها 
و گیاهان زینتی در تاریخ ۲۲ تا ۲۴ شهریور سال ۱۴۰۱ در دانشگاه شیراز شناخته شده 

است.
مدیر شرکت دانش بنیان پایامنظر زنده رود، همچنین در خصوص زمینه کاری این 
شرکت و محصولات آن افزود: گیاهان بومی جزو میراث طبیعی یک کشور محسوب 
شده و سرمایه های ارزشمند آن به حساب می آیند که دامنه کاربردی گسترده ای نظیر 
ارزش زیباشناختی، صرفه اقتصادی و توانایی ذاتی در بهبود اکوسیستم دارند. این گیاهان 
شامل درختان، درختچه ها، گیاهان پوششی، گیاهان گل دار و غیره هستند. به طورکلی 
گیاهان به دلیل سازگاری طولانی مدت با شرایط محیطی هر منطقه دارای تحمل بالا 
به شرایط سخت هستند که می تواند در عرصه های فضای سبز کاربرد داشته باشد. لذا 
شرکت دانش بنیان پایامنظر زنده رود با کادری متخصص و بهره گیری از علم و تجربه 
در زمینه تکثیر و تولید انبوه گونه های بومی در حال انقراض و معرفی این گونه ها جهت 
کاربرد در عرصه های مختلف منظر در حال فعالیت است. از این رو، شرکت ما، برای 

اولین بار موفق به تولید درخت افرای کوهی یا کیکم شده است.
وی در توضیح عملکرد این گیاه گفت: درخت کیکم Montpellier maple با 
نام علمی Acer monspessulanum، یک گونه درختی خزان کننده بومی 
منطقه مدیترانه است که از جنوب غرب اروپا تا شمال آفریقا و کشورهای غرب آسیا از 
جمله ایران پراکنش دارد. عوامل اصلی تعیین کننده که در توزیع فعلی کیکم در طبیعت 
نقش دارند عبارتند از دمای فصلی، ارتفاع از سطح دریا، میانگین دمای سالانه، میانگین 
بارندگی سالانه و حداکثر دمای گرم ترین ماه سال. پراکنش این گونه در کشور در نواحی 
مختلف سلسله جبال زاگرس به عنوان گونه همراه با درخت بلوط و بنه و گاهی اوقات 
به صورت یک تیپ همراه با ارژن وجود دارد. این گونه بومی کشور به خوبی با تغییرات 
اقلیمی سازگار است و مقاومت بالایی در برابر خشکی دارد که این ویژگی بارز، آن را به 

درختی امیدوارکننده برای استفاده در مناظر شهری تبدیل کرده است.
وی ادامه داد: درخت داغداغان یکی از گونه های بومی با عمر طولانی است که در 
کشور دارای پراکنش مناسبی در مناطق مختلف شامل سلسله جبال زاگرس و البرز 
است. جنس داغداغان در جهان دارای ۶۰ ، ۷۰ گونه بوده و خاستگاه این گیاه نواحی 
مدیترانه، آمریکای شمالی، جنوب شرقی اروپا، خاور دور، قفقاز، مناطق مدیترانه  ای، 
شمال آفریقا و آسیای جنوب غربی است. در کشور، این گیاه متعلق به بخش کوهستانی 
ایران - تورانی و منطقه  زاگرسی و در استان های گرگان ، مازندران، گیلان، آذربایجان، 
کرمانشاه، لرستان، اصفهان، کهگیلویه و بویر احمد، چهارمحال و بختیاری، فارس، 
خراسان، سمنان و تهران پراکنش دارد. یکی از گونه های مهم این جنس درخت تا با 
نام علمی Celtis caucasica Willd.(( است. درخت تا گونه ای زیبا و مقاوم 
به خشکی است که دیرزیستی آن ممکن است به هزار سال برسد. این گونه از معدود 
گونه های بومی است که در چهار منطقه رویشی )جنگل های شمال ایران، ارسباران، 
زاگرس و ایرانی تورانی( به دلیل سازگاری بالا به شرایط سخت محیطی و مقاومت به 
آفات و امراض به صورت طبیعی رشد می کند. با این وجود، تاکنون استفاده گسترده از 

این گونه ارزشمند در فضاهای سبز صورت نگرفته است.

دستاورد دانش بنیان ها؛

تولید بومی چمن آفریقایی با مصرف آب یك پنجم چمن های معمولی

در نشست معاون علمی رییس جمهور با وزیر ورزش در زمینه ایجاد یک صندوق 
خطرپذیر برای سرمایه گذاری در صنعت فناوری ورزشی، ایجاد مراکز نوآوری و فناوری 

و حمایت از شکل گیری پارک فناوری ورزشی توافق شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، در نشست هم اندیشی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری و وزارت ورزش و جوانان که روز پنج شنبه در محل 
وزارت ورزش و جوانان برگزار شد، حسین افشین با ابراز خوشحالی از تشکیل این جلسه 
اظهار داشت: وزارت ورزش اولین وزارتخانه ای است که این نشست مشترک را برگزار 
می کنیم و این نشان می دهد که دکتر دنیامالی؛ وزیر ورزش توجه ویژه ای به موضوع 

علمی و اجرایی دارد. برای ما امیدوار کننده است که با حضور وزیر ورزش و جوانان 
بتوانیم اقدامات موثری در حوزه علم و فناوری ورزش و جوانان انجام دهیم.وی افزود: 
طی تحقیقاتی که انجام شد قبل از برگزاری این نشست متوجه شدیم که معاونت علمی 
و فناوری تا به حال در حوزه ورزش کاری انجام نداده و همکاری بین دو دستگاه صورت 
نگرفته است. هدف ما این است که موضوعات دانش بنیان و فناوری حوزه ورزش را 
ارتقا دهیم. این حوزه یک حوزه ترکیبی است و ورزش از چند علم تشکیل شده است. 
یکی از اتفاقات مهمی که رخ می دهد استفاده از هوش مصنوعی است که همه حرکات 

ورزشکاران را آنالیز می کند.

افشین خاطرنشان کرد: حوزه ورزش به لحاظ دانش بنیانی بسیار سخت است و نیاز به 
تحقیق و مطالعه زیاد دارد. امروزه از تهیه البسه تا تجهیزات نیاز به علم روز و فناوری 
داریم. معاونت علمی فناوری می تواند بازوی توانمند وزارتخانه ها باشد و این وظیفه را 

داریم که با تعامل با وزارت ورزش بتوانیم توسعه ورزش را رقم بزنیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور ادامه داد: نیروهای نخبه خوبی 
در کشور وجود دارد که از آنها می توانیم بهره بگیریم و با یک کار مشترک اقدامات 
مثبتی را رقم بزنیم. حوزه ورزش پتانسیل زیادی در کشور دارد. اقتدار یک کشور به 

ورزش است و با مدال آوری می توانیم عزت کشور را نشان دهیم.

برای  خود  کارمندان  حق  نقض  به  را  اپل  آمریکا  کار«  روابط  ملی  »شورای 
طرفداری از شرایط کاری بهتر متهم کرده است.

آژانس در شکایتی مدعی  این  انگجت،  از  نقل  به  به گزارش خبر گزاری مهر 
شده اپل به طور غیرقانونی یک کارمند را که از شبکه اجتماعی »اسلک« برای 
پشتیبانی از تغییرات محل کاری در این شرکت استفاده می کرد، اخراج کرده 
است. از سوی دیگر شورای ملی روابط کار به طور جداگانه اپل را به اجبار یک 

کارگر دیگر به حذف پستی در شبکه اجتماعی متهم کرده است.
توسط  که  دارد  میلادی   ۲۰۲۱ سال  به  مربوط  شکایتی  در  ریشه  پرونده  این 
»یانکه پریش« یکی از بنیانگذاران جنبش Apple Too ثبت شده بود. اپل 
در اکتبر همان سال پریش را به اتهام اشتراک گذاری اطلاعات محرمانه اخراج 

کرد. البته وی این اتهام را رد می کند.
برای  اجتماعی  شبکه  های  پست  و  اسلک  از  پریش  شده،  ثبت  طبق شکایت 

طرفداری از دورکاری دائم استفاده می کرد.
اشتراک  به  فناوری  شرکت  این  از  انتقادی  سرگشاده  های  نامه  همچنین  او 
گذاشت، همه پرسی درباره برابری دستمزد انجام داد و موارد تبعیض نژادی و 

جنسی در اپل را برشمرده بود.
طبق اطلاعات موجود سیاست های فعلی اپل اجازه نمی دهد کارمندان بدون 
اجازه مدیر، کانال اسلک ایجاد کنند. در عوض کارمندان باید نگرانی های خود 
افراد« در شرکت  یا یک گروه »پشتیبانی  به مدیریت  را  درباره محل کارشان 

منتقل کنند.

وکیل پریش در این باره می گوید: ما مشتاق آن هستیم که اپل را برای وضع 
قوانین غیرقانونی و اخراج کارمندان به دلیل فعالیت های محافظت شده توسط 
قانون و نقض دیگر حقوق مدنی در محل کار در دادگاه وادار به پاسخگویی کنیم

در مقابل، اپل این ادعاها را به چالش می کشد و گفت: ما همیشه به ایجاد و 
را  تمام نگرانی ها  ما  ایم.  بوده  حفظ یک محیط کاری مثبت و جمعی متعهد 
جدی می گیریم و هر زمان که نگرانی پیش آمده، به طور کامل آن را بررسی 

می کنیم.
اگر اپل این شکایت را با شورای ملی روابط کار تسویه نکند، جلسه استماع اولیه 
در فوریه ۲۰۲۵ میلادی برگزار می شود. این آژانس قصد دارد اپل را وادار به 

تغییر سیاست هایش و پرداخت غرامت به پریش کند.

معاونت علمی و وزارت ورزش همکاری می کنند؛

توافق برای شکل گیری پارک فناوری ورزشی

کارمند اپل از محدودیت ها شاکی شد
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بازار  در  سگمنت ها  پرطرفدارترین  از  یکـــــی 
خودرو جهان و همچنین بازار خودرو ایران،  مدل های 
سدان در سگمنت C است و از دیرباز تاکنون در این 
و   ۳۲۳ مزدا  همانند  مدل هایی  کشور  بازار  از  بخش 
و  کیاسراتو  کرولا،  تویوتا  مگان،  رنو   ،۳ مزدا  سپس 
نیز  موفقی  عملکرد  و  داشته  حضور  الانترا  هیوندای 

داشته اند.
در سال  واردات خودرو  دوباره  بازگشایی  از  بعد  حال 
۱۴۰۲، در نخستین موج از ورود خودروهای وارداتی 
جدید شاهد حضور تویوتا کرولا و تویوتا لوین بودیم 
چهره  سه  با  پیش  سال   ۲۰ حدود  از  کرولا  تویوتا   .
اروپا،  بازار  مختص  مدل  می شود؛  ساخته  متفاوت 
ویژه  مدل  همچنین  و  آسیا  و  خاورمیانه  ویژه  مدل 

آمریکای شمالی. بازار 
و  کرولا  مدل  دو  هر  اکنون  گفت  باید  مقدمه  این  با 
لوین به کشور وارد می شوند؛ اما این خودروها ساخت 

تویوتا در کشور چین هستند. کارخانه 
لوین تویوتا 

همچنین لوین در اصل همان فیس لیفت کرولا برای 
بازار آمریکاست که در چین به  این نام تولید و عرضه 
در اصل یک خودرو هستند  لوین  و  . کرولا  می شود 
با  )چراغ ها و سپر جلو(  نمای ظاهری جلو  در  تنها  و 

هم تفاوت دارند.
این دو به سرعت توانستند در بازار تشنه خودرو ایران 
جای خود را باز کنند؛ اما به مرور با اشباع بازار ایران 
از این دو مدل خودرو و همچنین مشخص شدن این 
 FAW موضوع که تویوتاهای مذکور ساخت شرکت
از  قدیمی  تویوتاهای  با  درمقایسه  و  هستند  چین 
آن ها  از  بازار  استقبال  برخوردارند،  متفاوتی  کیفیت 

تا حدودی کاهش یافت.
همچنین از دلایل دیگر این امر، خبر ورود مدل های 
ژاپنی  به برند  متعلق  سدان های  به روزتر  و  جذاب تر 
مانند  خودروهایی  است؛  بوده  سگمنت  درهمین 
سلفی.  نیسان  و  سیویک  هوندا   ،۲۰۲۴ مدل   ۳ مزدا 
در  ژاپنی  سدان های  مطلب  این  در  دلیل  به همین 

با یکدیگر مقایسه خواهیم کرد. C را  سگمنت 
طراحی بیرونی

کرولا  تویوتا  طراحی  خودرو،  مدل  پنج  این  میان  در 
است.  کسل کننده  حدی  تا  و  محافظه کارانه  لوین  و 
با وجود طراحی جذاب در نمای جلو کرولا  همچنین 
پویایی  و  دینامیک  از  آن ها  عقب  نمای  اما  لوین،  و 
در  چندانی  هماهنگی  و  نمی برد  بهره  جلو  نمای 
طراحی نمای جلو و عقب خودرو به چشم نمی خورد.

هیبرید کرولا  تویوتا 
به دلیل  که  دارد  قرار  سلفی  نیسان  بعدی  مرحله  در 
ظاهری  تهاجمی تر،  طرح  همچنین  و  بزرگ تر  ابعاد 
این خودرو  به دلیل آن که  اما  دارد.  از کرولا  جذاب تر 
به طور اختصاصی برای بازار چین طراحی شده )ورژن 
از  استفاده  شاهد  است(  سنترا  نیسان  چین  مختص 
حجم زیاد و اغراق شده کروم کاری در آن هستیم که 
دیگر مد روز طراحی خودرو در جهان نیست و بیشتر 
در محصولات چینی دیده می شود و در نتیجه اصالت 

طراحی آن از خودروهای ژاپنی دور شده است.
سلفی نیسان 

در مرحله بعد هوندا سیویک قرار دارد که نکته مثبت 
نیسان  همانند  خودرو  این  بزرگ  ابعاد  آن  طراحی 
سلفی است؛ اما ظاهر آن برخلاف انتظار ما از هوندا 
سیویک، محافظه کارانه است و می توان گفت طراحی 
مدل  این  قبلی  به نسل های  نسبت  عقبگرد  یک  آن 
است و بیشتر از آن که باب دل مشتریان جوان باشد، 

نظر مشتریان مسن تر را به خود جلب خواهد کرد.
سیویک هوندا 

درنهایت مزدا ۳ نسل جدید قرار دارد که طراحی آن 
بسیار  خود  زمان  از   ۳ مزدا  قبلی  نسل های  همانند 
در  سیال  دینامیک  و  هارمونی  یک  از  و  است  جلوتر 

بهره می برد. نماها  تمام 
روح  کنار  در  به جزئیات  توجه  و  طراحی  در  ظرافت 
همه   ۲۰۲۴ مدل   ۳ مزدا  می شود  سبب  مزدا  اسپرت 
به لحاظ  شک  بدون  و  کند  جلب  به خود  را  نگاه ها 

طراحی رتبه نخست را به خود اختصاص دهد.
سیویک،  هوندا  به ترتیب  نیز  بعدی  رتبه های  در 
لوین  و  کرولا  رتبه  پایین ترین  در  و  سلفی  نیسان 

قرار دارند.
طراحی داخلی

لوین  و  کرولا  تویوتا  که  شاهدیم  مجددا  این جا  در 
به دلیل استفاده از قطعات و متریال متفاوت و ارزان تر 
در بخش کابین در قعر جدول قرار می گیرند. کیفیت 
قطعات داخل کابین کرولا و لوین به هیچ وجه در حد 
درجه یک  چینی  حتی  یا  ژاپنی  خودرو  یک  اندازه  و 
محدوده  در  چینی  خودروهای  با  را  آن  باید  و  نیست 

میلیاردتومان مقایسه کرد.  ۱/۵ قیمتی 
نمایشگر  و  کنسول  و  رودری  پلاستیک های  کیفیت 
سبب  مزدا  با  مقایسه  در  نیز  دنده عقب  دوربین  و 
گیرند.  قرار  جدول  پایین  در  لوین  و  کرولا  می شود 
وجود  با  و  دارد  قرار  سیلفی  نیسان  سوم  رتبه  در 
اما  لوین،  و  به کرولا  نسبت  بالاتر  ساخت  کیفیت 
به سبک  آن که  از  بیش  آن  شلوغی  و  کابین  طراحی 
شبیه  چینی  به خودروهای  باشد،  ژاپنی  خودروهای 
این  نیسان  چراکه  ندارد؛  هم  تعجبی  جای  و  است 
طراحی  چین  بازار  برای  اختصاصی  به طور  را  خودرو 

و در سگمنت اقتصادی در این کشور تولید می کند.
به یاد  را  شما  آن  کابین  داخل  حال  و  حس  درنتیجه 
میان  اصلی  رقابت  اما  چینی می اندازد.  خودروهای 
و  جادارتر  کابین  سیویک  است.   ۳ مزدا  و  سیویک 
راحت تری دارد؛ اما با طراحی قدیمی و سبکی شبیه 
به خودروهای ۱۰ سال قبل آن را به شما ارائه می کند. 
اما مزدا ۳ از یک کابین با طراحی خاص مینیمالیستی 
البته با رعایت  و غیر مشابه با هیچ خودرو دیگری و 
بهره می برد. بالا  بسیار  با کیفیت ساخت  و  روز  ترند 
این  تهاجمی  و  اسپرتی  روحیه  مزدا  کابین  درواقع 
خودرو را در قالب سبک مینیمال ژاپنی به شما منتقل 
انتظار،  برخلاف  سیویک  هوندا  کابین  اما  می کند؛ 
البته  و  بود  خواهد  مسن تر  خریداران  مقبول  بیشتر 
از طراحی خاصی برخوردار نیست و تنها نکته مثبت، 

فضای گسترده آن است.
که  هستید  جذاب  و  خاص  کابین  یک  به دنبال  اگر 
اول  اولویت  قطعا  شده،  همراه  بالا  ساخت  کیفیت  با 
اولویت شما فضای  تنها  اگر  اما  است؛   ۳ مزدا  کابین 
راحت و فراخ است، کابین سیویک مناسب شماست.

فنی عملکرد 
پیشرانه هیبرید وضعیت  از  به استفاده  توجه  با  سیلفی 
از  است  شده  سبب  موضوع  همین  اما  دارد؛  بهتری 
در  و  نباشد  رقبا  دیگر  محدوده  در  قیمتی  نظر سطح 
بازه قیمتی بیش از ۳/۵ میلیاردتومان در بازار عرضه 

شود.
مقابل  در  نیسان  نیز  هندلینگ  بحث  در  همچنین 

برای  نیسان  مدل  این  ندارد.  گفتن  برای  حرفی  رقبا 
آن  عملکرد  و  است  مناسب  کفی  و  صاف  مسیرهای 
ضعیف تر  رقبا  به  نسبت  خم  و  پیچ  پر  جاده های  در 
است. همان طور که سلف های آن در بازار ایران یعنی 

بودند. نیز همین گونه  تیانا  ماکسیما و 
رانندگی  دینامیک  از  سیویک  هوندا  حال  درعین 
نیز  آن  خوب  هندلینگ  و  است  برخوردار  بالاتری 
عرضه شده  سیویک  متاسفانه  اما  است؛  توجه  قابل 
در ایران از پیشرانه ۱۵۰۰ سی سی توربو بهره می برد 
که در عمل و نه روی کاغذ، احتمالا حریف پیشرانه 

تنفس طبیعی ۲۰۰۰ سی سی مزدا ۳ نخواهد شد.
مشابه  قدرت   ۳ مزدا  و  سیویک  کاغذ  روی  هرچند 
اما  می دهند؛  ارائه  را  اسب بخار   ۱۸۰ محدوده  در  و 
بر  آن  تاثیر  و  کشور  در  نازل سوخت  کیفیت  به دلیل 
پایین  حجم  توربوهای  به خصوص  توربو  موتورهای 
موتور  درعمل  احتمالا  سیویک،  هوندا  پیشرانه  مانند 
بسیار  عملکرد   ۳ مزدا  تنفس طبیعی  سی سی   ۲۰۰۰

بهتری را از خود نشان خواهد داد.
اتوماتیک  گیربکس  از  استفاده  کنار  در  موضوع  این 
غیر CVT در مزدا ۳ جایی برای بحث درباره برتری 
روشن  همگان  بر  همچنین  نمی گذارد.  باقی  مزدا 
سرآمد  همواره   ۳ مزدا  هندلینگ  بحث  در  که  است 
بخش  در  ترتیب  به این  و  و هست  بوده  خود  کلاس 
۲۰۰۰ سی سی که  با موتور   ۳ نیز مزدا  فنی  عملکرد 
به زودی توسط شرکت »آفتاب  خودرو« به بازار کشور 

عرضه می شود، در رتبه نخست قرار می گیرد.
آپشن ها سطح 

و  سیویک  هوندا   ،۳ مزدا  تنگاتنگ  رقابت  این  در 
نیسان سیلفی از سطح آپشن های کامل بهره می برند. 
محدوده  در  آپشنی  لحاظ سطح  از  لوین  و  کرولا  اما 
و  می گیرند  قرار  خودرو  سه  به این  نسبت  پایین تری 
تنها به داشتن ۶ ایربگ، سانروف و دوربین دنده عقب 
اکتفا شده است. به این ترتیب جای کرولا و لوین در 
به لحاظ  دیگر  خودرو  سه  و  آپشن هاست  جدول  قعر 
بوده  تکمیل  تقریبا  ایمنی  و  رفاهی  آپشن های  سطح 

برابر هستند. با یکدیگر  و 
خدمات پس از فروش

خریداران  دغدغه های  مهم ترین  از  یکی  بی تردید 
فروش  از  پس  خدمات  بحث  وارداتی  خودروهای 
می تواند  و  است  حیاتی  و  مهم  که  موضوعی  است؛ 
خودرو  یک  انتخاب  در  دیگر  متغیرهای  تمام  روی 

باشد. تاثیرگذار  وارداتی 
ناپایدار  رقبا  به  نسبت  هوندا  شرایط  بخش  این  در 
آن طور که  آن هنوز  زیرا شرکت عرضه کننده  است؛ 
و  نیست  شده  شناخته  رقبا  به  نسبت  است  شایسته 
و  فروش  شبکه  شرکت ها  سایر  مانند  نتوانسته  هنوز 
خدمات پس از فروش خود را در کشور گسترش دهد

که  جایی  می گیرد؛  قرار  سلفی  نیسان  بعدی  رتبه  در 
راهی  مختلف  شرکت  سه  توسط  خودرو  این  اگرچه 
نتواسته اند  آن ها  از  هیچ یک  هنوز  اما  می شود،  بازار 
از  پس  خدمات  بخش  در  را  خود  قابلیت  و  توانایی 
فروش آن طور که انتظار می رود به عموم اعلام کنند

مضاف بر آن که مشکل شبکه خدمات پس از فروش 
است.  خودرو  این  گریبانگیر  نیز  متمرکز  و  محدود 
و  کرولا  و   ۳ مزدا  به  مشترک  به طور  اول  رتبه  اما 

لوین می رسد.
خودرو  عرضه کننده  چندین  توسط  لوین  و  کرولا 
گمنام  برخی  البته  که  شده  عرضه  کشور  به بازار 
دارای  نیز  برخی  البته  و  بوده  شبکه  فاقد  برخی  و 
خدمات پس از فروش قابل قبول و مناسبی هستند.

همچنین مزدا ۳ توسط شرکت »آفتاب خودرو« به بازار 
عرضه شده که در ۱۵ سال گذشته فعالیت تخصصی 
آن ارائه خدمات پس از فروش به خودروهای وارداتی 
از جمله هیوندای، کیا، تویوتا، رنو و .... بوده و دارای 

سابقه قابل قبول خدمات پس از فروش است.
ارزش در برابر بهای پرداختی

هرچند هنوز دو خودرو هوندا سیویک و مزدا ۳ به کف 
آینده  در  آن ها  به عرضه  توجه  با  اما  نرسیده اند،  بازار 
فروش  سامانه  در  آن ها  رسمی  قیمت  نزدیک،  بسیار 
میلیاردتومان   ۳ از  کمتر  احتمالا  وارداتی  خودروهای 

بود. خواهد 
که  لوین  و  کرولا  تویوتا  می شود  سبب  موضوع  این 
هم از لحاظ کیفیت و هم از لحاظ مشخصات فنی و 
هم آپشن ها درسطح پایین تری قرار می گیرند، نسبت 

به نظر برسند. به رقبای ساخته شده در ژاپن، گران 
همچنین نیسان سلفی نیز به رغم ویژگی های مناسب 
تنگ  خود  بر  را  عرصه  عملا  بالا  قیمت  به دلیل  اما 
بازار  در  آن  میلیاردتومانی   ۴ تا   ۳/۵ بهای  و  کرده 
به همین  و  می شود  مشتریان  برخی  انصراف  سبب 

دلیل بازار آن اصطلاحا هنوز گرم نشده است.
رقابت نتیجه 

تصمیم  بر  تاثیرگذار  اصلی  متغیرهای  بررسی  با 
که   ۲۰۲۴ مدل   ۳ مزدا  تردید  بدون  مشتریان، 
»آفتاب  خودرو«  توسط  امسال  پاییز  در  و  به زودی 
رقابت  این  برنده  شد،  خواهد  عرضه  کشور  به بازار 

است.
تنفس طبیعی،  سی سی   ۲۰۰۰ موتور  با  خودرو  این 
دینامیک رانندگی بالا و هندلینگ بی نظیر، گیربکس 
ساخت  کیفیت  و  بالا  آپشن های  سطح  چابک،  بسیار 
رقابت  این  برنده  جذاب،  طراحی  همچنین  و  مناسب 
شرکت  توسط  خودرو  این  عرضه  است.همچنین 
در  این شرکت  و تخصص  تجربه  و  »آفتاب خودرو« 
ارائه خدمات پس از فروش خودروهای صاحب برند، 

این موفقیت خواهد بود. احتمالا ضامن 

رقابت داغ مزدا ۳، تویوتا کرولا، لوین، هوندا سیویك و نیسان سیلفی در بازار ایران

کدام ژاپنی پرچمدار خواهد بود؟
اخبار

کیا پراید برقی، دستاورد جدید تیونرهای 
انگلیسی!

تیونرهای اروپایی و به خصوص انگلیسی ها، علاقه شدیدی به احیای خودروهای 
 Electrogenic کلاسیک با قوای فنی الکتریکی دارند. شرکت بریتانیایی
با  را  کلاسیک  خودروهای  که  است  حوزه  این  شده  شناخته  فعالان  از  یکی 
پراید  کیا  یک  این شرکت،  اثر  جدیدترین  می کند.  بازسازی  برقی  موتورهای 

مدل ۱99۶ است.
شده  ساخته  کیا  تاسیس  سالگرد  هشتادمین  مناسبت  به  برقی  پراید  کیا  این 
است. همان گونه که می دانید، این خودرو با نام فورد فستیوا در ایالات متحده 
از  سایپا،  تولید  نسخه های  همانند  خودرو  این  پیشرانه  می شد.  فروخته  نیز 
پیشرانه  یک  اکنون  بود.  قدرت  اسب بخار   ۶۰ با  چهارسیلندر  لیتری   ۱.۳ نوع 
الکتریکی ۱۰۷ اسب بخاری جایگزین آن شده است. در کمال تعجب، شرکت 
کرده  حفظ  را  خودرو  این  دستی  سرعته  پنج  گیربکس   Electrogenic

است!
این  Electrogenic برای حفظ گیربکس پنج سرعته  بریتانیایی  شرکت 
خودرو، ناچار شده است تا بلبرینگ های جدیدی را برای آن طراحی کند و کلاچ 
را ارتقا دهد. این گیربکس اکنون باید ۱۰۷ اسب بخار قدرت و ۲۳۵ نیوتن متر 

گشتاور را مدیریت کند.
به ۸۷۰ کیلوگرم  باتری ها  و  برقی  موتور  با وجود نصب  برقی  پراید  کیا  وزن 
می رسد، پس همچنان این خودرو سبک وزن باقی مانده است. همچنین حالات 
رانندگی مختلفی برای این خودرو تعریف شده است. در حالت اکو، قدرت موتور 
به ۶۰ اسب بخار و گشتاور آن به ۱۱۸ نیوتن متر محدود می شود. در این حالت 
شتاب کیا پراید برقی معادل نسخه بنزینی آن است. شتاب کیا پراید اصلی در 

زمان تولید، ۱۱.۸ ثانیه بود.
همچنین  می کند.  پشتیبانی  را  سوم  دنده  تا  گیربکس  اتوماتیک،  حالت  در 
راندمان پیشرانه به ۸۰ اسب بخار قدرت و ۱۷۶ نیوتن متر گشتاور افزایش خواهد 
یافت. در این حالت ترمزهای احیاکننده انرژی نیز فعال می شوند. البته حداکثر 
سرعت این خودرو همچنان در مود اتوماتیک محدود است و تنها می توانید در 

شهر با آن تردد کنید.
در نهایت سومین حالت رانندگی کیا پراید برقی، مود اسپرت است که حداکثر 
قدرت ۱۰۷ اسب بخار و حداکثر گشتاور ۲۳۵ نیوتن متر را در اختیار راننده قرار 
می دهد. شتاب صفرتاصد کیا پراید برقی در این حالت به ۸ ثانیه می رسد. این 
رقم قابل رقابت با شتاب کیا EV۶ است که حدود ۷.۷ ثانیه است. البته باید در 
نظر بگیرید که کیا EV۶ قدرتی معادل ۲۲۵ اسب بخار دارد، گیربکس آن تک 
سرعته است و از لاستیک های پهن مدرن به جای لاستیک های ۱۲ اینچی 

پراید بهره می برد.
طراحی ظاهری کیا پراید برقی همانند مدل اصلی حفظ شده است اما ارتقاهای 
متالیک  آبی  رنگ  مثال  عنوان  به  می شود.  مشاهده  بین  این  در  کوچکی 
برقی کیا  با رنگ سفید موجود در خودروهای  این خودرو،  کینگ فیشر اصلی 
جایگزین شده است. چراغ های جلو و عقب نیز ارتقا یافته اند. در فضای داخلی 
تیم  را خواهید دید. همچنین  لیمویی  با دوخت سبز  پارچه ای جدید  تریم  نیز 
تیونینگ Electrogenic از کالیپرهای ترمز کیا EV۶ جی تی برای این 
خودرو استفاده کرده است. نشانگر گیج سوخت نیز به نشانگر باتری باقی مانده 

تغییر حالت داده است.
کیلووات ساعت  با ظرفیت ۱۰  باتری  پکیج  دو  توسط  برقی  پراید  کیا  قدرت 
تامین می شود. یکی از آن ها زیر کاپوت و دیگری زیر صندوق عقب قرار دارد. 
بنابراین برای  این باتری ها از شارژر ۳.۳ کیلووات ساعتی پشتیبانی می کنند، 
پر کردن آن ها به شش ساعت زمان نیاز خواهید داشت. برد کیا پراید برقی با 
یکبار شارژ، ۱9۳ کیلومتر است. این مسافت برای سفر کردن با خودرویی که 

تنها برای خوش گذرانی ساخته شده است، کافی به نظر می رسد.

صف ۸۵۰هزار نفری متقاضیان »ری را«
نزدیک به ۱۰هزار دستگاه از این محصول برای تحویل تا پایان سال پذیرش 

شده است
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو درخصوص میزان استقبال مردم از اولین 
عرضه محصول جدید ری را اعلام کرد: »تقاضا برای ری را بسیار زیاد است و 

در طرح فروش اخیر بیش از ۸۵۰هزار نفر برای آن ثبت نام کردند.«
برای  این محصول  از  دستگاه  به ۱۰هزار  »نزدیک  افزود:  علیمردان عظیمی 
تحویل تا پایان سال پذیرش کردیم که این ۱۰هزار دستگاه حتما تا پایان سال 

تحویل صاحبان خود خواهد شد.«
وی ادامه داد: »یک خودرو از روز اول که وارد خط تولید می شود تا به تیراژ بالا 
برسد، زمان بر است و این گونه نیست که در همان روزی که خودرو وارد خط 
شد، روزانه ۱۰۰ تا ۵۰۰دستگاه تولید شود. اما تیراژ ۱۰هزار دستگاهی امسال، 
در سال آینده افزایش چشمگیری خواهد داشت تا بتوانیم پاسخگوی تقاضا و 

استقبال مردم از تولیدات داخلی باشیم.«
گرچه تیراژ ۱۰هزار دستگاهی امسال ری را به عنوان خودرو تازه تولید ایران خودرو 
در مقایسه با دیگر محصولات این خودرو حداقلی به نظر می رسد، اما باید در 
نظر داشت تیراژ سالانه بسیاری از کراس اوورهای وارداتی یا مونتاژی که سابقه 
فراتر  چندان  تعداد  این  از  نیز  داشته اند  کشور  در  عرضه  یک دهه  به  نزدیک 

نرفته است.
۶۸درصد  بیش از  با  ملی  کراس اوور  اولین  ری را،  این که  بیان  با  عظیمی 
داخلی سازی است که انصافا خودرو خوب و باکیفیتی است، اظهار داشت: »تبلور 
ارتقای کیفیت تولیدات داخلی را در خودرو ری را شاهدیم، چراکه بنده شخصا 
بر سر این پروژه ایستاده ام و تولید انبوه این خودرو را ماه ها عقب انداختیم تا 

بتوانیم آن را با کیفیت بالا تولید و عرضه کنیم.«
وی تصریح کرد: »این خودرو در دوران تحریم و در شرایطی تولید شده است 
که حتی برخی شرکت های چینی هم با ما همکاری نمی کنند. اما فرزندان این 
مرز و بوم و مهندسان و قطعه سازان خوب کشور تلاش کردند و توانستند این 
ایران خودرو  صنعتی  گروه  مدیرعامل  کنند.«  تولید  را  داخلی  باکیفیت  خودرو 
از  بسیاری  جایگزین  ری را  که  نمی کشد  طولی  هستم  »مطمئن  افزود: 

خودروهای وارداتی خواهد شد.«
به گفته وی، طراحی و تولید این محصول در راستای پاسخ گویی به نیازهای روز 
بازار خودرو بوده و در کنار تامین نیازهای داخل، با نگاه صادراتی و سودآوری و 

با کیفیت بسیار بالا تولید شده است.
ری را با برخورداری از موتور EF۷P توربوشارژ با حجم ۱۶۴۵سی سی، توان 
۱۶۰ اسب بخار و حداکثر گشتاور ۲۴۰ نیوتون متر یک محصول قوی محسوب 
 AT می شود. انتقال قدرت در ری را از طریق یک گیربکس اتوماتیک از نوع
شش سرعته به چرخ های جلو صورت می گیرد. شتاب صفر تا ۱۰۰ کیلومتر بر 

ساعت این خودرو ۱۰.۴ ثانیه اعلام شده است.
مصرف  است.  شده  اعلام  ساعت  بر  کیلومتر   ۱9۵ نیز  ری را  سرعت  حداکثر 
با  که  اعلام شده  کیلومتر  در ۱۰۰  لیتر   ۷.۳ ترکیبی  در چرخه  ری را  سوخت 
توجه به حجم و قدرت موتور، عدد قابل قبولی است و در حد رقبای مونتاژی 

قرار دارد.
موتور ری را استاندارد آلایندگی یورو۵ را پاس می کند و قابلیت ارتقا به استاندارد 
میلی متر   ۱۸۰۸ میلی متر طول،   ۴۳۳۴ ری را  ابعاد،  نظر  از  دارد.  نیز  را  یورو۶ 
این خودرو ۲۶۰۵  ارتفاع دارد. فاصله بین دو محور  عرض و ۱۶۳۸ میلی متر 

میلی متر است که فضای کابین مناسبی را فراهم می کند.
وزن خالص ری را ۱۴۲۵ نیز کیلوگرم است. فرمان این خودرو برقی و سیستم 

تعلیق آن در جلو از نوع مک فرسون و در عقب از نوع اکسل پیچشی است.

با تلاش دانش بنیان ها محقق شد؛

تجربه رانندگی ایمن با سیستم TCU ایرانی
و  اتصال پذیری  فناوری های  توسعه  ستاد  حمایت  با 
دانش  شرکت  یک  فناوران  علمی  معاونت  ارتباطات 

بنیان موفق به ساخت سامانه تی .سی .یو. شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، 
جمهوری،  ریاست  دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری 
بنیانگذاران  ابراهیم زاده سپاسگزار و حسین معیری، 
تیمی  پارس  کهربای  هوشمند  دانش بنیان  شرکت 
متشکل از نخبگان فناور از دانشگاه های مطرح ایران 
با معرفی محصول نوآورانه تی .سی .یو. گامی بلند در 

جهت هوشمندسازی خودروها برداشته اند.
فناوری های  توسعه  ستاد  حمایت  با  پروژه  این 
اهداف  تحقق  راستای  در  ارتباطات  و  اتصال پذیری 
این ستاد در زمینه فناوری اینترنت اشیا، اتصال پذیری 

و هوشمندسازی خودروها اجرا شده است.
محصول  این  نوآوری  درباره  سپاسگزار  زاده  ابراهیم 
و  دزدگیر   ،GPS فناوری های  تجمیع  کرد:  مطرح 
دیاگ آنلاین در این محصول، پیش بینی هوشمند و 
امکان تشخیص مشکلات احتمالی، ارتباط همه جانبه 
و امنیت بالای داده های خودرو و راننده از ویژگی های 

این محصول است.
وی با اشاره به چالش های موجود در صنعت خودرو 
تصریح کرد: هزینه های اضافی مصرف کنندگان، عدم 
امکان برنامه ریزی های ترافیکی، پشتیبانی محدود و 

نگرانی از وضعیت خودرو، از چالش های موجود است
سپاسگذار افزود: ایجاد بستر مناسب الکترونیک، چک 
بخش های  کنترل  رانندگان،  رانندگی  نحوه  کردن 
خودروها  مکانی  موقعیت  از  اطلاع  خودرو،  مختلف 
دائمی  بررسی  و  ترافیکی  پیش بینی های  برای 
جمله  از  آلایندگی  و  خودرو  وضعیت  و  سنسورها 

راهکارهای مواجهه با این چالش ها می باشد.
بودن  دارا  را  محصول  این  رقابتی  مزایای  معیری، 
امکانات کامل دزدگیر و کنترل از راه دور، ویژگی های 

 ،B-Call و   E-Call مانند  فرد  به  منحصر 
یا غیر مجاز و تعریف  تشخیص سیم کارت اشباه ی 
بیان  دور  راه  از  آپدیت  و  امنیت  ارتقای  برای  نشده 
کرد. همچنین این محصول با قیمت مناسب، رقابتی 
و با کیفیت بالا و ارائه خدمات پس از فروش قوی به 

مشتریان عرضه می شود.
این  کنندگان  مصرف  کرد:  اضافه  همچنین  وی 
محصول افرادی هستند که به دنبال تجربه رانندگی 
شهری  رانندگان  خصوصاً  هستند  ایمن  و  هوشمند 

و  می باشند. همچنین سازندگان صنایع خودروسازی 
شرکت های خودروسازی که به دنبال ارتقا محصولات 

خود و افزایش رضایت مشتریان هستند.
معیری درباره موارد اصلی به کار گرفته شده در این 
محصول خاطر نشان کرد: ماژول GPS و دریافت 
داده های ماهواره ای، ماژول بلوتوث و Wifi، دریافت 
با  ارتباط   GSM ماژول  و  داده های سنسور خودرو 
شده  استفاده  فناوری های  اینترنت  طریق  از  پلتفرم 

می باشد.
را   TCU فناورانه  ویژگی  معیری  و  زاده  ابراهیم 
تأمین  و  کشور  داخل  در  فناوری  اکتساب  بررسی 
بالا  سرعت  و  سخت افزاری  و  نرم افزاری  امنیت 

دانستند.
معیری با اشاره به سطح فناوری ۴ این محصول ادامه 
داد: تست های اولیه با موفقیت پشت سر گذاشته شده 
سورس  اپن  پلتفرمی  از  پلتفرم  قسمت  برای  است. 
انجام  دیتاها  تبادل  و  اتصالات  تست های  و  استفاده 

شده است.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درپایان به مزایای 
متعدد محصول TCU و حمایت های صورت گرفته 
اشاره کرد و گفت: انتظار می رود این محصول تحولی 
به عنوان یک  ایجاد کند و  بزرگ در صنعت خودرو 

استاندارد جدید در این صنعت مطرح شود.


